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پایداری ها از فعالیت جبهه ای تا تولد یک حزب

»جبهه پایداری« رفیق اصولگرایان 
می شود یا رقیب؟

دولت برای رفع نقاط حادثه خیز چقدر باید خرج کند؟

نقاط حادثه خیز؛ تله های 
مرگ در جاده ها

نقاط حادثه خیز در شبکه جاده ای جزو متهمان ردیف اول مرگ بیش از ۱۷ هزار ایرانی در سال گذشته و بیش از ۷ هزار 
نفر در شش ماه اول امسال محسوب می شود. جدیدترین محاسبات ۳۳ دستگاه درگیر با بحث تصادفات جاده ای  نشان 
می دهد که هر نفر که در تصادف جان خود را از دست می دهد، تقریبا ۵.۲ میلیارد تومان هزینه مستقیم و غیرمستقیم به 
کشور تحمیل می کند، حال اینکه این رقم تا پیش از افزایش نرخ ارز و قیمت بنزین چیزی بین دو تا سه میلیارد تومان براورد 
می شد. در تصادفات جاده ای بیشترین خسارت واردآمده به کشور از دست رفتن سرمایه انسانی است. هر چند که جان 
افراد قابل ارزش گذاری نیست، اما این بخش چه در تصادفات فوتی و چه در تصادفات جرحی بیشترین سهم را در خسارت 

ایجاد شده به بار می آورد. علاوه بر این، هزینه  سنگین معنوی و مالی، در وقوع سوانح جاده ای خسارت به زیرساخت ها از

 جبهه پایداری که طیفی از الگوهای متنوع کنشگری سیاسی 
در ارتباط با اصولگرایان را در کارنامه دارد، می تواند نتایج انتخابات 
پیش روی مجلس را از رویکرد و روش سیاست ورزی خود متاثر 

کند. این بار پایداری ها مانند انتخابات مجلس نهم به رقابت با 
اصولگرایان می پردازند یا مانند دوره دهم الگوی رفاقت نسبی با 

اصولگرایان را به کارخواهندبست؟ جریان راست سیاسی از

زمان آغاز پیش ثبت نام عتبات نوروزی
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8

7

استاندارقم گفت: برای مجموعه مدیریت استان شنیدن خبرفوت مردم در جاده جعفریه 
قم بیش از این قابل تحمل نیست.  بهرام سرمست روز سه شنبه درجلسه شورای اداری 
بخش جعفرآباد قم بیان کرد: کارگروهی برای حل مشکلات محور قم-جعفریه و آوه در 
اسرع وقت تشکیل و مشکلات کنونی رفع شود. درسال های اخیر تصادف های زیادی دراین 
محور منجر به کشته و زخمی شدن هموطنان شده است. وی با اشاره به مشکل آب دربخش 
جعفرآباد اظهار داشت: برای حل این معضل مطالبه تخصیص حقابه از سرشاخه های دز 
پیگیری خواهد شد. استاندار قم ادامه داد: در زمینه آب درحق مردم جعفریه اجحاف 
صورت گرفته است، اتصال ۲ حلقه چاه منطقه علی آباد به صورت کوتاه مدت برای حل 
مشکل کمبود آب در این بخش اجرا می شود. وی افزود: درکنار اقدامات استان درانتقال آب 

باید اصلاح الگوی مصرف توسط مردم و همچنین اصلاح سیستم های آبیاری اجرا گردد.

مدیرکل انتقال خون استان قم از کاهش هفت درصدی مراجعه برای اهدای خون در سال 
جاری خبر داد و آن را هشداری برای کاهش ذخایر خون استان برشمرد.  نوریان درگفت و 
گویی با اشاره به اینکه ۳۴ هزار اهداکننده خون در قم حضور دارند اظهارداشت:۶۰ درصد 
این افراد اهداکننده مستمر بشمار میروند که هرساله دو بار خون اهدا میکنند، اما امسال با 
کاهش تعداد مراجعات روبرو شده ایم. مدیر کل انتقال خون استان، اهدای خون را صدقه ای 
جاریه عنوان کرد و افزود: مردان سالانه تا ۴ بار و زنان سالانه تا ۳ بار میتوانند خون خود را 
اهداکنند. مدیرکل انتقال خون استان قم در عین حال تصریح کرد: در زمان هایی که بیش از 
نیاز استان خون و فراورده های خونی در اختیار داریم بیست درصد آن را به سایر استان ها 
ارسال میکنیم.  نوریان با اشاره به اینکه هر ۱۰ دقیقه یک فرآورده خونی در استان به مصرف 
میرسد یادآورشد: خون و فرآورده های خونی در زمان تصادفات، اعمال جراحی، سوختگی ها

استاندارقم درجلسه شورای اداری بخش جعفرآباد:

تصادفات فوتی محورجعفریه قابل تحمل نیست
مدیرکل انتقال خون استان قم هشدارداد

کاهش ذخایر خون دراستان قم 

 باید نقش مردم 
در اداره کشور

 تعیین کننده باشد

محمدجواد ظریف :

باید دیپلماسی را از مهجوریت  خارج کنیم

88

معاون اول رییس جمهوری:

 ادعای آمریکایی ها درباره عدم تحریم غذا و دارو دروغ است

باید بتوانیم اداره کشور را بدون اتکا به نفت دنبال کنیم

 در نظر دارد  ۶   قطعه زمین از زمین ها ی شهرداری )قطعه های شماره ۳۱ ، ۳۴ ، ۷۶ ،۱۲۷ ، ۱۵۲ و ۱۵9 همه  
به متراژ 182/75  مترمربع واقع در  سمت شرق 30 متری شهداء داخل کوچه  را از طریق مزایده عمومی واگذار نماید.

متقاضیان می توانند جهت خرید اسناد مزایده تا پایان وقت اداری روز پنج شنبه  ۱۳98/۱۱/۲۴  به شهرداری 
جعفریه مراجعه نموده و پس از دو روز کاری مهلت دارند ) پایان وقت اداری یک شنبه مورخه ۱۳98/۱۱/۲۷ ( تا 

اسناد را تحویل شهرداری نمایند ضمناً زمان بازگشائی در شرایط مزایده اعلام می گرد .
شرایط شرکت در مزایده :

1 -   ارائه سپرده در مزایده معادل 5 درصد قیمت کارشناسی به صورت نقدی در وجه شهرداری جعفریه.
2 -  در صورتی که نفرات اول تا سوم شرکت کننده از انجام معامله خودداری نمایند سپرده شرکت در مزایده آنان به ترتیب 

به نفع شهرداری ضبط خواهد شد .
3 - قیمت پایه برمبنای نظریه  کارشناس رسمی دادگستری میباشد.

4 - شهرداری در رد یا قبول هر یك از پشنهادات مختار میباشد. 
5 - سایر اطلاعات  و جزئیات مربوط به معامله در اسناد مزایده مندرج می باشد .

6 – شرایط فروش صورت نقد می باشد.

شهرداری جعفريه
)) آگهی مزايده عمومی (( ) نوبت دوم (

روابط عمومی شهرداری جعفریه 

1. شرکت گاز استان قم در نظر دارد، به منظور انجام نظارت بر اجرای پروژه های گازرسانی در سطح شهرها و روستاهای استان قم از خدمات 
مهندسین مشاور ذیصلاح استفاده نماید.

لذا از کلیه مهندسین مشاور که دارای صلاحیت در رشته خطوط انتقال نفت و گاز )پایه 3 و بالاتر( یا رشته شبکه توزیع و ایستگاه های فشار گاز )پایه 2 
و بالاتر( می باشند دعوت می شود نسبت به دریافت فرم های استعلام ارزیابی کیفی از سامانه ستاد به شماره 2098091459000024 اقدام نمائید. 
کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت 
)ستاد( به آدرس www.setadiran.ir و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای 

الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.
۲. برنامه زمانبندی:

2-1- تاریخ انتشار اسناد مناقصه در سامانه: مورخ 98/۱۱/۱۳ می باشد
2-2- مهلت اعلام آمادگی و دریافت فرم های استعلام ارزیابی کیفی تا ساعت ۱9روز شنبه مورخ 98/۱۱/۱9 می باشد.

2-3- مهلت عودت ارائه اسناد ارزیابی کیفی تا ساعت ۱9روز شنبه مورخ 98/۱۲/۰۳ می باشد.
2-4- تاریخ اعلام نتیجه ارزیابی روز یکشنبه ساعت ۱۰ صبح مورخ 98/۱۲/۰۴ مشخص می گردد.

۳. نکات قابل توجه:
3-1- ارایه مدارک فوق الذکر هیچگونه حقی را جهت متقاضیان ایجاد نخواهد کرد.

3-2- شرکت گاز استان قم در قبول یا رد کلیه پیشنهادها مختار بوده و اعتراضی پذیرفته نخواهد شد.
3-3- در صورت نیاز به اطلاعات بیشتر متقاضیان می توانند با شماره فکس امور پیمانهای شرکت گاز استان قم 36620004-025 و یا 36121303-

025تماس حاصل فرمایند.
3-4- این آگهی از طریق نشانی سایت شرکت گاز استان قم به آدرس: www.nigc-qpgc.ir ارسال گردیده است.

»آگهی فراخوان مناقصه انتخاب مشاور 
»QCBS به روش کیفیت و قیمت

»آگهی فراخوان مناقصه عمومی« ) نوبت اول(

روابط عمومی شرکت گاز استان قم

آیت الله سید حسن خمینی:

 دروغ، حیثیتی برای کسی  باقی نمی گذارد 

شماره مجوز :
۱۳98/۷۰۱8

شماره مناقصه: 
98-۲9
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آیا این همه تلخی را پایان 
شیرینی هست؟

سال 1398 از همان ابتدا که سیل، بلای خانمان سوزی شد بر 
جان و کاشانه ی مردمان جنوب و غرب ایران تا همین دی ماه پُربلا 
که سردار جان  بر کفی به دوستان پَرکشیده اش پیوست و مراسم 

تشییع او در کرمان با جان باختن تنی چند از هم وطنان سوگوارمان همراه شد و در نهایت، 176 انسان 
آرزومند و امیدوار به آینده، در آسمان، هدف تیر خطا قرار گرفتند و برای همیشه ناکام ماندند، زخمی 

ماندگار بر تاریخ پُر زخم ایران به یادگار گذاشت.
و اکنون، پرسش غالب ایرانیان عزادار و بُهت زده این است: »آیا این همه تلخی و شوری را پایان 
شیرینی هست؟« و در فشار چنین سوال سهمگینی، معنای زندگی است که در مرز رنگ باختن قرار 
می گیرد و وضعیت سلامت روان در غیاب چنین معنایی هشداردهنده می شود و اضطراب، تار و پود 

هستی  انسان و جامعه ی ایرانی را از هم می شکافد.
در مواجهه با این ناامیدی وسیع نیز، چنان که »جرالد وایلد«، روان شناس کانادایی در نظریه اش بیان 
می کند، رفتارهای پُرخطر و خشونت جاری می شود و ایرانیان بیش از پیش به چاه بی انتهای تنهایی 

فرو می روند.
آیا این همه تلخی را پایان شیرینی هست؟ پاسخ به این سوال، نیاز به ارتفاع گرفتن از لحظه ی اکنون و 

نگاهی بسیط به هستی دارد، ورنه همچون » ژان  پُل سارتر«، باید باور داشت:
ارتفاع گرفتن و فراتر رفتن از تجربه ی زمان مند کنونی، پادزهر ناامیدی و وحشت از سیاهی مطلق 
تنهایی و میرایی است. این چنین پادزهری را می توان در یافته های روان شناسان وجودی مشاهده کرد 

و امروز، جامعه ی ایرانی، بی تابانه، محتاج آن است.
مقدمه ی چنین امری، پذیرش واقعیت مهیب و انکارنکردن آن است. باید ابتدا زخم را عریان دید و به 

عُمقش پی بُرد؛ او که زخم خود را پنهان می کند هرگز در اندیشه ی درمان آن نیست.
پذیرش واقعیتی که به مثابه یک روان  گزیدگی )Trauma( تجربه می شود، البته، بدون تجربه های 
تلخ شناختی و عاطفی نیست. ابتدا انکار می کنیم و گاه حتی به شوخی می گیریم »کج رفتاری چرخ 
گردون« را، اما وقتی واقعیت عیان شود، مجبوریم بپذیریم تلخی جان کاه آن را. در این هنگام است که 

خشم هیجان غالب مان می شود و می خواهیم به زمین و زمان بگوییم: 
ما را رها کنید در این رنج بی حساب

با قلب پاره پاره و با سینه ای کباب
خشم  که به پایان برسد، غم سراسر وجودمان را درمی نوردد و این جاست که با حافظ هم نوا می شویم:

سینه مالامال درد است ای دریغا مرهمی!
شوربختانه، اغلب ایرانیان در سده های پُرمصیبت تاریخ سرزمین مان، در تجربه ی روان گزیدگی های 
جمعی، چون به غم رسیده اند، آن را با اشتیاق به آغوش کشیده و سال ها با آن زیسته اند و عبور 
نکرده اند. مرهم نیافته اند، چراکه در مواجهه ی با غم، ملزوماتش را نپذیرفته اند؛ هرگز به درستی بر عمق 
رنج هایشان نگریسته اند و بغض هایشان را همواره فروخورده اند و باوری عمیق داشته اند که این غم را 
پایانی نیست. چنین می شود که روان گزیدگی های جمعی در ناخودآگاه جمعی ایرانیان شکلی ابدی 
می گیرد و ویژگی  های پُرالتهاب و ویرانگر زمان حال به آینده نیز تعمیم داده می شود. طبیعی است که در 
چنین مهلکه ای، هر چیز که می تواند معنایی باشد برای آینده، رنگ می بازد و گفته ی »آرتور شوپنهاور« 

صادق می شود: »زندگی مانند پاندولی است که میان رنج و ملال در نوسان است.«
اما واقعیت چنین نیست!  

»کودک  کتاب  پایان  در  آمریکایی،  مشهور  روان شناس  سلیگمن«،  »مارتین  که  همان طور 
خوش بین«اش می نویسد:

»اوضاع حتماً روبه راه خواهد شد« را با واقعیت باید محک زد. فردی که از خوش بینی درست برخوردار 
باشد، این گونه می اندیشد: »در صورتی که معضلی پیش بیاید و روزنه ی امیدی وجود داشته باشد، 
اوضاع بهتر می شود. اما اگر امیدی نباشد، بهبود نیز روی نخواهد داد. برای آن که احتمال موفقیت و 

امید را افزایش دهم، چه کاری از خودِ من برمی آید؟«  
یا »پیتر سینگر«، فیلسوف اخلاق آمریکایی، می نویسد:

»افسوس خوردن و شکایت از اوضاع جهان ثمری ندارد مگر این که در فکر راهی برای اصلاح آن 
باشید. اگر راهکاری ندارید بیهوده برای نوشتن کتابی در مورد این مشکلات و مصایب زحمت نکشید. 

یه یک جزیره ی گرمسیری بروید و در آفتابش دراز بکشید.«
برای آن که بتوانیم از غم عبور کنیم باید ارتفاع بگیریم، در »زمان حال ابدی« گرفتار نشویم و به هستی 
خود در طول عمرمان و نقش آن در تاریخ بشریت بیندیشیم تا بتوانیم برای خود معنایی بیافرینیم تا 
وقتی در آستانه ی مرگ به فراپشت مان بنگریم، دریابیم که »فرصت کوتاه بود و سفر جانکاه، اما یگانه 

بود و هیچ کم نداشت« )احمد شاملو، در آستانه(
این عبور، البته، به معنای بی تفاوتی نسبت به رنج هایمان نیست. رنج هایمان مچاله مان می کند، در 
هم می شکندمان و اگر بخواهیم در نتیجه، در پَسِ این طوفان مهیب، دریایی آرام و آفتابی را خواهیم 
دید؛ آفتابی که پاداش مقاومت مان در برابر طوفان هاست. همان طور که »ساموئل بکت«، نویسنده 
و نمایش نامه نویس ایرلندی، در نمایش نامه ی »در انتظار گودو«، به خوبی چنین امیدی را به تصویر 

می کشد: 
استراگون: »ما همیشه چیزی را پیدا می کنیم که به ما بفهماند هنوز زنده ایم، مگه نه دی دی؟«

ولادیمیر: »بله، بله، ما جادوگریم.«
*روان شناس

فاصله میان مسؤولان و مردم 
یکی از نامزدهای انتخابات مجلس در توییتی نوشته است که 16 
میلیون حقوق می گیرد. یازده و نیم میلیون از صداوسیما، چهار و نیم 

میلیون از مرکز پژوهش ها.
نوشته  میلیونی اش  به حقوق 16  واکنش  در جواب  آقا  همین 

است:» اگر در تهران کمتر از 10میلیون درآمد دارید؛ پشتکار و غیرت ندارید!"«
از این آقای نامزد، نام نمی برم وحتی نمی گویم متعلق به چه جریانی است) البته کسی که با 
صداوسیما کار می کند، معلوم است که به کدام جریان سیاسی نزدیک است( بلکه می خواهم به 

حرف های او و امثال این فرد بپردازم.
به نظر می رسد خیلی ها در تهران پشتکار و غیرت ندارند. چون بلد نیستند از راه هایی به غیر از عرق 
ریختن پول دربیاورند. یک کارگر وقتی از خانه بیرون می آید آفتاب نزده  و وقتی به خانه می رود آفتاب 
غروب کرده است. دست هایش از بس برای مردم کار کرده، پینه بسته است. از فرط خستگی خوابش 

نمی برد و همه پولی که می گیرد زیر 2 میلیون تومان است.
راست می گویید او غیرت و پشت کار ندارد که از زندگی خود زده است تا برای زن و بچه اش زندگی 

آرامی بسازد. البته کدام زندگی آرام؟ در این آوار گرانی مگر می شود زندگی آرام داشت؟
خوش به حال شما که 16 میلیون حقوق می گیرد. بله، با 16 میلیون می شود در تهران زندگی خوبی 
داشت. داشتن دو شغل هم خوب است. می شود راحت خرید کرد، می شود ماشین داشت، می شود 

خانه خرید و قسط پرداخت کرد.
16 میلیون گاهی درآمد چند ماه یک خانواده است. خانواده ای که بچه دانشگاهی دارد، دختر و پسر 

دم بخت دارد و هزار درد بی درمان. خوش به حال شما که این دردها را ندارید.
یکی از حقوق هایتان هم سر وقت پرداخت نشود به جایی بر نمی خورد. بالاخره با پول صداوسیما یا 
مرکز پژوهش ها، می شود چرخ زندگی را چرخاند اما برخی ها در این شهر چندین ماه است که حقوق 
نگرفته اند. این چندین ماه یک ماه حقوق شما هم نمی شود. آنها با سیلی صورت خود را سرخ نگه 

می دارند.
این احوال برای آنهایی است که سرکار می روند  حقوق می گیرند. حال زندگی آنهایی که بیکار 
هستند، جای خود. آنهایی که تا دیروز کار داشتند و به لطف عدم حمایت از تولید و کالاهای کشور 

دوست چین، بیکار شده اند و شرمنده همسر و فرزندان خود.
درست مثل شما و امثال شما که با حقوق 16 میلیونی درد را نمی شناسید، فرزندان این خانواده ها 
هم اینکه پدر پول ندارد را نمی فهمند. آنها نمی فهمند تحریم، بیکاری و گرانی چیست. آنها انتظار دارند 
پدرشان خواسته ها فرزندان را برآورده کند. پدر قهرمان زندگی آنهاست. پدری که پول ندارد. پدری که 

به گفته این آقای نامزد پشتکار و غیرت هم ندارد.
این توییت ها و این حرف ها نشان می دهد آنهایی که سودای خدمت ) شما بخوانید قدرت( در سر 
دارند، هیچ شناختی از جامعه و مردم ندارند. آنها اصلا نمی دانند مردم در شهرههای مختلف ایران 

چگونه زندگی می کنند؟
با این فاصله ایجاد شده میان مسؤولان و مردم نمی شود امید داشت، مشکلی از این جامعه حل شود.

یک نماینده مجلس:

قانون رد صلاحیت و تایید صلاحیت  باید 
شامل همه بشود

یک نماینده مجلس گفت: اگر قانون در مملکت است و کاندیداها بر اساس قانون رد صلاحیت و 
تایید صلاحیت می شوند، این باید شامل همه بشود.

محمد قمی در گفت و گو با ایلنا درباره تایید صلاحیت قالیباف و در پاسخ به این سوال که چرا علیرغم 
اینکه معاون او در بازداشت است و شبهه فسادهایی در زمان تصدی گری او بر شهرداری تهران در 
جامعه وجود دارد به راحتی تایید صلاحیت شد؟ و شورای نگهبان حتی با تایید صلاحیت قالیباف 
هم توضیحی در این خصوص نداد که برای عموم جامعه روشن کند که او واقعا مشکلی نداشته است، 

گفت: این را باید سخنگوی شورای نگهبان پاسخ دهد.
وی در واکنش به این که ارزیابی شما را می خواهیم، گفت: برای من فرقی نمی کند که قالیباف باشد 
یا هر کسی. به هر جهت اگر قانون در مملکت است و کاندیداها بر اساس قانون رد صلاحیت و تایید 
صلاحیت می شوند، این باید شامل همه شود. مثلا همینطور که شامل آقای مطهری و تابش شده، 

شامل آقای قالیباف هم باید بشود، اگر واقعا مشکل و مساله دارد خب نباید تایید صلاحیت شود.
قمی گفت: نباید به صرف اینکه )قالیباف( یک مدت شهردار تهران بوده یا مثلا برای ریاست جمهوری 

تاییدش کرده بودند حالا هم تایید شود، ؛ بر اساس قانون باید با او هم مثل دیگران برخورد شود.
 

وزیر امور اقتصادی و دارایی خبرداد

افزایش ۵۰ درصدی سرمایه گذاری خارجی 
وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: در 10 ماه امسال میزان سرمایه گذاری خارجی ثبت شده در 

کشور 50 درصد نسبت به مدت مشابه سال گذشته رشد داشته است.
»فرهاد دژپسند« عصر سه شنبه در نشستی خبری افزود: افزایش 50 درصدی این سرمایه گذاری با 

وجود تلاش ها برای قطع سرمایه گذاری خارجی، تحقق یافته است.
وزیر امور اقتصادی و دارایی با اشاره به سیر تاریخی تلاش ها برای قطع وابستگی به نفت در سال های 
پس از پیروزی انقلاب اسلامی گفت: در سال 75 رهبر معظم انقلاب دستور تدوین اقتصاد بدون نفت 

را صادر کردند.
دژپسند ادامه داد: تلاش زیادی برای قطع درآمدهای نفتی و تعریف راهکارهای جایگزین صورت 

گرفته است که مهمترین آنها درآمدهای مالیاتی است.
وزیر امور اقتصادی و دارایی ادامه داد: در دولت های یازدهم و دوازدهم حتی یک ریال از سیستم 

بانکی برای تامین بودجه عمومی استقراض نشده است.
وی خاطرنشان کرد: اکنون درآمدهای مالیاتی بخش قابل توجهی از هزینه های دولت را پوشش 

می دهد.
وی با اشاره به انتشار اوراق گفت: تا امروز برای بازپرداخت وجوه اوراق یک ساعت تاخیر نداشته ایم.

سفیر ایران در بغداداعلام کرد

آخرین ماموریت سردار سلیمانی چه بود؟
سفیر جمهوری اسلامی ایران در بغداد در مصاحبه ای با خبرگزاری رسمی عراق )واع( از آخرین 

پیام سردار سلیمانی قبل از شهادت سخن گفت. 
»ایرج مسجدی« در این مصاحبه که روز سه شنبه منتشر شد، گفت که قرار بود سردار سلیمانی 

پیام تهران به عربستان سعودی را تحویل دولت بغداد دهد.
وی دلیل سفر شهید سردار سلیمانی به عراق را رساندن پیام و دیدگاه ایران در قبال ابتکار عمل 
بغداد توصیف کرد و گفت "این پیام حاوی دیدگاه ایران در زمینه مبارزه با تروریسم و گسترش صلح 

و استقرار امنیت و ثبات در منطقه بود."
مسجدی با استقبال از نقش عراق در کمک به حل مسائل میان ایران و عربستان سعودی و دیگر 

مشکلات منطقه گفت که دولت عراق نقش سازنده ای در منطقه دارد.
وی یادآور شد که جمهوری اسلامی ایران تمایل بالایی برای حل اختلاف ها با امارات و عربستان 
سعودی دارد و از هرگونه کوشش از سوی عراق یا هر کشور دیگری برای حل این مشکلات استقبال 
می کند. مسجدی با اشاره به حمله موشکی به پایگاه عین الاسد تاکید کرد که انتخاب این پایگاه به 
معنی نقض حاکمیت عراق نیست؛ بلکه پاسخی مشابه به اقدام آمریکا بود که از خاک عراق شهید 

قاسم سلیمانی و شهید ابومهدی المهندس را هدف قرار داد.
سفیر جمهوری اسلامی ایران در عراق ادامه داد که پایگاه های آمریکا در این کشور در جنایت ترور 
شهید سلیمانی نقش داشتند و هواپیماهایی که این ترور را انجام دادند از آمریکا پرواز نکرده بودند 
بلکه از پایگاه های موجود در منطقه به پرواز در آمده و خاک عراق را برای این جنایت انتخاب کردند.
وی گفت که اگر بخواهیم چنین حملاتی را متوقف کنیم، شرط آن این است آمریکایی ها از 
دخالت در امور منطقه خودداری کرده و پایگاه های خود را که محلی برای فعالیت های جنایتکارانه 
شده، برچینند. مسجدی از دولت های منطقه نیز خواست که به جای شکایت و گلایه از ایران از 

آمریکا شکایت کنند و خواستار توقف اقدام های این کشور شوند.
سفیر ایران در بغداد توضیح داد که واشنگتن ادعای مبارزه با تروریسم و ایجاد امنیت دارد اما در 
حقیقت این آمریکا بود که دست به ترور سردار شهید قاسم سلیمانی و ابومهدی المهندس زد در 

حالی که این دو مصداق تروریسم نبودند بلکه فرماندهان رسمی دو کشور بودند.
مسجدی در این مصاحبه از انتخاب »محمد توفیق علاوی« به عنوان نخست وزیر دولت جدید در 

عراق استقبال کرد و گفت که ایران از ثبات در عراق حمایت می کند.

محمد مهاجری:

 اصولگرایان بدشان نمی آید که بین خودشان 
وزن کشی کنند

یک فعال سیاسی و رسانه ای اصولگرا با بیان اینکه بیشتر از دو لیست از سوی اصولگرایان برای 
انتخابات مجلس ارائه خواهد شد، گفت: اگر اصولگرایان 5-4 لیست هم ارائه کنند باز هم پیروز 
انتخابات هستند بخاطر همین بدشان نمی آید در شرایطی که رقیبی وجود ندارد، بین خودشان 

وزن کشی کنند.
محمد مهاجری با اشاره به قابل پیش بینی بودن انتشار لیست جبهه پایداری اظهار کرد: من 
معتقدم اگر اصولگراها یک لیست بدهند دیگر اصولگرا نیستند. یقین دارم بیشتر از دو لیست از 
سوی اصولگرایان ارائه خواهد شد. جبهه پایداری همیشه بازی بهم زن بوده و دنبال سهم خواهی 
است. شاید آنها با انتشار لیست خود می خواهند بر لیست نهایی اصولگرایان تاثیر گذاشته و سهم 
بیشتری بدست آورند. جبهه پایداری چون نمی تواند به تنهایی موفق شود، سعی می کند بازی را به 

هم بزند تا سهم بیشتری بدست آورد.
وی در پاسخ به این پرسش که چه گروه های دیگر اصولگرا لیست های دیگری را ارائه خواهند 
کرد، افزود: صبر کنید؛ اختلاف ها به زودی بروز می کند.  در جریان اصولگرا مساله تکلیف شرعی 
وجود دارد و از همین مساله، لیست های مختلفی در می آید. البته اگر اصولگرایان 5-4لیست هم 
ارائه کنند باز هم پیروز انتخابات هستند بخاطر همین بدشان نمی آید در شرایطی که رقیبی وجود 

ندارد، بین خودشان وزن کشی کنند.
این فعال رسانه ای در پاسخ به این پرسش که چقدر احتمال دارد قالیباف هم لیست جداگانه 
بدهد، خاطرنشان کرد: فکر نمی کنم قالیباف لیست جداگانه بدهد. انتخابات مجلس یازدهم 
برای قالیباف بسیار مهم و سرنوشت ساز است و حتی اگر جبهه پایداری برایش شرط بگذارند، او 
می پذیرد و برای سرلیست شدن از هیچ معاهده ای روی برنمی گرداند. مهاجری در پایان درباره 
ادعای باهنر و بادامچیان درباره اینکه اصلاح طلبان به اندازه در انتخابات کافی نامزد دارند، تصریح 
کرد: اگر بادامچیان و باهنر به این مساله باور دارند، لیست اصلاح طلبان را منتشر کنند تا روی 
اصلاح طلبان کم شود. داوطلبان اصلاح طلب که بالاخره پنهان نیستند و حتما عنوان، شهرت و 

سابقه دارند بنابراین این اسامی را منتشر کنند تا دروغ اصلاح طلبان برملا شود.
 

رئیس سازمان حج و زیارت:

ثبت نام حج تمتع ۹۹ از ۹ اسفند آغاز می شود 
 رئیس سازمان حج و زیارت از آغاز ثبت نام اولویت های حج تمتع 99 از نهم اسفند ماه خبر داد. 

علیرضا رشیدیان در جلسه شورای برنامه ریزی و هماهنگی بعثه مقام معظم رهبری و سازمان حج 
و زیارت گفت:  دهه مبارک فجر، پاسداشت روزهای پرافتخار بهاری است که در سایه رشادت ها و 
استقامت این ملت و خون پاک شهیدان امروز تبدیل به درخت تناور نظام جمهوری اسلامی ایران 

شده است.
وی افزود: این دوران، تجلی اراده، عظمت و وحدت این ملت و رهبری مدبرانه آن است که درمقابل 

سلطه استکبار ایستادند و پرچم عزت، شرف و استقلال خود را بر فراز این سرزمین برافراشتند.
رئیس سازمان حج و زیارت تصریح کرد: امروز ایران اسلامی در طلیعه چهل و دومین بهار انقلاب 
اسلامی درحالی به حرکت خود ادامه می دهد که دشمن با همه توان بر دستاوردها و ارزش های 
ایرانی و اسلامی این ملت و استقلال، آزادگی و جمهوریت آن می تازد تا اهداف شوم خود را در 
جهت سلطه بدون منازع خود برمنطقه رقم زند اما به طور قطع درسایه این همدلی ملت راه به جایی 
نخواهد برد. رشیدیان همچنین به برنامه های اجرایی حج 99 اشاره کرد و از آغاز مذاکرات هیئت 

مسکن در عربستان خبر داد.
وی گفت: نام نویسی از دارندگان قبوض اولویت های حج تمتع سال آینده از نهم اسفند ماه آغاز 

و بزودی قیمت نهایی حج مشخص و اعلام خواهد شد. 
ریس سازمان حج و زیارت افزود: برنامه ریزی برای حوزه های حمل ونقل، تغذیه، تدارکات، 

پزشکی و هواپیمایی انجام و در زمان مناسب اجرایی خواهد شد. 
نماینده ولی فقیه در امور حج و زیارت و سرپرست حجاج ایرانی نیز در جلسه شورای برنامه ریزی 
و هماهنگی بعثه مقام معظم رهبری و سازمان حج و زیارت گفت: دهه فجر که پیروزی انقلاب 
اسلامی را به همراه داشت، بهشتی از معنویت را در این دوران ایجاد کرد و شخصیت های بزرگی را 

به تمام قامت برای اسلام و مسلمین با عقلانیت کامل و موازین دینی تربیت کرد.
حجت الاسلام والمسلمین سیدعبدالفتاح نواب افزود: امام راحل افراد صالح و ارزشی را تربیت 
کردند و امروز همه مدیون ایشان و مقام معظم رهبری هستیم که این راه را با عزت، افتخار و 

سربلندی دنبال کردند و ایران اسلامی را در جایگاه با عزت در عرصه بین المللی قرار دادند.

بهروزنعمتی:

 قهر با صندوق رأی موجب پشیمانی خواهد شد
یک عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی قهر با صندوق رأی را موجب بروز پشیمانی عنوان 

کرد.
بهروز نعمتی با تاکید بر اینکه »حضور در انتخابات امری مهم و ضروری است و همه مردم باید در 
انتخابات مشارکت کنند چرا که این سرنوشت کشور است« اظهار کرد: در بین کسانی که کاندیدای 
نمایندگی مجلس شده اند حتما کسانی هستند که با تفکرات مختلف همخوانی داشته باشند ولو 
این که این کاندیداها خیلی ایده آل نباشند، ولی حداقل هایی از تفکرات مختلف در انتخابات 

حضور دارند و بر همین اساس باید سرنوشت کشور را با حضور در انتخابات تعیین کنیم.
نماینده تهران یادآور شد: اگر کسانی تصور می کنند نماینده ای در بین کاندیداها ندارند 
معنایش این نیست که اجازه دهیم یک مجموعه تندرو سرنوشت کشور را رقم بزند. ما در این 
رابطه تجربیات مختلفی در مجالس و شوراها داشته ایم، کسانی بوده اند که با صندوق های رای 
قهر کرده ولی بعدا پشیمان شده اند. این عضو هیات رئیسه مجلس تصریح کرد:  نباید بگذاریم 
قهر با صندوق رای موجب ایجاد پشیمانی شود، بلکه باید در انتخابات شرکت کنیم ولو این که 

حداقل ها فراهم باشد.
نعمتی که در آخرین مراحل اعلام از سوی شورای نگهبان صلاحیتش برای کاندیداتوری در 
انتخابات مجلس یازدهم احراز نشده، تاکید کرد: من چه صلاحیتم تایید شود یا نشود در هر صورت 

حتما در این انتخابات مشارکت کرده و رای خواهم داد.
 

آیت الله سید حسن خمینی:

 دروغ، حیثیتی برای کسی باقی نمی گذارد 
یادگار رهبر فقید انقلاب اسلامی گفت: اگرچه دروغ در کوتاه مدت به نفع دروغگو باشد اما در 

بلندمدت حیثیتی را برای کسی باقی نمی گذارد. 
همزمان با چهل و یکمین دهه فجر انقلاب اسلامی، رییس، مدیران و کارکنان سازمان صدا و 
سیمای جمهوری اسلامی ایران با حضور در حرم مطهر امام راحل با آرمان های بنیانگذار انقلاب 

اسلامی تجدید میثاق کردند.
آیت الله سیدحسن خمینی یادگار رهبر کبیر انقلاب اسلامی در این دیدار، با بیان اینکه 
دهان به یاوه نباید باز کرد؛ این، سنت علوی نیست، متذکر شد: دروغ برکت را از زندگی می 
برد؛ ممکن است در کوتاه مدت به نفع کسی باشد، اما در بلندمدت حیثیتی را برای کسی 

باقی نمی گذارد.
وی افزود: در حکومت علوی روش ها نباید غیراخلاقی باشد و اصلا تمایز حکومتی که امام )ره( 
به تأسی از امیر المومنین )ع( و پیامبر)ص( برپا کردند، در روش های اخلاقی است. اگر دلمان را 
صاف کنیم، حکومت، علوی می شود. پیامبر)ص( نه بر پیروزی ها غرّه شدند، نه در روزهای سخت 

خدا را فراموش کردند.
 

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس :

تحریم صالحی جز جنگ روانی ارزشی ندارد
 عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی، اقدام آمریکا در 
تحریم "علی اکبر صالحی" را بیش از ارزش تحریمی، جنگ روانی دانست و گفت: آمریکایی ها 
برای اینکه این بار تحریم ها پیوست جنگ روانی داشته و این احساس که ایران همواره در حال 
تحریم شدن است و فشارهای حداکثری علیه جمهوری اسلامی حفظ شده، چنین اقدامی را 

انجام داده اند.
»محمدجواد جمالی نوبندگانی« با اشاره به تحریم »علی اکبر صالحی« رییس سازمان انرژی 
اتمی از سوی آمریکا، اظهار داشت: آمریکایی ها در مساله تحریم ها، هر اقدامی در رابطه با مسائل 
اقتصادی و به قول خودشان فشارهای حداکثری هوشمندانه  که می توانستند انجام دادند و دیگر 

دستشان برای ادامه این تحریم ها خالی است.

وزیر امور خارجه گفت: اگر از دیپلماسی می خواهیم به عنوان ابزار قدرت استفاده 
کنیم باید دیپلماسی را از این مهجوریت خارج کنیم. برخی فکر می کنند دیپلماسی در 

برابر قدرت نظامی است در حالی که دیپلماسی در کنار قدرت نظامی است. 
»محمدجواد ظریف« عصر دیروز در آیین گشایش انجمن علمی دیپلماسی ایران 
فرارسیدن دهه فجر و چهل و دومین آستانه سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی را گفت 
و اظهار داشت: بعید می دانم از زمانی که ارتباطات میان اقوام و ملت ها شروع شد، 
این ارتباطات بدون استفاده از فنی به نام دیپلماسی، روش ارتباط گیری و کاستن از 
هزینه ها و نهادینه کردن دستاوردها توانسته باشد نظم و نسقی میان اقوام و گروه ها 

بدهد. 
این استاد دانشگاه با بیان اینکه کشورهای کم قدرت می توانند در عرصه جهانی با 
استفاده از ابزار دیپلماسی که نیازمند قدرت مادی نیست، حضور جدی تری داشته 
باشند، یادآور شد: چند نفر اسم کشور دماغه سبز را شنیده است ولی وجود یک 
دیپلمات قوی از این کشور، نقش جدی و مهمی در تدوین کنوانسیون  دریاها داشته 

است.
وی خاطرنشات کرد: بنابراین دیپلماسی منبع قدرت است و نه فقط ابزار قدرت، ابزار 

تبدیل قدرت، نهادینه کردن قدرت و ابزار کاهش هزینه ناکامی. 
ظریف عنوان کرد: البته جنگ افزار و موشک مهم است. هیچ کس اندازه من از 
موشک در دنیا دفاع نکرده است. اما اگر قرار بود ملاک تعیین کننده یک کشور هزینه 
نظامی باشد، چه می شد. هزینه نظامی آمریکا 600 میلیارد و عربستان 76 میلیارد دلار 
بود، آنگاه عربستان از ایران که هزینه نظامی اش حدود 6 میلیون دلار است، قوی تر بود. 

ابزار قدرت ما تکیه بر مردم است 
وی با بیان اینکه ابزار قدرت ما تکیه بر مردم است، گفت: اینکه کسی به شما نگوید 
اگر من از شما حمایت نکنم، بعد از دو هفته زبانتان عوض می شود، این ابزار قدرت 
است. اینکه شما برادر شهیدی مانند شهید سلیمانی داشته باشید که بعد از شهادتش 
قدرتش دو برابر می شود، ابزار قدرت است. البته سلیمانی بی نظیر بود اما بعد از شهادت 

بی نظیرتر بود که این نشان می دهد ابزار مادی تنها ابزار و ملاک قدرت نیست. 
وزیر امور خارجه اضافه کرد: اگر قبول داریم که شهادت قدرت می آفریند چرا باور 
نداریم که دیپلماسی، مقاومت، گفت وگو و مذاکره هم می تواند قدرت ایجاد کند. جهان 
در حال گذار است و دیگر تحت تسلط غرب نیست. دیگر همه تصمیمات در غرب گرفته 

نمی شود. اینطور نیست اگر توافقی شد، باید آمریکا را آن تائید می کرد. 
ظریف یادآورشد: ترامپ می گوید 2 تریلیون دلار هزینه کرده اما بعد از ترور سلیمانی، 

متوجه اشتباهش شده و می فهمد خروجش از منطقه را رقم زده است،.
رییس دستگاه دیپلماسی گفت: دیپلمات خوب می تواند کشور ضعیف را در عرصه 
بین المللی قدرتمندتر معرفی و نشان دهد و از محیط بین المللی بهره مندتر کند 
همانطور که یک دیپلمات ضعیف می تواند کشور را ضعیف تر کند. البته نباید از دیپلمات 

توقع داشت. دیپلمات کارش این است که قدرت را تعدیل کند.
وی تصریح کرد: اگر از دیپلماسی می خواهیم به عنوان ابزار قدرت استفاده کنیم 
باید دیپلماسی را از این مهجوریت خارج کنیم. برخی فکر می کنند دیپلماسی در 
برابر قدرت نظامی است. دیپلماسی در کنار قدرت نظامی است. همین ساختمان هر 
سه شنبه شاهد جلسات من و شهید سلیمانی بود هر گاه لازم بود دیپلماسی از میدان 

نیاز دارد، از میدان برای دیپلماسی استفاده کنیم و بالعکس.
 »کنفرانس بن« بدون حمایت های سردار سلیمانی بی نتیجه بود 

وزیر امور خارجه با بیان اینکه اگر در مذاکرات بن، حمایت های سردار سلیمانی نبود، 
توفیقات اجلاس بن را به دست نمی آوردیم، خاطرنشان کرد: میزان کمکی که سلیمانی 
برای دستیابی به توافق مذاکرات بن کرد، از میزان هر کس دیگری بیشتر بود حتی 
به شمول بنده. دیپلماسی و توان میدانی، مکمل همدیگر هستند و نه تضعیف کننده 
همدیگر.  ظریف با بیان اینکه دیپلماسی ما برآمده از باور و فرهنگ شهادت و ایثار 
است، ابزار داشت: همان کسی که موشک می سازد، برادرش هم دیپلمات می شود. 
چهل درصد همکاران وزارت خارجه ایثارگر هستند. شاید یکی از بالاترین درصدهای 

ایثارگری را وزارت امور خارجه داشته باشد. همه ما باید از بطن مردم آمده باشیم. 
این دیپلمات عالیرتبه با بیان اینکه ما بدون مردم چیز دیگری نداریم، عنوان کرد: 
روحانیت ما نیروهای نظامی و دیپلماسی ما از مردم هستند. قشر اشرافی نداریم که 
گروهی از آن برآمده باشند. ما می خواهیم از این وحدت کثرت ایجاد کنیم. بپذیریم 
همه باهم هستیم. هیچ توافقی چه خوب و چه بد بدون دیپلماسی و مذاکره به دست 

نیامده است. 
ظریف با تاکید بر اینکه مذاکره ابزار است و چیز بدی نیست، یادآور شد: قرار است 
همه از این ابزار استفاده کنیم. کسی هم می جنگد چه ببرد و چه ببازد، باید در انتها 
مذاکره کند. یک مذاکره می تواند کشوری را برای همیشه وابسته کند یا نوع روابط را 
متفاوت کند. در میدان جنگ همه چیز تعیین می شود ولی آینده تعیین نمی شود. 

آینده در مذاکره تعیین می شود. 
وی افزود: باید مهجوریت دیپلماسی که به خاطر دوگانگی مذاکره و مقاومت را از 

بین برد. مذاکره و دیپلماسی یک نوع مقاومت است. در برجام عده ای از همکاران ما 
ترجیح می دادند در جبهه باشند تا در پشت میز مذاکره و در جبهه بیشتر به آن خوش 

می گذشت. 
وزیر امور خارجه با تاکید بر اینکه در دیپلماسی، در اقتصاد، در جبهه و در فرهنگ هم 
می توان مقاومت کرد، بیان کرد: حتی برای گفت وگو بدون باور کردن خودتان گفت وگو 
کنید. برخی از کشورها و همسایه ها می گویند. چرا کسی ما تحویل نمی گیرد این به 

خاطر آن است که شما خودتان را باور نمی کنید. 
ظریف افزود: دنیای کنونی دنیای دیگری است. ابزارهای دنیای کنونی ابزارهای 
دیگری هستند که دیپلماسی یکی از این ابزارها است. تسلط در دیپلماسی قدرت در 

یکی ازمنابع قدرت است. 
پیشنهاد رهبر انقلاب درباره فلسطین معقولترین و عملی ترین طرح است

 وزیر امور خارجه همچنین  در حاشیه  آیین گشایش انجمن علمی دیپلماسی ایران 
در گفت وگو با خبرنگاران پیشنهاد رهبر معظم انقلاب درباره فلسطین را معقول ترین 
و عملی ترین راهکار عنوان کرد و گفت: راحت ترین راه، شنیدن صدای همه مردم 
فلسطین اعم از مسلمان، یهودی و مسیحی است که در یک روند دموکراتیک آینده 

فلسطین را تعیین کنند. 
ظریف افزود: در سفر مسئول جدید سیاست خارجی اتحادیه اروپا به تهران بحث های 
خیلی خوبی درباره امنیت منطقه و طرح صلح هرمز مطرح شد و اینکه ایران آمادگی 
دارد این طرح را با همکاری کشورهای منطقه تقویت کند و از نظرات آنها استفاده کند. 
آقای بورل نظرات ما را شنیدند و  نظرات خود را مطرح کردند. امیدواریم وی بتواند به 

عنوان مسئول جدید سیاست خارجی اتحادیه اروپا نقش خوبی ایفا کند.
رییس دستگاه دیپلماسی گفت: همین طور در این دیدار در مورد فلسطین و معامله 
قرن مواضع مان را مطرح کردیم و اینکه حرکت آمریکا بسیار خطرناکی است. اروپایی ها 

و آقای بورل هم مواضع خود را مطرح و اختلاف نظرشان را با آمریکا مطرح کردند.
عنوان  به  را  موقعیتی  هرگونه  طرح  این  ارائه  با  آمریکا  گفت:  خارجه  امور  وزیر 
مشارکت کننده در روند حل مشکل فلسطین از دست داده و نشان داده است که در 
بی توجهی به حقوق فلسطینیان و غصب سرزمین فلسطین حتی از رژیم صهیونیستی 
هم تندتر است لذا هیچ جایگاهی در این موضوع ندارد و فقط مردم فلسطین هستند 

که آینده خود را تعیین می کنند.
سلیمانی بزرگترین شهید مبارزه با تروریسم است

رییس دستگاه دیپلماسی در ادامه به موضوع قربانیان ترور اشاره کرد و گفت: به 
عنوان کسانی که طعم تلخ ترور را کشیدند در ایران ما 17 هزار قربانی ترور داریم. این 
عملیات و این واقعیت نشان دهنده این است که ایران در صف مقدم مبارزه با ترور بوده 
و بزرگترین شهید مبارزه با ترور شهید سپهبد سلیمانی است که بیشترین نقش را در 
مبارزه با ترور داشت و در نهایت هم آمریکایی ها نتوانستند ایشان را در میدان نبرد به 
شهادت برسانند و از طریق یک عملیات بزدلانه تروریستی و با حمله به اتومبیل ایشان 
را به شهادت رساندند.   رییس دستگاه دیپلماسی یادآورشد: در آفریقای جنوبی این 
وضعیت اتفاق افتاد و نتیجه اش را هم دیدیم که نتیجه بدی هم نیست. یک روز همه 
فریاد می زدند که اگر آفریقای جنوبی می خواهد اکثریت باشد ناامنی به وجود می آید 

ولی امروز می بینیم که اینگونه نیست.
اروپا نمی تواند بر اساس ماده ۳۶ برجام عمل کند

وی در پاسخ به سوالی در خصوص استفاده اروپا از ساز و کار حل اختلاف در برجام، 
افزود: ایران بعد از خروج آمریکا از برجام، ماده 36 را در برابر نقض تعهدات از سوی 
آمریکا و اروپا مطرح کرده است. وزیر امور خارجه گفت: اروپا در جایگاهی نیست که 

برای طرح ادعایی خود بر اساس قالب ماده 36 برجام عمل کند.

محمدجواد ظریف :

باید دیپلماسی را از مهجوریت خارج کنیم

 رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: استقلال سیاسی 
یکی از دستاوردهای انقلاب اسلامی است که با تدبیر و 
صلابت در خصوص آن عمل شد و نقش ایران در منطقه 

نتیجه این صلابت است.
از ظهر دیروز در  ایلنا، علی لاریجانی پیش  به گزارش 
مراسم آغاز بهره برداری از طرح های صنعت آب خوزستان 
در شهرستان شادگان گفت: دهه فجر، مقطع بسیار مهمی 
از  تاریخ ایران است، امام خمینی )ره( با حضور خود در 
کشور  حرکت بزرگی را  که با پیشوایی ایشان شکل گرفته 
و  برچیده  نظام دیکتاتوری  و بساط  بود سرعت بخشید 

انقلاب اسلامی در این ایام در سال 57 به پیروزی رسید.
رئیس مجلس شورای اسلامی ادامه داد: ملت ایران آرمان 
هایی در انقلاب داشته است که به برخی از آن ها دست 
پیدا کرده است و باید همت شود تا سازندگی و رفع نیازهای 
شورای  مجلس  رئیس  بگیرد.  قرار  امور  اولویت  در  مردم 
اسلامی با تاکید بر اینکه مردم خوزستان فداکارانه از انقلاب 
اسلامی دفاع کردند، خاطرنشان کرد: سرمایه گذاری های 
صورت گرفته در استان خوزستان نشان می دهد حسی که 
از آغاز پیروزی  انقلاب مبنی بر آبادانی کل کشور به دست 

فرزندان انقلاب وجود داشت، در حال شکل گیری است.
وی با بیان اینکه روستاها قبل از انقلاب جاده و امکانات 
رفاهی نداشتند، اما اکنون از امکانات بهداشتی،  درمانی 
و آموزشی  برخوردارند و در زمینه امکانات زیربنایی نیز  
گرفته  صورت  روستایی  مناطق  در  خوبی  های  فعالیت 
است، گفت: در فضای غبارآلود گاهی خدمات دیده نمی 

شود و فعالیت های وزارت نیرو گوشه ای از خدمات ارائه 
شده است.

اینکه بخش های مختلف کشور  به  با اشاره  لاریجانی 
در کشور  آبادانی  و  تا فضای سازندگی  کنند  تلاش می 
شکل بگیرد و این موضوع باید منعکس شود، افزود: گاهی 
کشمکش های سیاسی موجب می شود خدمات ارائه شده 

توسط بخش های مختلف دیده نشود.
آبادانی کشور باید به دست نیروهای انقلابی 

صورت بگیرد 
وی افزود: امام خمینی )ره( تاکید داشتند که آبادانی 
کشور باید به دست نیروهای انقلابی صورت بگیرد، چنان 
که یکی از اقدامات نمادین ایشان تشکیل جهاد سازندگی 
بود تا این نیروها به روستاها بروند و آن ها را آباد کنند، لذا 
آبادانی  کشور به دست نیروهای انقلابی از  سازندگی و 
اهداف مهم انقلاب اسلامی بوده است که باید مستمرا 
ادامه پیدا کند. رئیس مجلس شورای اسلامی با تاکید بر 
اینکه استقلال سیاسی دستاورد بسیار مهمی است، گفت 
:در حال حاضر هیچ کشوری توان دستور دادن به ایران 
را ندارد، اما متاسفانه گاهی قدر  نعمت استقلال آن طور 
که باید دانسته نمی شود. زمانی  همین  کشور ، همین  
جغرافیا و  همین امکانات مادی وجود داشت، اما سفیر 
انگلیس به شاه دستور می داد. رئیس قوه مقننه با اشاره به 
اینکه تعداد زیاد مستشاران نظامی در ایران قبل از انقلاب 
اسلامی باعث شده بود بخش نظامی از آنها دستور بگیرد، 
عنوان کرد: قبل از انقلاب و در شرایطی که بیشترین ظلم 

به فلسطین می شد، ایران از اسرائیل حمایت کرد ، حال آن 
که وضعیت گذشته به شرایط عزتمندانه فعلی تبدیل شد 
که ملت ایران از نظر سیاسی روی پای خود ایستاده است.

وی با بیان اینکه استقلال سیاسی یکی از اهداف انقلاب 
بود که با تدبیر و صلابت  در خصوص آن عمل شد و نقش 
کنونی ایران در منطقه نتیجه این صلابت است، گفت: در 
حوزه اقتصادی بخشی از راه طی شده و علیرغم اینکه در 
شرایط تحریم قرار داریم می توانیم با اتکا به توان داخلی به 
موفقیت دست یابیم. لاریجانی با اشاره به اینکه ایجاد مانع 
در فروش نفت ایران، ورود سرمایه به کشور را دچار مشکل 
کرده است، تصریح کرد: در مقطعی از زمان تمام نیازهای 
کشور از خارج تامین می شد، اما اکنون شرکت ها مجبورند 
نیازهای خود را از داخل تامین کنند و  این موضوع موجب 
شده  داخلی  تولیدی  واحدهای  از  بسیاری  شدن  فعال 
است. رییس مجلس شورای اسلامی با اشاره به این که 
هرچند از نظر اقتصادی تحت فشاریم، اما  براساس گزارش 
مرکز پژوهش های مجلس سال آینده شاهد گشایش هایی 
خواهیم بود، گفت: اعلام نمی کنم که از راه  دیپلماسی 
برای رفع مشکلات استفاده نشود، اما  نباید برخی کشورها 

تصور  کنند که با فشار می توانند به اهداف خود برسند.
لاریجانی در پایان با تاکید بر اینکه خودبینی و خودمحوری 
نباید وجود داشته و حب و بغض ها باید برای خدا باشد، 
خاطرنشان کرد: اگر بخواهیم انقلاب اسلامی پایدار بماند، 
باید الفت در کنار  روحیه مقاومت در داخل کشور افزایش 

پیدا کند و این کلید توفیق ما است.

رئیس مجلس شورای اسلامی :

کشمکش های سیاسی مانع دیده شدن خدمات می شود

مهدی ملک محمد*

مصطفی داننده*

 معاون رئیس جمهور با تاکید بر اینکه البته سلایق سیاسی معتقد و پایبند به نظام 
جمهوری اسلامی قابل حذف نیستند، گفت:کاهش امکان مشارکت سلایق مختلف 
در عرصه های سیاسی به مشارکت مردم لطمه وارد می کند و از این جهت روند تایید 

صلاحیت ها یکی از دغدغه ها، و یکی از نگرانی های جدی است.
معصومه ابتکار معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهور شامگاه دوشنبه در جلسه 
شورای برنامه ریزی وتوسعه استان گیلان با ابراز خوشحالی از حضور در استان گیلان 
اظهار داشت: این اولین بار است 11 معاون استاندار از بانوان منصوب شده اند و از 
این بابت باید از مدیران، ازجمله استاندار گیلان تشکر کنیم. وی با بیان امروز بیش از 
هر زمان دیگری هم مردم ایران و هم دنیا چشم دوخته اند تا میزان تحقق آرمان های 
انقلاب و میزان کارآمدی نظام در دسترسی به این آرمان ها را ببینند، خاطرنشان کرد: 
همه در تحقق اهداف انقلاب مسئول هستیم  و  پیشرفت در گرو کارآمدی، توجه به 

میزان موفقیت ها، تحقق اهداف و وحدت و هم دلی ملت است.
معاون رئیس جمهور با اشاره به اینکه از مهمترین رویکردهای دولت روحانی موضوع 
کارآمدی و موضوع مشارکت مردم در عرصه های مختلف اجتماعی، اقتصادی، سیاسی 

و فرهنگی بوده است، افزود: کارآمدی نظام موجب جلب مشارکت مردم در عرصه های 
مختلف فرهنگی و اجتماعی و سیاسی و اقتصادی می شود. ابتکار با تصریح بر اینکه 
امروز در شرایط سختی قرار داریم و بعد از خروج آمریکا از برجام ظالمانه ترین تحریم ها 
علیه ملت ایران اعمال شده و اگر تحریم های موجود در جهان را روی هم قرار دهیم 
به اندازه تحریم های ایران نمی شود، خاطرنشان کرد:  باید با جلب مشارکت و اعتماد 
مردم در عرصه های مختلف بتوانیم از این شرایط بسیار حساس با سربلندی عبور 
کنیم. وی با یادآوری تاکیدات مقام معظم رهبری و رئیس جمهور در خصوص اهمیت 
مشارکت سیاسی مردم و با اشاره به در پیش بودن انتخابات مجلس شورای اسلامی، 
بیان داشت:عدم وجود گستردگی سلایق می تواند ضمن جریحه دار کردن اعتماد 
عمومی به کاهش مشارکت مردم منتهی شده، که روند تایید صلاحیت ها نباید موجب 
این امر شود. معاون رئیس جمهور با تاکید بر اینکه البته سلایق سیاسی معتقد و پایبند 
به  نظام جمهوری اسلامی قابل حذف نیستند، گفت:کاهش امکان مشارکت سلایق 
مختلف در عرصه های سیاسی به مشارکت مردم لطمه وارد می کند و از این جهت روند 

تایید صلاحیت ها یکی از دغدغه ها، و یکی از نگرانی های جدی است.

معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده:

سلایق سیاسی قابل حذف نیستند

 وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح گفت: دشمن، پس از 
شهادت سردار سلیمانی با جواب نرم و سختی که از سوی مردم 
و سپاه پاسداران انقلاب اسلامی گرفت ، دیگر صحبتی از گزینه 
روی میز نمی کند. به گزارش ایرنا، امیر سرتیپ "امیر حاتمی" 
روز سه شنبه در شورای اداری استان کرمان افزود: امروز ما 
همین  قبل  سال  چند  دانید  می  شما  و  داریم  نظامی  توان 
دشمن متکبر زمانی صحبت می کرد ، می گفت، گزینه ها روی 
میز است و گزینه نظامی را پر رنگ تر مطرح می کرد اما امروز 
از این گزینه خبری نیست. وی گفت : بعد از شهادت سردار 
سلیمانی به دشمن تفهیم شد و یک جواب نرم را مردم با حضور 

پرشکوه و سراسری خود دادند و گفتند که اگر تعدی کنید با 
همه ما طرف هستید لذا دشمنی که می خواست با شهادت 
سردار سلیمانی یک اعاده حیثیتی از خود بکند و قدری از توان 
بازدارندگی خود را که از دست داده بود احیا کند اما نه تنها این 
توان احیا نشد بلکه در قبال حرکت عظیم مردمی سرافکنده هم 
شد.  وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح تاکید کرد: همچنین 
یک جواب سخت نیز سپاه به دشمن داد و اراده و قاطعیت نظام 
جمهوری اسلامی تثبیت شد لذا امروز نیاز نیست که ما تکرار 
کنیم اگر دست از پا خطا کنید چه می کنیم آنها خودشان می 
دانند امروز لازم نیست در مورد نقطه زن شدن موشک هایمان 

حرف بزنیم، قبلا می گفتند تبلیغات و فتوشاپ است اما همه 
رسانه ها، پایگاه عین الاسد را نشان دادند که موشک های 
جمهوری اسلامی ایران همانجایی را که باید مورد اصابت قرار 
می دادند، زد. وی همچنین  با گرامیداشت ایام الله دهه مبارک 
فجر گفت : در ایام دهه فجر اتفاق مهمی چون انقلاب اسلامی 
رخ داد و نقطه عطفی است در تاریخ کشورمان بشمار می رود. 
امیر حاتمی ادامه داد: مردم عزیز و شریف ایران در همه کشور 
از جمله اهالی کرمان در این ایام با جانفشانی کار بسیار بزرگی 
را انجام دادند و بر شعارهایی  چون استقلال ، آزادی و جمهوری 

اسلامی پای فشردند که همچنان نسبت به آن ایستاده ایم.

وزیر دفاع :
 دشمن دیگر صحبت از گزینه روی میز نمی کند
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هشدار درمورد شیوع عفونت های ویروسی 
چشمی در سرما

رئیس انجمن چشم پزشکی ایران با اشاره به شیوع عفونت های ویروسی چشمی گفت: 
فقط با رعایت بهداشت فردی و جمعی می توان از شیوع این عفونت پیشگیری کرد. 

 محمود جباروند با اشاره به شیوع عفونت های ویروسی چشمی در فصل سرما، افزود: در 
فصل سرما عفونت های ویروسی چشمی یا »آدنو ویروس« در بعضی مواقع چشم را مبتلا 
می کند و باعث می شود کدورت هایی در سطح قرنیه چشم ایجاد می کند که باعث کاهش 

دید بیمار، ترس از نور و احساس جسم خارجی در چشم می شود.
از سلامت  به مردم در مراقبت  با توصیه  ایران، وی  به گزارش انجمن چشم پزشکی 
چشم ها، اظهار داشت: افرادی که دچار عفونت های تنفسی هستند و سرماخوردگی دارند 
و این عفونت به چشم های آنها سرایت کرده است، حتماً استراحت کامل انجام دهند و از 

حضور در محیط های پر جمعیت اجتناب کنند.
وی، ادامه داد: افرادی که دچار عفونت های ویروسی چشمی می شوند، سعی کنند در 
مرخصی باشند و بهداشت فردی را رعایت کنند و از دست دادن و روبوسی با دیگران به مدت 

7 تا 10 روز پرهیز کنند تا باعث انتشار آلودگی به افراد دیگر نشوند.
جباروند تاکید کرد: ویروس عفونت چشمی خیلی مسری است و باعث آلودگی افراد دیگر 
می شود و مشکلات چشمی که ایجاد می کند، خیلی شدید است و سرماخوردگی هایی که 

به چشم می زند معروف به »آدنو ویروس« بوده که باید مراقبت شود.
این چشم پزشک تصریح کرد: زمانی که در معرض هوای آلوده قرار می گیریم بهتر است 
لبه پلک ها را با آب و شامپو بچه کامل شستشو شود، زیرا این کار باعث می شود تمام رسوبات 
آلوده ای که روی پلک و مژه نشسته پاک شود و حساسیت چشم و تاثیرات آن در لایه های 

اشکی را کم می کند.
رئیس انجمن چشم پزشکی ایران، با تاکید بر رعایت بهداشت فردی و شستن چشم ها و 
عدم تماس دست بر روی پلک ها و مژه ها برای پیشگیری از ابتلا به عفونت ویروسی چشمی، 
تصریح کرد: شیوع این عارضه در فصول سرما و تابستان بیشتر است و کودکان نیز به آن 

مبتلا می شوند و پدر مادر از طریق کودک مبتلا شده و باعث آلودگی چشمی می شوند.
جباروند ادامه داد: متاسفانه این روزها این ویروس ها زیاد شده و فقط با رعایت بهداشت 

فردی و جمعی می توان از شیوع آن پیشگیری کرد.
رئیس انجمن چشم پزشکی ایران، با اشاره به خوددرمانی هایی که بعضاً خانواده ها عادت 
دارند، گفت: به هیچ وجه درمان خودسرانه نباید انجام شود و فرد مبتلا توسط چشم پزشک 
معاینه گردد. البته، این عارضه چشمی خود به خود مهار می شود ولی تجویز برخی داروها 

می تواند از بروز عفونت های ثانویه جلوگیری کند.
جباروند با خطاب قرار دادن خانواده ها و افرادی که دچار عارضه عفونت ویروسی چشمی 
می شوند، افزود: خودسرانه از قطره های چشمی استفاده نکنید، چون باعث وابستگی 
می شود. زیرا، در این قطره ها یک مواد نگهدارنده است که باعث حساسیت و ناراحتی 
بیشتر چشمی می شود. بنابراین، بهترین راه شستن چشم ها است و اگر نیاز به قطره است 

باید سعی کنند از طریق چشم پزشک تجویز شود.
 

چرا از تاریکی می ترسیم؟
تاریکی و شب می تواند آبستن خطر باشد، امکان کمین می دهد، اطلاعات تصویری که 
به مغز می رسند کاهش پیدا می کنند و شرایط نیز برای خیال پردازی مغز به منظور تکمیل 
داده هایی که چشم قادر به دیدن آنها نیست و گوش توانایی شنیدنشان را ندارد، مهیا 

می شود. 
یکی از پرسش هایی که ممکن است اغلب اوقات ذهن ما را درگیر کرده باشد این است 
که چرا انسان در شب بیشتر از روز می ترسد؟ چرا صداهای مبهم، خش و خش و یا دیدن 
یک سایه در شب برای برخی این همه ترسناک است؟ چرا با شنیدن همان صداها در روز 

این گونه احساس خطر نمی کنیم؟
نگاه  از  را  تاریکی  در  احساس  این  علت  اجتماعی  روانشناس  کلاکل"،  "یوهانس 

روانشناسی تکاملی توضیح می دهد.
او می گوید که از تاریکی می ترسیم، چون شب آبستن خطر است. وی امکان پنهان شدن 
و کمین کردن در تاریکی، خلوت بودن شب  و در نتیجه، عدم دسترسی به کمک در صورت 

خطر را از جمله عواملی می داند که شب را به طور عینی خطرناک جلوه می دهند. 
از سوی دیگر به گفته  او ترس از تاریکی تا حدی هم اکتسابی است، مثلا کودکان از بچگی 

یاد می گیرند از تاریکی بترسند.
اما ترس از تاریکی یک حس ذهنی هم هست. برای نمونه وقتی شب هنگام در خانه و در 
امنیت به سر می بریم نیز ممکن است بترسیم. به گفته  یوهانس کلاکل، مغز انسان پیوسته 
در تلاش برای پیش بینی آن چیزی است که با احساسمان درک می کنیم )هرچند ممکن 

است حس ما با آنچه در واقعیت وجود دارد در تضاد باشد(.
مطالعات صورت گرفته نشان می دهند که بسیاری از دریافت ها و تصورات ما ناشی از 
انتظارات ما هستند. در تاریکی به دلیل کاهش اطلاعات تصویری که تشخیص اشیاء و 

تفاوت ها را دشوار می کند، مغز مجبور به تکمیل اطلاعات است.
این روانشناس اجتماعی از آسان تر و محتمل تر بودن خیال پردازی در این شرایط سخن 
می گوید. مثلا با شنیدن یک صدای خش و خش ضعیف، چون اطلاعات بیرون برای مغز 
مبهم است، مغز تلاش می کند وانمود کند چیزی هست و چیزی می داند یا به عبارتی 

داستان سرایی کند.
یوهانس کلاکل در ادامه تفاوت کلی میان ترس و اضطراب را که به اعتقاد او تفاوتی 
بنیادی است، شرح می دهد. به گفته  او ترس به آن معناست که خطری مشخص، سلامتی 
و هستی انسان را تهدید می کند. برای نمونه ترس از سگی که قصد دارد به ما حمله کند. 
ترس یعنی درک یک خطر واقعی و فوری. اضطراب اما وقتی به سراغ ما می آید که امکان 

روی دادن وضعیتی ترس آور را می دهیم؛ یعنی درک خطر غیرواقعی یا غیرفوری.
به گفته  این روانشناس، اضطراب و نگرانی لازمه  حیات انسانی است. این اضطراب است 
که باعث می شود از موقعیت های خطرزا دوری کنیم. با احتمال خطر، تمرکزمان بالا می رود 
و اشیاء و چیزهای پیرامونمان را سریع تر تشخیص می دهیم و هوشیارتر از حالت عادی 
می شویم، ضربان قلب در این حالت بیشتر می شود و بدن به حالت آماده باش درمی آید، 

اکسیژن بیشتری به مغز می رسد و ماهیچه ها آماده برای احتمال فرار می شوند. 
به گفته  کلاکل اما همیشه در هنگام اضطراب و نگرانی، بدن اینگونه فعال نمی شود. او 
به واکنش دیگری در رویایی با خطر و داشتن ترس اشاره می کند که در انسان کمتر دیده 
می شود؛ به اصطلاح "خشک زدن" از ترس. این واکنش به گفته  او بیشتر در حیوانات دیده 
می شود. کلاکل معتقد است که "ما انسان ها بیشتر در اضطراب به سر می بریم تا در ترس".

دارویی برای جلوگیری از کاهش شنوایی 
ناشی از صداهای بلند 

دانشمندان دارویی کشف کرده اند که پس از تزریق مثل یک محافظ شیمیایی برای گوش 
عمل کرده و بدون آن که صداهای پیرامون را قطع کند، از آسیب ناشی از صداهای بلند به 

گوش جلوگیری می کند. 
به گزارش پایگاه اینترنتی »دیلی میل«، این دارو که توسط محققان دانشگاه آیووا و 
دانشگاه واشنگتن طراحی شده است، در همان حال که به افراد اجازه می دهد تا همچنان 
صداهای پیرامون خود را بشنوند، از گیرنده های شنوایی در برابر صداهای بلند محافظت 

می کند.
گیرنده های شنوایی بخشی از مولکول های موجود در سلول های عصبی گوش هستند 

که الگوی اطلاعات صوتی و شنیداری را از حسگرهای صدا به مغز منتقل می کنند.
پژوهشگران در این مطالعه دریافتند که برخی از این گیرنده ها فاقد پروتئینی به نام 
GluA2 بوده و مسؤول بروز کم شنوایی هستند. مسدود کردن این گیرنده های معیوب در 

موش ها جلوی آسیب به شنوایی آن ها را گرفت.
این تیم تحقیقاتی براساس یافته های خود دارویی طراحی کرده و ساخته  است که اگر 
موثر واقع شود می تواند تغییری اساسی در کیفیت زندگی بسیاری از افراد و به ویژه سربازان 
ایجاد کند. در واقع این تحقیق با سرمایه گذاری وزارت دفاع آمریکا انجام شده است تا با 
تکیه بر دستاوردهای آن سربازان روزی بتوانند در معرض صدای شلیک گلوله یا انفجار بمب 
و دیگر ادوات جنگی، همزمان ضمن شنیدن دستورات فرمانده و هم رزمانشان از آسیبی که 

صداهای بلند به گوششان وارد می کند، جلوگیری کنند.

سلامت 

اسرارآمیزترین نکته درباره لوپوس این است که دلایل یا درمان ریشه کن کننده آن 
نامشخص هستند. در شرایطی که این بیماری موجب علائم مختلفی می شود اما 

همچنان دلیل دقیق بروز آن کشف نشده است. 
شاید تصور این که یک بیماری بتواند بخش های مختلف بدن را تحت تاثیر قرار داده 
و همچنان تا حد زیادی در برابر چشم غیر مسلح پنهان باقی بماند، دشوار باشد اما این 

واقعیتی برای افراد مبتلا به بیماری لوپوس است.
به نقل از "پریونشن"، لوپوس یک بیماری خودایمنی است به این معنی که سیستم 
ایمنی بدن فرد به بافت ها و سلول های سالم حمله می کند. تقریبا 70 درصد از تمام 
موارد لوپوس به عنوان لوپوس سیستمیک دسته بندی می شوند که یک اندام یا بافت 

اصلی مانند قلب، ریه ها، کلیه ها یا مغز را تحت تاثیر قرار می دهد.
موارد  تا  خفیف  و  خیم  خوش  موارد  که  شود  می  مختلفی  علائم  موجب  لوپوس 
تهدیدکننده زندگی را در بر می گیرد و از آن جمله می توان به سفتی و تورم مفاصل، راش 
های پوستی روی صورت )یکی از شناخته شده ترین موارد راش پروانه ای شکلی است 
که روی بینی و گونه ها شکل می گیرد(، زخم های دهان، تشنج، سینه درد به واسطه 
انباشت مایع اطراف قلب یا ریه ها، تب، تورم غدد، و کم خونی اشاره کرد. بسیاری از افراد 
مبتلا به لوپوس درد مزمن ناشی از این بیماری را یکی از آزاردهنده ترین موارد مرتبط با 

آن عنوان کرده اند.
اما اسرارآمیزترین نکته درباره لوپوس این است که دلایل یا درمان ریشه کن کننده 
آن نامشخص هستند. در شرایطی که این بیماری موجب علائم مختلفی می شود اما 

همچنان دلیل دقیق بروز آن کشف نشده است.
پژوهشگران مواردی مانند ژنتیک، هورمون ها و تغییرات زیست محیطی را با ابتلا به 
لوپوس پیوند داده اند اما بیان این که کدام عامل بزرگ ترین نقش را ایفا می کند، دشوار 

است. در ادامه با برخی دلایل احتمالی لوپوس بیشتر آشنا می شویم.
ژنتیک 

خطر ابتلای یک فرد به لوپوس در صورت ابتلای یکی از اعضای خانواده وی به این 

بیماری تا 20 برابر بیشتر است. برخی انواع ژن با ابتلا به لوپوس پیوند داده شده اند و 
تصور بر این است که بیشتر آنها در عملکرد سیستم ایمنی نقش دارند.

برخی جهش های ژنی مانند ژن TREX1 نیز پیوندی را با لوپوس نشان داده اند اما 
آنها بسیار نادر هستند و تمام بیماران دارای این ژن های جهش یافته نیستند. تصور بر 
این است که ترکیبی از ژن های مستعد و فقدان ژن های محافظ امکان ابتلا به بیماری 
در افرادی که در معرض برخی عوامل زیست محیطی یا عوامل عفونی خاص قرار می 

گیرند را فراهم می کند.
نژاد 

لوپوس به طور نامتناسب بر گروه های نژادی خاص تاثیر می گذارد. در واقع، این 
بیماری بین زنان رنگین پوست، از جمله آفریقایی  آمریکایی تبارها، اسپانیایی ها و لاتین 

تبارها، آسیایی ها، بومیان آمریکایی، و غیره دو تا سه برابر بیشتر شایع است.
همچنین، مطالعات نشان داده اند که زنان رنگین پوست در سنین پایین تر به لوپوس 
مبتلا می شوند، از عوارض جدی تری رنج می برند و نرخ مرگ و میر بین آنها بیشتر 
است. اما چرا؟ ژنتیک بار دیگر می تواند میزان خطر را افزایش دهد اما عوامل دیگر مانند 
پوشش و دسترسی به مراقبت های بهداشتی و سلامت، موانع زبانی، و سطوح درآمد نیز 

می توانند در این زمینه نقش داشته باشند.
هورمون ها 

به طور کلی، زنان نسبت به مردان احتمال بیشتری دارد به بیماری لوپوس مبتلا شوند. 
از هر 10 نفر مبتلا به این بیماری، 9 نفر را زنان در بازه سنی بین 15 تا 44 سال تشکیل 
می دهند. یکی از دلایل عمده این شرایط هورمون هایی مانند استروژن و پرولاکتین می 
توانند باشند که سطح آنها در بدن زنان بیشتر است و ممکن است یک مسیر التهابی 

خاص معروف به اینترفرون نوع 1 را از تعادل خارج کرده و به لوپوس منجر شوند.
همچنین، پژوهش ها نشان داده اند زنانی که تحت درمان با رژیم های حاوی استروژن 
قرار می گیرند، به عنوان مثال، داروهای خوراکی ضد بارداری یا درمان جایگزینی 
هورمون، خطر ابتلا به لوپوس در آنها به میزان قابل توجهی افزایش می یابد. افزون بر 

این، ترشح اینترلوکین-1، گروهی از واکنش های التهابی، توسط استروژن با شعله ور 
شدن لوپوس پیوند خورده است.

نور فرابنفش 
نور فرابنفش می تواند به سلول های بدن هر فردی آسیب برساند اما افراد مبتلا به 
لوپوس حساسیت به مراتب بیشتری به آن دارند. نور فرابنفش به عنوان یک دلیل 
مستقیم ابتلا به بیماری شناخته نمی شود اما می تواند سلول های پوست را به گونه 
ای تغییر دهد که سیستم ایمنی بدن افراد مبتلا به لوپوس آنها را به عنوان یک تهدید 

شناسایی کرده و موجب بروز یا وخیم تر شدن علائم بیماری شود.
نور فرابنفش می تواند موجب جهش هایی در ژن هایی خاص شود که بعدا توسط 
سیستم ایمنی تهدید در نظر گرفته شده و به آنها حمله می شود که به بروز راش های 
پوستی لوپوس منجر می شود. همچنین، نور فرابنفش می تواند به صورت مستقیم 
کراتین درون سلول های پوست را تحریک کرده تا واسطه های التهابی بیشتری تولید 

شود.
قرار گرفتن در معرض سموم 

ما می دانیم که سیلیکای موجود در برخی پودرهای تمیزکننده و دود سیگار می تواند 
خطر ابتلا به لوپوس را افزایش دهد اما پژوهشگران درباره چرایی آن مطمئن نیستند.

با این وجود، ارتباطی قوی بین این دو وجود دارد که مورد مطالعه قرار گرفته و مشخص 
شده است خطر ابتلا به لوپوس برای افرادی که در محل کار خود، مانند معدن یا کارگاه 
های تولید شیشه، در معرض سیلیکا قرار دارند، دو تا پنج برابر بیشتر است. همچنین، 

پژوهشگران جیوه، آفت کش ها و استفاده از تنباکو را با ابتلا به لوپوس پیوند داده اند.
عفونت ها 

هرپس  ویروس   ،)Parvovirus( پاروویروس  جمله  از  ویروسی  های  عفونت  برخی 
سیمپلکس، و هپاتیت  A با شلعه ور شدن لوپوس پیوند خورده اند. ویروس اپشتین بار 
)Epstein–Barr(که موجب مونونوکلئوز می شود نیز به طور خاص مورد مطالعه قرار گرفته 
و دانشمندان بر این باورند که پادتن های تولید شده پس از مواجهه با آن ممکن است 
موجب یک واکنش غیرمعمول سیستم ایمنی شوند. با این وجود، ابتلا به لوپوس به 

واسطه قرار گرفتن در معرض ویروس اپشتین بار تضمین شده نیست.
تغییرات اتمسفری 

به نظر می رسد تغییرات در میزان آلودگی، الگوهای باد، فشار بارومتریک، رطوبت، و 
دما با لوپوس در ارتباط هستند. با این وجود، هیچ متغییری با تمام موارد شعله ور شدن 
بیماری مرتبط نیست. به عنوان مثال، آلودگی ذرات معلق با شعله ور شدن بیماری در ریه 
و تغییرات دما ممکن است بر شعله ور شدن عصبی و راش های پوستی تاثیرگذار باشد، در 

شرایطی که رطوبت با شعله ور شدن بیماری در مفاصل مرتبط است.
استرس 

استرس یکی از عواملی است که تقریبا هر بیمار مبتلا به لوپوس اعتقاد دارد بر این 
بیماری تاثیر می گذارد. به گفته این بیماران، استرس عاطفی، به عنوان مثال، مرگ یکی 
از عزیزان یا طلاق گرفتن، و همچنین استرس جسمی مانند یک عمل جراحی یا آسیب 

دیگی ممکن است محرکی برای بروز علائم لوپوس باشند.
لوپوس چگونه درمان می شود؟ 

زمانی که بیماری لوپوس در شما تشخیص داده می شود، برنامه درمانی تا حد زیادی به 
شدت بیماری وابسته خواهد بود. اگر علائمی با شدت خفیف تا متوسط داشته باشید، 
پزشک احتمالا داروهای ضد مالاریا مانند هیدروکسی کلروکین را برای کاهش درد، راش 
های پوستی و علائم دیگر برای محافظت از اندام ها و پیشگیری از آسیب دیدن بدن 

تجویز خواهد کرد.
این داروها نشان داده اند که از شعله ور شدن بیماری تا 50 درصد پیشگیری می کنند 

و در نهایت به طول عمر بیشتر بیماران کمک می کنند.
گزینه دیگر کورتیکواستروئیدها هستند که معمولا به بهبود شرایط بیماران طی دوره 
شعله ور شدن بیماری کمک می کنند زیرا این داروها اثرگذاری سریعی دارند. با این 
وجود، پزشکان به طور کلی تلاش می کنند در بلند مدت از تجویز این داروها پرهیز کنند 

زیرا ممکن است موجب برخی عوارض جانبی شوند.
زیرا هیچ روش درمان  باشد  برانگیز  تواند چالش  لوپوس می  به طور کلی، درمان 
ریشه کن کننده ای برای آن وجود ندارد اما همکاری نزدیک بیمار و پزشک می تواند به 

ایجاد یک برنامه درمانی با هدف القای خاموشی بیماری کمک کند.  

لوپوس و 8 محرک احتمالی آن 

یک متخصص تغذیه بالینی با اشاره به نقش تغذیه در پیشگیری 
از بروز یا پیشرفت سرطان، راهکارهای کلیدی جهت پیشگیری از 

بروز سرطان را تشریح کرد. 
دکتر مهدی شادنوش - عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی 
شهید بهشتی همزمان با هفته پیشگیری از سرطان در گفت وگو 
با ایسنا با اشاره به دلایل اصلی بروز سرطان، اظهار کرد: سرطان  
در نتیجه رشد و تقسیم بی رویه و غیرقابل کنترل سلول ها ایجاد 
شده و تقسیم بی رویه سلول ها منجر به تکثیر بافت های غیرعادی 
یا تومورها می شود. در این راستا، تغییر عادات غذایی و استفاده 
مستمر از غذاهای آماده، در کنار کاهش تحرک و زندگی ماشینی 
منشاء اضافه وزن، چاقی و بسیاری از بیماری های متابولیک و 

سرطان هاست.
نقش تعیین کننده  سرطان در پیشگیری و درمان 

سرطان
وی با بیان اینکه تغذیه نقش تعیین کننده ای در پیشگیری و 
درمان سرطان ایفا می کند، عنوان کرد: متأسفانه براساس پیش 
بینی های سازمان جهانی بهدشت روند ابتلا به سرطان در دنیا 
روبه فزونی است؛ به طوری که در کشورهای توسعه یافته، سرطان 
بعد از بیماری های قلبی-عروقی دومین عامل مرگ ومیر به شمار 
می رود. دکتر شادنوش با تاکید بر اینکه شیوه های جدید زندگی، 
عدم استفاده از مواد غذایی تازه، مصرف زیاد غذاهای کنسرو 
شده و نمک از جمله عواملی است که زمینه بروز انواع سرطان ها 
را مهیا می کند، تصریح کرد: تغذیه در حداقل 35 درصد کل موارد 
سرطان ها نقش تعیین کننده دارد و با تغییر در عادات غذایی، 
افزایش فعالیت بدنی و حفظ وزن مناسب می توان از بروز یک سوم 
سرطان ها پیشگیری کرد. همچنین از آنجا که سیگار کشیدن نیز 
عامل یک سوم سرطان ها شناخته شده، لذا اجتناب از سیگار و 

ترک آن نقش مهمی در کاهش خطر بروز سرطان دارد.
سه راهکار کلیدی پیشگیری از سرطان

مختلف  اعضای  در  می تواند  اینکه سرطان  بیان  با  شادنوش 
بدن شکل گرفته و هر سرطان ویژگی خاص خود را دارد، عوامل 
خارجی نظیر سن، جنس و نژاد را بر شیوع سرطان ها مؤثر دانست 
و گفت: اگرچه پس از گذشت قرن ها از شناسایی این بیماری، 
هنوز درمان قطعی و علل دقیق آن مشخص نشده، ولی براساس 
تحقیقات انجام شده شواهد زیادی دال بر اینکه اجزاء غذائی 
دهند،  کاهش  یا  افزایش  را  سرطان  به  ابتلاء  خطر  می توانند 

موجود است.
به گفته وی، صندوق جهانی تحقیقات سرطان، برای پیشگیری 

از سرطان سه راهکار کلیدی را توصیه می کند:
1. درطول زندگی وزن مناسب را هدف خود قرار دهید.

2. روزانه حداقل 30 دقیقه یا بیشتر فعالیت بدنی داشته باشید.
3. غذاهای گیاهی را بیشتر انتخاب و مصرف کنید، مصرف 
شده  فرآوری  گوشت های  مصرف  از  و  محدود  را  قرمز  گوشت 

خودداری کنید.
این متخصص تغذیه با بیان اینکه هریک از این توصیه ها احتمال 
ابتلا به سرطان را کاهش می دهد، اما بکارگیری هر سه آن ها اثر 
محافظتی بیشتری در برابر سرطان دارد، تصریح کرد: به عنوان 
نمونه رژیم غذایی با انرژی دریافتی و فعالیت بدنی با مصرف یا 

سوزاندن انرژی مصرفی مرتبط است.
راهکار ۱: در طول زندگی وزن مناسب را هدف خود قرار 

دهید.
که  است  ازآن  حاکی  موجود  شواهد  اینکه  بیان  با  شادنوش 
چربی اضافی بدن، خطر ابتلا به سرطان را افزایش می دهد، 
از 75 درصد بزرگسالان کشور اضافه وزن دارند،  گفت: بیش 
این درحالیست که ثابت شده افزایش چربی بدن یکی از عوامل 
خطر سرطان ها به خصوص روده، پستان )در زنان یائسه(، مری، 
پانکراس، رحم، کلیه و احتمالًا مثانه است. لذا حفظ وزن مناسب 
برابر  در  محافظت  راه های  مهم ترین  از  یکی  زندگی  طول  در 
سرطان و سایر بیماری های مزمن است. وی با تاکید بر اینکه از 
دو طریق می توان پی برد چطور وزن بدن ، ما را در معرض خطر 
سرطان و بیماری های مزمن قرار می دهد، تصریح کرد: اولین 
روش، نمایه توده بدن )BMI( است که چربی بدن را بر اساس 
وزن و قد در بزرگسالان بیان می کند و روش دیگر برای ارزیابی 
چراکه  است،  دورکمر  اندازه گیری  بدن،  چربی  افزایش  خطر 
ذخیره چربی در اطراف شکم نسبت به قسمت های دیگر بدن 
اندازه دور  به  اندازه دورکمر  این روش  خطر بیشتری دارد. در 
باسن تقسیم و چنانچه عدد حاصل بیش از 1 در آقایان و بیش از 
0.8 در خانم ها باشد نشان دهنده چاقی شکمی است. در همین 
راستا بهترین راه برای کنترل وزن پرهیز از مصرف نوشیدنی های 
شیرین و محدود کردن مصرف غذاهای پرانرژی همراه با افزایش 

فعالیت بدنی است.
راهکار ۲: روزانه حداقل ۳۰ دقیقه یا بیشتر فعالیت بدنی 

داشته باشید.
به گفته این متخصص تغذیه بالینی فعالیت بدنی منظم روزانه 
دارد،  زیادی  اهمیت  سرطان  برابر  در  بدن  محافظت  دلیل  به 
بطورکلی هرگونه فعالیت بدنی حتی به مقدار کم مفید است ولی 
هر چه بیشتر باشد بهتر است. چراکه فعالیت بدنی باعث کاهش 

میزان هورمون های موثر در بروز سرطان پستان و رحم شده و با 
افزایش سرعت عبور غذا از دستگاه گوارش بروز سرطان روده را 

کاهش می دهد.
بدنی  فعالیت  مورد  در  مطالعات  از  حاصل  نتایج  همچنین 
روزانه  حداقل   )1 می شود:  خلاصه  هدف  سه  در  سرطان  و 
افزایش  با  باشید 2(  داشته  متوسط  بدنی  فعالیت  دقیقه   30
یا 30  متوسط  بدنی  فعالیت  دقیقه  حداقل 60  بدنی،  قدرت 
دقیقه فعالیت بدنی شدید را در برنامه روزانه خود بگنجانید 3( 

عادت های کم تحرکی مثل تماشای تلویزیون را محدود کنید.
راهبرد ۳ : غذاهای گیاهی را بیشتر انتخاب کنید

شادنوش با بیان اینکه اولین قدم برای اصلاح عادات غذایی، 
تغییر در مقادیر است، گفت:  قسمت عمده بشقاب از غذاهای 
گیاهی مانند سبزی ها و میوه ها، غلات کامل و حبوبات تشکیل 

شود و مقدار گوشت در آن به حداقل ممکن کاهش یابد.
گوشت قرمز خطر بروز سرطان را افزایش می دهد

دانشمندان معتقدند که غذای گیاهی سیستم ایمنی بدن را 
در برابر بیماری ها تقویت کرده، در حالیکه گوشت قرمز خطر 
بروز سرطان را افزایش می دهد. همچنین مصرف بیشتر میوه ها 
و سبزی ها می تواند از سرطان دهان، گلو و مری و معده، روده و 

پروستات پیشگیری کند.
مصرف میوه  و سبزی از ابتلا به سرطان روده و ریه 

پیشگیری می کند
وی با بیان اینکه مصرف میوه  از ابتلا به سرطان ریه پیشگیری 
می کند، اظهار کرد: همچنین مصرف سبزی های متنوع بدن را 
در مقابل انواع دیگر سرطان ها محافظت می کند. به علاوه بیشتر 
میوه ها و سبزی ها حاوی مقادیر زیاد فیبر بوده که باعث محافظت 
در برابر سرطان روده می شوند. به همین دلیل صندوق جهانی 
از میوه ها و  تحقیقات سرطان، مصرف روزانه حداقل 3 واحد 
سبزی ها را توصیه می کند. بنابراین بهتر است دو سوم یا بیشتر 

بشقاب با سبزیجات، میوه ها، غلات و حبوبات کامل و یک سوم یا 
کمتر از آن با غذاهای حیوانی پر شود. حتی بهتر است که بشقاب 
به دو واحد سبزیجات و یک واحد غلات کامل تقسیم گردد و مقدار 

کمی گوشت برای طعم دار کردن آن استفاده شود.
ارتباط قوی  بین سرطان روده و گوشت های فرآوری 

شده
این عضو هیات علمی دانشگاه با تاکید بر اینکه نتایج مطالعات 
فرآوری  وگوشت های  روده  سرطان  بین  قوی تری  ارتباط 
شده نشان می دهد، گفت: بنابراین بهتر است از خوردن این 
گوشت های فرآوری شده نظیر همبرگر، کالباس، کنسرو گوشت 
و سوسیس ها که با روش هایی از قبیل دودی کردن، پختن، در 
تهیه  شیمیایی،  نگهدارنده های  افزودن  یا  و  خواباندن  نمک 

می شود، اجتناب کنیم.
مصرف بیش از حد نمک می تواند موجب سرطان معده شود

از حد نمک می تواند موجب  اینکه مصرف بیش  بیان  با  وی 
سرطان معده شود، ادامه داد: توصیه می شود که روزانه کمتر از 6 
گرم معادل 2.4 گرم سدیم )3 قاشق چایخوری نمک( مصرف و 

تاحد ممکن از مصرف غذاهای شور اجتناب شود.
به گفته وی، غذاهای فرآوری شده بیش از 83 درصد نمک رژیم 
غذایی ما را تشکیل می دهند و برخی از غذاها علی رغم اینکه 
طعم شوری ندارند ولی حاوی نمک بالایی هستند که از آن جمله 
می توان به غلات صبحانه، نان، غذاهای آماده، پیتزا، گوشت های 
سیب  آماده،  سوپ های  سوسیس(،  و  )همبرگر  شده  فرآوری 

زمینی سرخ شده و انواع سس  اشاره کرد.
نقش پخت و آماده سازی غذا در پیشگیری از سرطان

این متخصص تغذیه بالینی با تاکید بر نقش روش های آماده 
سرطان،  بروز  از  پیشگیری  در  غذایی  مواد  کردن  ذخیره  و 
خاطرنشان کرد:  بخارپز کردن سبزیجات بهترین راه حفظ مواد 
مدت  به  کردن  آبپز  حتی  چراکه  است؛  سبزیحات  در  مغذی 
طولانی بر میزان ویتامین های محلول در آب )ویتامین های گروه 
B و C( تأثیر می گذارد. شادنوش در خاتمه با بیان اینکه پخت 
کافی گوشت برای از بین بردن میکروب های مضر در گوشت 
ضروری است، گفت: اما ممکن است نحوه پخت گوشت از نظر 
میزان خطر سرطانی که گوشت به وجود می آورد مهم باشد. سرخ 
کردن، پختن در کباب پز و پختن با شعله آتش در درجه حرارت 
بسیار بالا باعث تشکیل مواد شیمیایی می  شود که امکان دارد 

خطر سرطان را افزایش دهند.
توصیه های زیر برای پخت و پز مواد غذایی سالم مفیدند:

• به جای سرخ کردن غذا، از روش های سالم مانند بخارپز کردن 
و آبپز کردن استفاده کنید.

• سوزاندن یا زغال شدن گوشت باعث ایجاد مواد سرطان زا 
کرده اید،  انتخاب  را  کردن  کباب  روش  اگر  بنابراین  می شود. 

نگذارید گوشت حرارت خیلی بالایی بگیرد و سوخته شود.
• گوشت تازه خریداری و مصرف کنید.

مخصوص  ظروف  از  همیشه  ماکروفر  از  استفاده  زمان  در   •
استفاده کنید.

• روغن را در محل خنک و تاریک و در ظروف محفوظ از هوا 
نگهداری کنید.

3 راهکار کلیدی پیشگیری از سرطان

خوشبختی 
دنیا یعنی تولد 

یکسالگی پسرت 
رو بهش تبریک 
بگی، عشق بابا و 
مامان کیان عزیز 

تولدت مبارک.

آینور عزیزم
وقتی که به تو نگاه 

می کنم نمیتونم وجود 
خدا رو منکر بشم آخه 

فقط خدا میتونسته 
موجودی  رو به زیبایی 

و حیرت انگیزی تو 
خلق کرده باشه

ازطرف بابا بزرگ
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آیت الله مکارم: 

به خاطر چند خشک مقدس نمی توان از 
فناوری  روز چشم پوشید

آیت الله ناصر مکارم شیرازی از مراجع تقلید با انتقاد از برخی افراد کج فهم در استفاده از 
فناوری روز گفت: برخی افراد خشک مقدس و تندرو به این گونه کارها اشکال می کنند، باید 
آن ها را تحمل کرد و جاهایی که باعث حساسیت آن ها می شود را مراقب بود؛ نمی شود به 

خاطر آن ها از برنامه های مفید دست کشید، بلکه باید قوی تر انجام داد. 
وی در دیدار دست اندرکاران تولیدات رسانه ای Makarem.ir افزود: ما در دنیایی زندگی 
برنامه های  بیشتر  سابقا  است،  شده  متفاوت  گذشته  دنیای  با  آن  شرایط  که  می کنیم 
امربه معروف و نهی از منکر، تبلیغات دینی، مواعظ و نصایح اخلاقی تنها منحصر به مساجد، 

حسینیه ها و منابر بود، اما در دنیای امروز راه های زیادی برای ابلاغ ایده ها وجود دارد.
وی بابیان این که خطابه ها و منابر همچنان باید محفوظ باشند تصریح کرد: اگر بخواهیم 
تنها به خطبه ها در مسجد و حسینیه قناعت کنیم، عقب می مانیم؛ باید ببینیم دنیا از چه 
وسایلی استفاده می کند ما هم در کنار حفظ حدود الهی از آن وسایل برای نشر معارف دینی 

استفاده کنیم.
آیت الله مکارم شیرازی تاکید کرد: اگر بخواهیم عقب نمانیم راهش این است که در راه ترویج 

مکتب اسلام از وسایل و فناوری روز نیز بهره مناسب ببریم.
وی بابیان این که پیامبر گرامی اسلام)ص( مسلمانان را تشویق به عقب نماندن از قافله علم 
و دانش می کردند ابراز داشت: در زمان پیامبر اسلام)ص( به ایشان اطلاع دادند که در طائف 
یک ابزار جدید جنگی ساخته شده است، بلافاصله حضرت دستور دادند به مسلمانان که 
بروید ببینید آن وسیله چیست شما هم بسازید؛ بنابراین نه تنها نباید عقب بمانیم، بلکه باید 

جلوتر هم باشیم.
وی با تقدیر از فعالیت های جمع حاضر گفت: کار شما یک کار مثبت دینی است و حتما 
مفید واقع خواهد شد و به یقین مورد رضایت خدا و امام زمان)عج( خواهد گرفت؛ به هرحال 
کارتان را دنبال کنید و مراقب باشید از زمان عقب نمایند، چراکه در روایت آمده است که کسی 

که عالم به زمان خویش باشد مسائل پیچیده دامنش را نمی گیرد.
وی در پایان ضمن توصیه ای اخلاقی گفت: در گذشته ما هیچ راهی برای تبلیغ اسلام جز 
منابر و مجلات نداشتیم اما امروزه از انواع وسایل می شود استفاده کرد بنابراین باید همراه با 

زمان پیش رفت البته باید مراقبت کرد از خطوط قرمز شریعت عبور نشود.
پیش از سخنان آیت الله مکارم شیرازی، ضمن رونمایی و نمایش موشن کمیک »یک روز بعد 
از نوزدهم« حجت الاسلام  وحید علیان نژاد مسئول پایگاه اطلاع رسانی دفتر آیت الله مکارم 

شیرازی گزارشی از فعالیت های رسانه ای این مرکز ارائه داد.

آیت الله جوادی آملی:

»خطبه فدکیه« در حوزه های علمیه 
تدریس شود

یکی از مراجع تقلید شیعیان با تاکید بر احیاء معارف حضرت زهرا )س(، گفت: اصرار بنده 
این است که »خطبه فدکیه« در حوزه های علمیه درسی شود.

جمعی از اعضای همایش »ریحانه النبی« با حضور در بنیاد بین المللی علوم وحیانی اسرا با 
آیت الله العظمی جوادی آملی دیدار و گفتگو کردند.

آیت الله جوادی آملی در این دیدار در سخنانی بیان داشت: همانگونه که در زمان خود 
حضرت زهرا سلام الله علیها دشمنان برای حذف ایشان اجماع کردند و موفق نشدند امروز 
هم گاهی جریانات مشابهی در برخی کشورها به راه می افتد که این جریانات نیز شکست 

خواهند خورد.
وی ادامه داد: حضرت فاطمه زهرا سلام الله علیها همانند حضرت امیر علیه السلام در 
همه بزنگاه های حساس تاریخ صدراسلام حضور داشتند؛ در جریان مباهله، در جریان نزول 
آیه تطهیر، در جلسات مشورتی مهم و امثالهم، لذا حذف ایشان ناممکن است و ما از این 
بابت هیچ نگرانی نداریم لکن با وجود این سرمایه های گرانقدر ما نیز وظایفی داریم که باید 
به بهترین وجه به آنها بپردازیم، حداقل وظیفه ما این است که معارف بلند حضرت زهرا سلام 

الله علیها را احیا کنیم.
استاد سطوح عالی حوزه با اشاره به معارف بلند خطبه فدکیه، خاطرنشان کرد: حضرت 
در خطبه فدکیه دشمن را خفه کرد، آن مصائب و جراحت های جسمی حضرت به جای خود 
محفوظ است لکن مطلبی که حضرت در این خطبه مطرح می کند به مراتب جانگدازتر است، 
اصرار بنده این است که »خطبه فدکیه« در حوزه های علمیه به ویژه در حوزه های خواهران 
به صورت رسمی درسی شود! آنگاه شبهات و مسائل مختلف به تبع آن مطرح و پاسخ داده 
خواهد شد. پاسخگویی به بخش اعظمی از شبهات مطرح شده پیرامون وجود مبارک 

حضرت صدیقه سلام الله علیها می تواند بر عهده حوزه های علمیه خواهران باشد.
وی در بخش دیگری از سخنان خود ابراز داشت: انقلاب اسلامی به برکت خون پاک شهدا 
لْمِ  اثبات کرد که مقاومت و مبارزه اثر دارد، قرآن کریم می فرماید »فَلَا تَهِنُوا وَ تَدْعُوا إِلَی السَّ
عْمَالَکُمْ«؛ در مقابل دشمنان وَهن و سستی به خود 

َ
هُ مَعَکُمْ وَ لَن یتِرَکُمْ أ نتُمُ الأعْلَوْنَ وَ اللَّ

َ
وَ أ

راه ندهید و آنها را به سازش و صلح دعوت نکنید! با اینکه دین، دین صلح است؛ اما شما در 
هُ مَعَکُمْ﴾؛ خدا با شماست، چرا خدا با شماست؟ چون در  آستانه پیروزی هستید، چون ﴿وَ اللَّ

راه دین شهید و اسیر و جانباز دادید!
آیت الله جوادی آملی ادامه داد: در دوران دفاع مقدس بسیاری از عملیات ها با رمز یا زهرا 
)س( آغاز می شد و به پیروزی می رسید. امروز نیز در جنگ با دشمنان، چه جنگ اقتصادی و 
چه جنگ فرهنگی و اعتقادی، باید با همین اصول پنجگانه و تکیه بر عنایت اهل بیت علیهم 

السلام ایستادگی کنیم.
وی تصریح کرد: اگر امروز کسی معاذالله به ساحت مقدس حضرت زهرا سلام الله و سایر 
ائمه علیهم السلام اهانت و جسارتی کند و ما با او برخورد نکنیم و پاسخ او را ندهیم مصداق 
کسی هستیم که در مقابل ظلم ظالم سکوت کرده است و سزای چنین کسی طبق روایات 

این است که در قیامت با آن ظالم محشور خواهد شد.
 

رییس جامعه المصطفی العالمیه: 

قرآن محور تمدن نوین اسلامی است
رییس جامعه المصطفی العالمیه گفت: آرمان بزرگ انقلاب اسلامی، ایجاد تمدن نوین 

اسلامی است که با محوریت قرآن کریم محقق خواهد شد. 
حجت الاسلام والمسلمین علی عباسی دوشنبه شب در آیین اختتامیه جشنواره بین المللی 
قرآنی و حدیثی المصطفی)ص( افزود: عقلانیت، معنویت و عدالت در انقلاب اسلامی، 

برگرفته از آیات قرآن کریم است که برای همه انسان ها به ارمغان آورده شده است.
وی بابیان این که هیچ یک از کتاب های آسمانی به اندازه قرآن کریم به عقلانیت و علم آموزی 
دعوت نکرده است، اظهار داشت: علم و دانش و آگاهی به شرط اتصال به دین و معنویت در 

مکتب والای اسلام دارای اهمیت و جایگاه بسیار ارزشمندی است.
رییس جامعه المصطفی بابیان این که اخلاق و معنویت در عصر کنونی از یاد رفته است، 
خاطرنشان کرد: بدون تردید فضائل اخلاقی و معنوی از ارکان تمدن اسلامی خواهد بود که 

متأسفانه در حال حاضر در میان انسان ها مورد غفلت قرارگرفته است.
وی با اشاره به گسترش ظلم و بی عدالتی در جهان امروز، گفت: قسط و عدالت در میان 
انسان ها بسیار کمرنگ شده است، درحالی که آرمان ادیان الهی و انقلاب اسلامی، جامعه ای 

سرشار از عدالت و به دوراز ظلم است.
عباسی تصریح کرد: انقلاب اسلامی به جهانیان نشان داد که با تکیه بر آموزه های دینی و 
قرآنی می توان باوجود همه محدودیت ها و تنگناها به قله های پیشرفت و اقتدار دست پیدا 

کرد.
معاون فرهنگی تربیتی جامعه المصطفی العالمیه نیز در این آیین بابیان این که شعار این 
دوره از جشنواره »استقامت امت، نصرت الهی« بود، اظهار داشت: آیات نورانی قرآن کریم 

بهترین و بالاترین آموزه ها برای مقاومت و تداوم راه انقلاب اسلامی و شهیدان است.
حجت الاسلام جعفر کریمی خاطرنشان کرد: معرفی آموزه های قرآن و عترت، توسعه فضای 
انس با قرآن و حدیث در میان طلاب و شناسایی ظرفیت های جامعه المصطفی در عرصه قرآن 

و حدیث از مهم ترین اهداف برگزاری این جشنواره بوده است.
وی بابیان این که طلاب و فضلا با 72 ملیت در داخل کشور و نمایندگی های المصطفی 
در خارج از کشور در این دوره از جشنواره مشارکت کرده اند، گفت: مخاطبان این جشنواره 
طلاب حضوری و غیرحضوری، اساتید و اعضای هیأت علمی، کارکنان و خانواده های طلاب 

و کارکنان جامعه المصطفی بوده اند.
معاون جامعه المصطفی افزود: این جشنواره بین المللی در 14 رشته شفاهی و 8 رشته 
کتبی با موضوع های معارف و تفسیر قرآن، حفظ و تلاوت، شرح و تفسیر حدیث و آموزه های 
نهج البلاغه و صحیفه سجادیه برگزار شد و مشارکت شرکت کنندگان در این دوره 15 درصد 

نسبت به دوره گذشته افزایش پیداکرده بود.
وی سطح علمی این دوره از جشنواره را بسیار مطلوب ارزیابی کرد و گفت: جشنواره قرآنی 
و حدیثی المصطفی با رعایت تمامی استانداردهای مسابقات و المپیادهای قرآنی و حدیثی 

بین المللی و با حضور داوران و اساتید مطرح به خوبی برگزار شد. 
تکلیف امروز روحانیت بسیار سنگین تر از گذشته است

رئیس مؤسسه آموزشی و پژوهشی امام  خمینی)ره( نیز در این آیین گفت: با وجود تحولات 
عمیق در جامعه و بروز عوامل کشف معارف و حقایق از یک سو و عوامل فساد و گمراهی از 

سوی دیگر، تکلیف امروز روحانیت روز به روز سخت تر و مسیرهای آن پیچیده تر می شود.
آیت الله محمدتقی مصباح یزدی افزود: در نیم قرن گذشته درک و فهم نوع بشر و حقیقت 
جویی انسانها بسیار ارتقاء پیدا کرده و در کنار آن عوامل بسیاری نیز برای به گمراهی کشیدن 

جامعه و دوری انسان از معارف و حقایق بوجود آمده است.
وی با بیان اینکه امروزه تجهیزات و امکانات بسیار پیشرفته ای برای دسترسی انسان به 
علوم و معارف ایجاد شده که در 50 سال گذشته تصور آن را هم نداشتیم، خاطرنشان کرد: 
در گذشته اندک شبهاتی در حاشیه مباحث عقلی رخ می داد، اما امروزه بمباران شبهات از 
مسیرهای گوناگون در جامعه وجود دارد که پاسخگویی به آنها نیازمند برنامه ریزی و اقدامات 

جدی است.
عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در ادامه افزود: در گذشته روحانیون را به دانشگاه راه 
هم نمی دادند و امکان عمل و فرصت کمی برای خدمت به دین و معنویت وجود داشت، اما 
در حال حاضر زمینه های بسیاری برای اقدام و عمل ایجاد شده و در سرتاسر جهان، احساس 

نیاز به آموزه های دینی و معنوی بوجود آمده است.
در حاشیه برگزاری این آیین از خدمات قرآنی و حدیثی آیت الله محمدتقی مصباح یزدی 

رییس مؤسسه آموزشی و پژوهشی امام خمینی)ره( تجلیل شد.
در پایان این آیین همچنین از برگزیدگان هرکدام از رشته های قرآنی و حدیثی با اهدای لوح 

تقدیر و جوایزی تجلیل به عمل آمد.

اجتماعی

 سخنگوی قوه قضائیه گفت: نامزدهای انتخابات از 
تخریب و اتهام زنی به رقبا اجتناب کنند، امروز مردم ما 
از فضای اتهام زنی های بی مورد خاطره خوشی ندارند 
عرصه ای  چنین  از  نباید  انتخابات  و  نمی پسندند  و 

برخوردار باشد.
غلامحسین اسماعیلی روز سه شنبه در نوزدهمین 
انقلاب  فجر  دهه  گرامیداشت  ضمن  خبری  نشست 
تلاش  رغم  علی  اخیر  ماهه  یک  در  افزود:  اسلامی 
های دشمنان و با وجود مشکلات و گلایه های برخی 
شهروندان از برخی بخش ها، شاهد دو حماسه حضور 
بی نظیر و دو یوم الله ثبت شده تاریخی بودیم؛ یک یوم 
الله مراسم آیینی تشییع پیکر پاک شهید حاج قاسم 
سلیمانی و همرزمان شهیدش چه در شهرهایی که پیکر 
مطهر ایشان حضور پیدا کرد و چه در شهرهایی که پیکر 
مطهر ایشان حضور نیافت، برپا شد و یوم الله دیگر اقامه 
نماز جمعه به امامت ولی امر مسلمین جهان با حضور 
میلیونی نمازگزاران تهرانی بود و برگ زرینی در تاریخ 

انقلاب بود.
وی با بیان اینکه در ادامه ما دو حماسه دیگر را انتظار 
داریم، اظهارداشت: یک یوم الله حماسه حضور مجدد 
مردم در ٢٢بهمن ماه و راهپیمایی سراسری مردم در 
سالروز پیروزی انقلاب اسلامی است و امسال مردم با یاد 
حاج قاسم سلیمانی و به نیابت از او و همه شهدا و در بیان 
گفتمان مقاومت و راهبرد پایداری و استقامت در مقابل 
دشمن شاهد خواهیم بود و انتظار بعدی ما دوم اسفند 
ماه و برگزاری انتخابات مجلس شورای اسلامی است که 
حتما مردم در این انتخابات حضور همیشگی خود را به 

نمایش خواهند گذاشت.
اسماعیلی تصریح کرد: کشور ما که در بین تمامی 
کشورهای دیگر کشور انتخابات است و در هیچ کشور 
انتخابات  ایران  اسلامی  جمهوری  اندازه  به  نظامی  و 
برگزار نشده و به رای مردم مراجعه نشده است، در روز 
دوم اسفند ماه مجدد مراجعه به رای مردم را در تاریخ این 

انقلاب شاهد خواهیم بود.
سخنگوی قوه قضائیه به داوطلبان نمایندگی مجلس 
قانون  توصیه کرد که  آنها  و هواداران  شورای اسلامی 
و مقررات را در فرایند تبلیغات انتخاباتی حتما مراعات 

کنند.
سنگر  در  بناست  که  کسانی  کرد:  خاطرنشان  وی 
قانونگذاری به جامعه خدمت کنند باید بهترین نماد 
عمل به قانون باشند و رقابت جوانمردانه را مدنظر قرار 

دهند.
اسلامی  انقلاب  شد:  یادآور  قضائیه  قوه  سخنگوی 
ایران که به عنوان مهمترین پدیده قرن اخیر اتفاق افتاد، 
فریاد استکبارستیزی، مبارزه با ظلم و فساد و تحقق 
عدالت در جامعه ایران اسلامی بود و امروز همه وظیفه 
داریم در چله دوم انقلاب و در فرایند اجرایی شدن بیانیه 
گام دوم انقلاب، تلاش های خود را برای استمرار انقلاب 

تحت ولایت رهبر معظم انقلاب قدم برداریم.
وی اضافه کرد: خدا را شاکر هستیم مردم به عنوان 
صاحبان اصلی انقلاب وظیفه خود را به نحو احسن 

انجام داده اند و باید از مردم آگاه و بصیر تشکر کنیم
خبر آزادی عیسی شریفی دروغ است 

سخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به سوالی درباره آخرین 
وضعیت پرونده عیسی شریفی و اینکه گفته می شود وی 
آزاد شده است، گفت: خبر مربوط به آزادی این فرد دروغ 
است و توصیه می کنم افراد قبل از انتشار خبر صحت و 

سقم آن را بررسی کنند.
وی ادامه داد: رسیدگی به این پرونده در دادگاه شروع 
این  و  است  شده  برگزار  هم  دادگاه  جلسات  برخی  و 
حال  در  مسلح  نیروهای  قضایی  سازمان  در  جلسات 
برگزاری است و پس از پایان رسیدگی نتیجه به اطلاع 

مردم خواهد رسید.
حکم اعدام برای جاسوس سیا 

درباره  سوالی  به  پاسخ  در  قضائیه  قوه  سخنگوی 
دستگیری تعدادی از جاسوسان آمریکایی و سرنوشت 
آمریکا مصادیق  آنها گفت: متاسفانه دشمنی  پرونده 
و نمونه های متعددی در برابر نظام جمهوری اسلامی 
دارد از تحمیل جنگ به جمهوری اسلامی ایران گرفته 
که معتقدیم جنگ تحمیلی هشت ساله را آمریکایی ها 
بر ما تحمیل کردند تا حمله نظامی به صحرای طبس 
و زدن هواپیمایی مسافربری جمهوری اسلامی ایران و 
اقدامات متعددی که در طول این چهل سال نظام سلطه 
ما داشته  انقلاب  و  نظام  برابر  در  آمریکا  به سرکردگی 
است. تحریم ها و شهادت شهید قاسم سلیمانی نمونه 

های دیگری از این دشمنی هاست. 
وی ادامه داد: بهره گیری از جاسوسان برای جمع آوری 
اخبار و اطلاعات و ضربه زدن به جمهوری اسلامی، یکی 
دیگر از  فعالیت های خصمانه دولت آمریکا علیه ایران 
اسلامی است. اسماعیلی اظهار داشت: به لطف خدا و 
هوشیاری مردم و توانمندی بخش های مختلف امنیتی 
و اطلاعاتی و انتظامی، در هیچ کدام از این زمینه ها آن 

توفیقی که مدنظر آنها بوده، بدست نیامده است. 
وی گفت:  هوشیاری اطلاعاتی باعث شده جاسوسان 
آمریکایی و صهیونیستی یکی بعد از دیگری شناسایی و 
محاکمه و مجازات شوند به ویژه ضربه محکمی که سال 

گذشته به سرویس جاسوسی آمریکا زده شد.
جاسوسان،  از  یکی  افزود:  قضائیه  قوه  سخنگوی 
امیر رحیم پور که جاسوس سیا بود و ضمن ارتباط با 
سازمان جاسوسی از آنها دستمزدهای کلانی را هم به 
عنوان حق الحزمه دریافت کرده و تلاش کرد بخشی از 
اطلاعات هسته ای جمهوری اسلامی ایران را در اختیار 
سرویس آمریکا قرار دهد، شناسایی و محاکمه و به اعدام 
محکوم شد و اخیرا دیوان عالی کشور هم حکم اعدام 
این جاسوس آمریکایی را تایید کرده و ان شاالله به زودی 

سزای اعمال خود را خواهد دید.
اسماعیلی خاطرنشان کرد: حامیان این قبیل افراد 
ویژه  به  دشمن  با  اسلامی  جمهوری  که  شوند  مطلع 
دشمن خارجی اهل تعارف و مسامحه نیست و عمل و 
اقدام و منطق ما در برابر دشمن، منطق اقتدار و صلابت 

و پاسخ محکم به دشمنی دشمنان است.

سخنگوی قوه قضائیه گفت: همچنین اخیراً دو ایرانی 
دیگر از جاسوسان سیا که در قالب یک موسسه و بنیاد 
خیریه فعالیت می کردند، شناسایی و محاکمه و به جرم 
جاسوسی 10 سال حبس و به جرم اقدام علیه امنیت به 
پنج سال حبس محکوم شدند که به خاطر قطعی نبودن 

احکام، از بیان اسامی خودداری می کنم.
آخرین وضعیت پرونده جعبه سیاه بابک 

زنجانی
علیرضا  پرونده  حکم  درباره  قضائیه  قوه  سخنگوی 
زیباحالت منفرد تصریح کرد: این فرد که در رسانه ها 
با عنوان جعبه سیاه بابک شناخته شده است، به جرم 
و کلاهبرداری  اقتصادی  نظام  در  در اخلال  مشارکت 
شبکه ای از شرکت نفتی اچ اکی به مبلغ 1.2 میلیارد 
اموال  کلیه  استرداد  حبس،  سال  تحمل 25  به  یورو 
منقول و غیرمنقول و وجوه حاصله از کلاهبرداری و رد 
آن در حق شرکت نفت جمهوری اسلامی ایران و شرکت 
کلاهبرداری،  مال  معادل  نقدی  جزای  و   HK نفتی 
محکوم شده و این حکم قطعیت یافته و در حال اجرا 

است.
قالیباف پرونده قضایی  ندارد

سخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به سوالی درباره تایید 
دستگاه  در  او  پرونده  وضعیت  و  قالیباف  صلاحیت 
دوره  در  تهران  شهرداری  به  نسبت  گفت:  قضایی 
گذشته، آن پرونده ای که به لحاظ انتساب به مجموعه 
شهرداری تشکیل شد و فعالیت هایش بیشتر به حوزه 
وقت  مقام  قائم  پرونده  برمی گشت،  مسلح  نیروهای 
شهردار تهران بود که کیفرخواست صادر شده و دادگاه 

جلساتی را برگزار کرده است.
بردید،  نام  که  فردی  پرونده  این  در  داد:  ادامه  وی 
جزو متهمان نیست و کیفرخواستی درباره وی صادر و 
اتهامی به وی نسبت داده نشده و در سایر پرونده های 
مربوط به حوزه شهرداری نیز پرونده های زیادی تشکیل 

و رسیدگی شده و مجرمان محکوم شدند.
درمورد احضار پروانه سلحشوری

سخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به سوالی درباره علت 
احضار پروانه سلحشوری و اینکه این اقدام خلاف اصل 
نمایندگان  قضایی  مصونیت  بر  مبنی  اساسی  قانون 
درباره  اساسی  قانون  اصل  آیا  گفت:  است،  مجلس 
مصونیت نمایندگان را مطالعه کردید یا نه. توصیه می کنم 
فرصت  قدری  است،  سوال  مورد  که  موضوعای  در 
بگذارید و مواد قانونی ناظر به آن موضوع را مطالعه کنید 
و این کار برای انتخاب ادبیات مناسب در سوال به شما و 

پاسخگویی من کمک می کند. 
مصونیت  نمایندگان  اینکه  کرد:  خاطرنشان  وی 
دارند، قانون اساسی مصونیت آنها را در راستای وظایف 
نمایندگی و آرائی که در مجلس می دهند و نطقی که آنجا 

دارند، دانسته است. 
اسماعیلی افزود: به عنوان مثال چه کسی گفته اگر 
نماینده مجلس بیرون تصادف کرد، نباید تعقیب شود 
وظیفه  زد،  دیگری  فرد  گوش  در  مجلس  از  بیرون  یا 

نمایندگی است. 
وی گفت: وقتی کسی را احضار می کنیم بر مبنای 
تشخیص مقام قضایی است که فردی اتهام متوجه اش 
است یا نه. درباره نمایندگان نیز، با هیئت نظارت بر رفتار 
نمایندگان مذاکره می  کنیم و می گوییم ادعا شده فلانی 
فلان اقدام را انجام داده و این اقدام آیا در حوزه وظایف 

نمایندگی است یا نه. 
سخنگوی قوه قضائیه اظهار داشت: در دستگاه قضا، 
روش کار ما این است که در چارچوب وظایف و ضوابط 

قانونی، کار خود را انجام دهیم. 
اسماعیلی گفت: اتهام این فرد در دست بررسی قرار 
دارد و هنوز به نتیجه نرسیده و به همین خاطر از بیان 

اتهامات معذور هستم.
پلمب منزل مسکونی مداح معروف ربطی به 

پرونده های قضایی نداشت
سخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به سوالی درباره پلمب 
ارتباط این  و  از مداحان معروف  منزل مسکونی یکی 
شخص با پرونده طبری و بابک زنجانی و گفت: آنچه 

اتفاق افتاد ربطی به پرونده های قضایی نداشت. 
وی ادامه داد: این منزل بابت اخذ تسهیلات از یکی 
از بانک ها به عنوان رهن و تضمین ارائه کرده بودند و 
گیرنده وام خود فرد و مالک نبود بلکه با یک وکالت نامه 
دیگری از بانک وام گرفته بود و بر اساس وکالتی که از 
آن  و  بود  کرده  وام  وثیقه  را  ملک  منزل داشت،  مالک 
دریافت کننده تسهیلات، تسهیلات را بازپرداخت نکرد. 
اسماعیلی اظهارداشت: بانک در ارتباط با این وثیقه 
اقدام کرد اما در افکار عمومی خیلی از موضوعات را به 

هم مربوط می کنند.
بازداشت پنج متهم دیگر در پرونده

 روح الله زم
سخنگوی قوه قضائیه درباره رسیدگی به پرونده روح 
الله زم گفت: این پرونده به شعبه ١5 دادگاه انقلاب 
ارجاع شده و علت هم این بود که متهم اصلی قبل از 
دستگیری و در همین شعبه ١5 دادگاه انقلاب پرونده 
داشت و به موجب قانون باید رسیدگی به پرونده های 
برای  هنوز  داد:  ادامه  وی  شود.  انجام  توامان  متهم 
دادگاه تعیین وقت نشده و در چارچوب ضوابط قانونی 
این اقدام انجام می شود. اسماعیلی اظهار داشت: در 
این پرونده غیر از متهم اصلی، پنج متهم دیگر بازداشت 
هستند و هنوز برای آنها کیفرخواست صادر نشده علاوه 
بر اینها افراد زیاد دیگری مطرح هستند که کار تحقیقات 
حال  در  اول  ردیف  متهم  اظهارات  و  آزمایی  راستی  و 
بررسی است. وی ادامه داد: البته برخی افراد هم در این 
پرونده با خوداظهاری و اظهار ندامت و پشیمانی ارتباط 
خود را به دستگاه قضایی اعلام کردند و گروه دیگر هم از 

افرادی هستند که در حال بررسی است. 
اسماعیلی در مورد علنی بودن یا غبرعلنی بودن دادگاه 

گفت: این امر جز اختیارات ریاست دادگاه است.
شکایت خانواده شهید سردار سلیمانی پس 

از چهلم شهدا 
سخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه 

آیا خانواده شهید قاسم سلیمانی در خصوص ترور این 
شهید عالیقدر به دستگاه قضایی و پیگیری وزارت امور 
خارجه و دستگاه قضایی در مراجع بین المللی گفت: 
قاسم  و شهادت شهید حاج  ترور  بطور قطع موضوع 
سلیمانی و همراهان ایشان، مصداق تروریسم دولتی 
است که فردی را مهمان رسمی مقامات رسمی کشور 

عراق بود، ترور کردند و این جنایت باید تعقیب شود. 
وی ادامه داد: اقداماتی را هم دستگاه قضایی و هم 
وزارت امور خارجه آغاز کردند. به دادستان تهران برای 
شهدا  خانواده  و  شده  ابلاغ  قضایی  پرونده  تشکیل 
گفته اند بعد از اربعین شکایت خواهند کرد و بنابراین تا 

الان شکایتی نداشتیم. 
اسماعیلی خاطرنشان کرد: در عراق پرونده ای تشکیل 
شده و رئیس قوه قضائیه در تماس تلفنی که با رئیس 
دیوان عالی کشور عراق داشت، پیگیر وضعیت قضایی 
این پرونده بود و آنها نیز کاملا جدی این پرونده را پیگیری 
می کنند و در مراجع بین المللی نیز این پرونده دنبال 

می شود.
طرح معامله قرن به رسمیت شناختن 

اشغالگری و تجاوزگری است
سخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به سوالی درباره طرح 
آمریکایی معامله قرن گفت: این طرح هم ناقض حق 
حاکمیت سرزمینی مردم مسلمان و حتی غیر مسلمان 
فلسطینی الاصل است و هم نقض حقوق مردم در ارتباط 
با حاکمیت بر سرنوشت بر خودشان محسوب می شود. 

شناختن  رسمیت  به  طرح  این  کرد:  تصریح  وی 
اشغالگری و تجاوزگری است و معاونت امور بین الملل 
مبانی  همین  اساس  بر  یافته  ماموریت  قضائیه  قوه 
حقوقی و مغایرت هایی که این طرح با حقوق بین الملل و 
منشور سازمان ملل و حق حاکمیت مردم دارد در مجامع 
را  موضوع  خارجه  امور  وزارت  محوریت  با  بین المللی 

تعقیب کند.
احتمال عفو محکومان به مناسبت دهه فجر 

انقلاب اسلامی
سخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به این سوال که آیا 
امسال هم به مناسبت سالروز  پیروزی انقلاب محکومان 
عفو می شوند یا نه گفت: عفو جزو اختیارات مقام معظم 
رهبری است و ما به عنوان دستگاه قضا پیشنهاد دهنده 
هستیم و اگر این پیشنهادات مورد تصویب رهبری قرار 
گیرد تبدیل به عفو می شود و البته رهبر انقلاب به لحاظ 
رافتی که نسبت به شهروندان از جمله مجرمان و زندانیان 
دارند عموماً با پیشنهادات رئیس قوه قضائیه مبنی بر 
عفو محکومان موافقت کرده اند اما هرگونه اعلام عفو بعد 
از تصویب مقام معظم رهبری است و بایستی این چند 
روز را هم تحمل کرد تا ببینیم از سوی رهبری چه چیزی 

اعلام می شود.
هر نفی صلاحیتی الزاما عمل مجرمانه نیست

سخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به سوالی درباره رد 
به دلیل مسائل مالی و  صلاحیت نمایندگان مجلس 
اخلاقی و اینکه آیا قوه قضائیه برای برخورد با این افراد 
برنامه ای دارد یا نه، گفت: موضوع صلاحیت با موضوع 
اعمال مجرمانه، رابطه عموم و خصوص مطلق دارد. به 
عنوان مثال برخی موارد موجب نفی صلاحیت می شود 
اما وصف مجرمانه ندارد و همه موارد نفی صلاحیت، 

الزاما به معنای داشتن وصف مجرمانه نیست. 
وی ادامه داد: ممکن است نماینده ای از یک طرح 
عمرانی با خبر باشد و بستگان خود را مطلع کند تا در 
آن منطقه زمین و ملک بخرند. این کار وصف مجرمانه 
ندارد اما ممکن است از منظر بررسی کنندگان، موجب 
حامی  باید  مجلس  نماینده  زیرا  شود  صلاحیت  نفی 
منافع مردم باشد نه منافع خود و خانواده اش و اگر از ما 
بپرسید می گوییم که این موضوع در قانون جرم انگاری 

نشده است.
اسماعیلی اضافه کرد: بنابراین هر نفی صلاحیتی 

الزاما عمل مجرمانه نیست. 
وی درباره هیات نظارت بر رفتار نمایندگان گفت: اگر 
هیأت نظارت بر رفتار نمایندگان به موقع تذکر می داد کار 

به سلب صلاحیت و رد صلاحیت نمی انجامید. 
رد  افرادی  اینکه  از  ما  داشت:  اظهار  اسماعیلی 
صلاحیت شوند خوشحال نیستم و خواهان این هستیم 
که افراد مراعات و صلاحیت های قانونی خود را حفظ 

کنند. 
سخنگوی قوه قضائیه گفت: از ضابطین و نهادهای 
مختلف خواستیم، آن بخشی که وصف مجرمانه دارد، 
برای ما بفرستند و هر آنچه که وصف مجرمانه داشته 

باشد، مطمئن باشید رسیدگی می کنیم.
اسماعیلی در پاسخ به سؤالی درباره آخرین وضعیت 
پرونده برادر معاون اول رئیس جمهور گفت: جلسات 

دادگاه این پرونده در حال برگزاری است.
آخرین وضعیت رسیدگی به پرونده

 هواپیمای اوکراینی
 سخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به سوالی درباره آخرین 
وضعیت رسیدگی به پرونده هواپیمای اوکرایی و انتشار 
یک فایل صوتی جدید و اینکه در نشست قبل گفته 
بودید که سه نفر بازداشت شدند، گفت: جلسه قبل 

گفتم بازداشتی داریم اما عدد نگفتم. 
ابعاد مختلف بین المللی  این پرونده  وی ادامه داد: 
و فنی، اقتصادی و قضایی دارد. البته در بُعد قضایی 

نتیجه گیری در سایر ابعاد اثرگذار است.
اسماعیلی اظهار داشت: در بعد قضایی پرونده تشکیل 

شده و تا اکنون اقدامات متعددی انجام شده است. 
گروه   9 قضایی  حوزه  در  کرد:  اضافه  اسماعیلی 
کارشناسی برای بررسی زوایایی که اثرگذار در بعد قضایی 
این پرونده تشکیل شده است. وی بدون اعلام تعداد 
متهمان و بازداشت شده ها گفت: از برخی به عنوان 
مطلع و از برخی به عنوان متهم و برای برخی متهمان 
بازداشت  به  منجر  قرارها  برخی  و  صادر  تامین  قرار 
شده است. سخنگوی قوه قضائیه تصریح کرد: حقوق 
جان باختگان و خانواده های آنها دغدغه جدی ما است 
و تمام تکیه ما بر این است که در چارچوب ضوابط و 
مقررات زوایای این ماجرا روشن شود. اسماعیلی افزود: 
هر کدام از خانواده ها اگر ادعایی در رابطه با اصل حادثه 
یا اموالی که همراه مسافران بوده، دارند می توانند به 

سازمان قضایی نیروهای مسلح مراجعه کنند.
همه استعلام شورای نگهبان را بدون هیچ 

ملاحظه منعکس کردیم
سخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به سوالی درباره اینکه 
دستگاه قضایی پرونده برخی نامزدهای انتخابات مانند 
رسایی را به شورای نگبهان ارجاع نداده است، گفت: 
مراجع چهارگانه،  زمره  در  نهادهای  از  یکی  به عنوان 
باشید  و مطمئن  بررسی کردیم  را  تمامی استعلامات 
هیچ ملاحظه ای نسبت به هیچ فرد، جریان و جناحی 
نداشتیم و عین مسائلی که در پرونده ها مطرح بود به 

مراجع بررسی کننده صلاحیت منعکس کردیم.
اسماعیلی در پاسخ به سوالی در مورد برخی اخبار 
هنگام  حکومتی  تعزیرات  سازمان  تخلفات  به  مربوط 
گفت:  کرج  در  زاده  نعمت  شبنم  داروی  انبار  کشف 

رسیدگی به تخلفات صنفی مربوط به اصناف است.
وی ادامه داد: اگر از پرسنل تعزیرات عمل مجرمانه 
ای در حین رسیدگی به این پرونده انجام شده باشد در 
دستگاه قضایی به آن رسیدگی می کنیم اما اگر وصف 
مجرمانه نداشته باشد نظارت های صنفی ورود خواهد 

کرد.

سخنگوی قوه قضائیه:

با اعتباری بالغ بر ۴۴ میلیارد تومان؛انتخابات نباید عرصه اتهام زنی به رقیبان باشد

۹ پروژه  آبفای قم همزمان با دهه فجر به 
بهره برداری می رسد

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم از بهره برداری از 9 پروژه آب و فاضلاب با اعتباری 
بالغ بر 44 میلیارد تومان همزمان با دهه مبارک فجر انقلاب اسلامی خبر داد.

علی جان صادق پور با گرامیداشت ایام الله دهه مبارک فجر گفت: پس از انقلاب اسلامی 
تحولات زیادی در تمام عرصه های خدمات رسانی به ویژه در بخش آب و فاضلاب کشور ایجاد 

شده است.
وی با بیان اینکه در 40 سال گذشته در صنعت آب و فاضلاب قم نیز شاهد پیشرفت های 
چشمگیری بوده ایم، اظهار داشت: به برکت نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران امروز تمام 

مردم شهرهای استان از آب سالم و بهداشتی برخوردار هستند.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم با اشاره پیشرو بودن این شرکت در عرصه خدمت 
رسانی به مشترکان خاطرنشان کرد: به منظور استمرار و بهبود در ارائه خدمات رسانی همواره 
طرح ها و پروژه های جدید توسط خادمان مردم در شرکت آب و فاضلاب اجرا و احداث می شود.
وی با بیان اینکه در همین راستا و در آستانه چهل و یکمین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی 
9 طرح و پروژه با اعتباری بالغ بر 44 میلیارد و 500 میلیون تومان از منابع داخلی و عمرانی 
در مرحله بهره برداری قرار گرفته است، گفت: این پروژه ها در ایام الله دهه مبارک فجر با حضور 
مسئولان استان افتتاح و به بهره برداری خواهد رسید. صادق پور توسعه و ارتقا تصفیه خانه 
فاضلاب شماره دو قم با اعتباری بالغ بر 20 میلیارد تومان را یکی از این پروژه ها عنوان کرد و 
ابراز داشت: این تصفیه خانه که به علت مشکلات فنی 4 سال از مدار بهره برداری خارج شده 

بود با مهندسی مجدد، مورد توسعه، و بهسازی و نوسازی قرار گرفت و آماده بهره برداری شد.
وی تولید برق از بیوگاز در تصفیه خانه فاضلاب شماره سه قم به میزان 3.1 مگاوات را از دیگر 
پروژه های قابل بهره برداری آب و فاضلاب قم برشمرد و گفت: یک نیروگاه خورشیدی 100 

کیلوواتی نیز در مخازن شکوهیه قم احداث شده است و آماده ورود به مدار است.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم اجرای شبکه جمع آوری فاضلاب منطقه معصومیه 
به طول 3 هزار و 500 متر، حفر و تجهیز 2 حلقه چاه در منطقه علی آباد، حفر و تجهیز یک حلقه 
چاه در شهر دستجرد، اجرای شبکه آب به طول 24 کیلومتر در سطح شهر ، راه اندازی نرم افزار 
CRM )مدیریت ارتباط با مشتری( ویژه مراکز ارتباطات 122 آبفا و نیز توسعه و بازسازی ایستگاه 

پمپاژ شکوهیه را از دیگر پروژه های افتتاح در دهه مبارک فجر عنوان کرد.
 

مدیرکل میراث فرهنگی  استان قم خبر داد

افتتاح 2۰ پروژه گردشگری همزمان با
 دهه مبارک فجر

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم گفت: همزمان با دهه مبارک 
فجر 20 پروژه  گردشگری  در قم افتتاح می شود.

حمید یزدانی با بیان اینکه  در این پروژه ها2,041,400 میلیون ریال  سرمایه گذاری شده 
است افزود: » 13واحد اقامتی و 7واحد مجتمع گردشگری،سفره خانه سنتی، مراکز تفریحی، 

پروژه های گردشگری قم  را تشکیل می دهد.«
او تصریح کرد: »با بهره برداری از این واحدها 481 فرصت شغلی ایجاد می شود و 391 
تخت به تخت های فعال استان اضافه خواهد شد.« مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی قم در خصوص پرژوه های دردست احداث گفت: »همچنین  در بخش های 
استان، کلنگ احداث سه تأسیسات گردشگری، اقامتی، واحد پذیرایی و مجتمع خدمات 
رفاهی بر زمین زده خواهد شد.« یزدانی اظهارکرد: »هتل 4ستاره  در بخش کهک با حجم 
سرمایه گذاری 830,000 میلیون ریال، و فرصت اشتغال زایی برای63   نفر و تاسیسات اقامتی 
پذیرایی واقع در مجتمع خدمات رفاهی، سلفچگان روستای طرلاب با حجم سرمایه گذاری 
80,000 میلیون ریال با فرصت اشتغالزایی 30نفر از جمله این پروژه  هاست.« او بیان کرد: 
»فاز 2 مجتمع گردشگری دهکده مجلل در بخش کهک روستای دستگرد با حجم سرمایه 
گذاری 50,000  میلیون ریال و فرصت اشتغالزایی برای 20 فرصت شغلی از دیگر پروژه های 
در دست احداثی است که با حضور مقامات کشوری و استانی کلنگ احداث آن بر زمین زده 
خواهد شد.« مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم با بیان اینکه در بخش 
گردشگری استان فرصت های خوبی برای سرمایه گذاری وجود دارد  گفت: »پیش بینی می 
شود با احداث سه طرح  مذکورکه با حجم سرمایه گذاری   96 میلیارد تومان،  113 فرصت 

شغلی دیگر افزایش می یابد.«
 

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم:

برای حفظ محیط زیست جهاد و 
ازخودگذشتگی داشته باشیم

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: امروز برای بهبود وضعیت و حفاظت از محیط 
زیست میهن عزیزمان، همه باید با ایثار و ازخودگذشتگی، جهادگونه وارد کارزار شوند.

سید رضا موسوی مشکینی با اشاره به فرا رسیدن ایام الله دهه فجر انقلاب اسلامی گفت: 
مسئولان کشورمان از ابتدای انقلاب بر اساس آموزه های اسلامی و انسانی، برای حفظ محیط 
زیست تلاش کرده اند، اما این مهم در فرآیند رشد و توسعه اقتصادی گاهی مورد غفلت واقع 

شده است.
وی به تصویب اصل 50 قانون اساسی و تشکیل شورای عالی محیط زیست پس از انقلاب 
اسلامی اشاره کرد و گفت: متأسفانه در چهار دهه گذشته و در روند جهانی تخریب محیط 

زیست، آنگونه که شایسته است پاسدار منابع و مواهب الهی در کشورمان نبوده ایم.
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم در ادامه افزود: البته در سال های گذشته با بروز 
و ظهور برخی از بحران ها و چالش های زیست محیطی و آگاهی از پیامدهای تخریب محیط 
زیست، توجه و آگاهی مردم و مسؤولان نسبت به این حوزه خطیر و حساس بسیار افزوده 
شده است. وی ابلاغ سیاست های کلی محیط زیست از سوی مقام معظم رهبری را نقطه 
امیدبخش برای حفظ و نجات محیط زیست دانست و گفت: در سال های گذشته قوانین بسیار 
مناسبی از جمله قوانین هوای پاک، مدیریت تالاب ها، حفاظت از خاک و حمایت از محیط 
بانان به تصویب رسیده است. موسوی همچنین تصریح کرد: تأسیس پژوهشگاه و صندوق 
ملی محیط زیست، ایجاد یگان حفاظت، استقرار نظام مدیریت سبز در دستگاه های اجرایی 
و ایجاد بانک ژن جانوری و گیاهی از دیگر اقداماتی است که پس از پیروزی انقلاب اسلامی 
در حوزه محیط زیست صورت گرفته است. وی برخی دستاوردهای اداره کل حفاظت محیط 
زیست استان قم در دهه های گذشته را نیز مورد توجه قرار داد و گفت: در سال های گذشته 
یک منطقه حفاظت شده و چهار منطقه شکارممنوع در استان ایجاد و پنج پاسگاه محیط بانی 
نیز در مناطق و زیستگاه ها احداث شده است. مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم از 
شناسایی زیستگاه های ارزشمند و گونه های گیاهی و جانوری استان و تهیه برنامه حفاظتی 
متناسب هر کدام از آنها خبر داد و گفت: کارشناسان این اداره کل با وجود تمامی محدودیت 
ها، گشت و پایش و نظارت بر واحدهای صنعتی و خدماتی استان قم را تا بیش از یک هزار و 

200 مورد در سال افزایش داده اند.  
 

مدیرکل بنیاد شهید وامور ایثارگران استان قم :

شهدای نیروی انتظامی مایه اقتدار و امنیت 
نظام هستند

مدیرکل بنیاد شهید وامور ایثارگران استان قم در ملاقات با سردار عبدالرضا آقا خانی فرمانده 
انتظامی استان قم که در بنیاد شهید وامور ایثارگران انجام شد، گفت: نیروی انتظامی نیرویی 
جان برکف برای حفظ عزت، امنیت و حراست از ارزشها است و در این راستا شهدای بسیاری 

را تقدیم نموده، شهدایی که مایه سربلندی نظام اسلامی در طول این چهار دهه بوده ا ند.
حجت الاسلام حسن هنرمند در این دیدار که همزمان با ایام ا... دهه مبارک فجر انجام 
شد، ضمن قدردانی از خدمات فرماندهی انتظامی استان قم افزود: خدمات گسترده نیروی 
انتظامی در برقراری نظم و امنیت در شهر مقدس قم برای زائران و مجاوران  ملموس و قابل 
تقدیر است. فرمانده انتظامی استان قم نیز در این دیدار ضمن تبریک ایام الله دهه فجر و آرزوی 
موفقیت برای مدیرکل بنیاد شهید وامور ایثارگران استان افزود: خانواده معظم شهدا و ایثارگران 

مایه عزت و آبروی نظام جمهوری اسلامی هستند.
سردار آقاخانی، استفاده از ظرفیت دستگاه ها برای تحقق ماموریت های این حوزه را ضروری 
دانست  و افزود: نیروی انتظامی در خدمت به مردم و جامعه اسلامی همواره آماده است و در 

راستای توسعه امنیت در جامعه با همه دستگاههای اجرایی تعامل دارد. 
وی افزود: نعمت امنیت و عزت امروز را مدیون خونهای پاک شهدا هستیم، این نعمت به 

آسانی به دست نیامده است و نیروی انتظامی در حراست از دستاورد شهدا تلاش می کند.
 

با حضور رئیس و معاونین این دو دانشگاه در قم امضا شد 

تفاهمنامه همکاری بین دانشگاه خاتم النبیین 
افغانستان و دانشگاه علوم پزشکی قم

تفاهمنامه همکاری بین دانشگاه خاتم النبیین افغانستان و دانشگاه علوم پزشکی قم با 
حضور رئیس و معاونین این دو دانشگاه در قم امضا شد.

محمد وحید بینش رئیس دانشگاه خاتم النبیین افغانستان به همراه معاونین و اعضای هیئت 
مدیره این دانشگاه با حضور در دانشگاه علوم پزشکی قم، با محمدرضا قدیر رئیس دانشگاه 
علوم پزشکی قم، عادلی معاون آموزشی و شریفی پور معاون پژوهش و تحقیقات دانشگاه دیدار و 
گفتگو کردند. وحید بینش در این جلسه با قدردانی از میزبانی دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: 
ایران و افغانستان در گسترش تبادلات علمی می توانند ارتباط های گسترده ای با هم داشته 

باشند و از این رو ما آماده همکاری همه جانبه با دانشگاه علوم پزشکی قم هستیم.
وی افزود: استان قم از لحاظ جنبه های مذهبی و معارفی، بسیار مورد تاکید مجموعه دانشگاه 
خاتم النبیین است و از نظر علم پزشکی و مباحث تحقیقاتی و آموزشی نیز، دانشگاه علوم 

پزشکی قم یکی از بهترین مجموعه های دانشگاهی ایران به شمار می رود.
موسوی معاون تحقیقات و پژوهش دانشگاه خاتم النبیین افغانستان نیز در این جلسه گفت: 
دو کشور از نظر زبان و فرهنگ به یکدیگر نزدیک بوده و از سوی دیگر در مسائل واحدهای 

آموزشی نیز بیشتر آنها همانند دانشگاه های ایران است.
وی گفت: ما از همکاری و امضای تفاهمنامه با دانشگاه علوم پزشکی قم، استقبال و تلاش 

خواهیم کرد که این تفاهم علمی گسترش یابد.
محمدرضا قدیر رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم نیز در این جلسه گفت: افغانستان ارتباط 
تنگانگی از نظر فرهنگی، اعتقادات، سرمایه گذاری و… با ایران دارد که این تعاملات بسیار 

ارزشمند و در گسترش برنامه ها مؤثر است.
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رییس اتحادیه فروشندگان مصالح ساختمانی اعلام کرد

رکود بازار مصالح ساختمانی جلوی رشد 
قیمت ها را گرفت

کاهش  است:  معتقد  ساختمانی  مصالح  فروشندگان  صنف  اتحادیه  رییس   
ساختمان سازی ها و رکود بازار مصالح ساختمانی جلوی افزایش قیمت انواع مصالح 
را گرفته است؛ در این بازار، فروشندگان سعی می کنند با بکارگیری شیوه های 

مختلف بازاریابی مانند تخفیف دادن، به فعالیت خود ادامه دهند.
»اسماعیل کاظمی قهی« توضیح داد: بررسی آمارهای 6 ماهه گذشته گویای آن 
است که تفاوت قیمت معناداری در این بخش وجود ندارد و فروشندگان برای فروش 

مصالح ساختمانی بدنبال بازاریابی هستند.
بر اساس آمارهای وزارت صنعت، معدن و تجارت سیمان خاکستری تیپ یک 
دارد، سیمان  نیم درصدی  افت  به مهر  امسال نسبت  ماه  آبان  در  فله ای   325
خاکستری تیپ یک 325 پاکتی هم در این دوره زمانی افزایش سه دهم درصدی 

را نشان می دهد.
سیمان خاکستری تیپ 2 فله ای هم در آبان نسبت به مهرماه امسال هفت دهم 
درصد کاهش یافت و سیمان خاکستری تیپ 2 پاکتی هم در دوره مورد بررسی 2 

دهم درصد افزایش یافته است.
سیمان سفید 50 کیلوگرمی پاکتی در آبان رشد 2.5 درصدی را نسبت به مهر 
امسال تجربه کرد و گچ سفید هم برای کیسه های 40 کیلوگرمی در دوره مورد 

بررسی کاهش سه دهم درصدی را ثبت کرد.
آبان ماه امسال هرتن سیمان فله ای خاکستری تیپ یک 325 به قیمت دو میلیون 
و 238 هزار و 15 ریال عرضه شد، سیمان خاکستری پاکتی تیپ یک 325 هم به 

قیمت 143 هزار و هشت ریال قیمت داشت.
سیمان خاکستری تیپ 2 فله ای هر تن دو میلیون و 266 هزار و 386 ریال و 

پاکتی آن هم 143 هزار و 110 ریال در آبان امسال قیمت خورد.
سیمان سفید 50 کیلوگرمی پاکتی به قیمت 250 هزار و 479 ریال روانه بازار شد 
و گچ سفید در کیسه 40 کیلوگرمی هم قیمت 82 هزار و 331 ریال تعیین نرخ شد.
کاظمی قهی پیرامون قیمت مصالح ساختمانی تحویلی به مصرف کنندگان 
توضیح داد: سهم عمده فروش مصالح ساختمانی پنج درصد بیش از نرخ تعیین 

شده است و برای خرده فروش هم 10 درصد مشخص کرده اند.
وی گفت: موضوع حمل ونقل هم می تواند محاسبه شود، کرایه مصالح از محل 
تولید تا محل واحد صنفی و نیز از واحد صنفی تا محل تخلیه بار که می تواند نقش 
داشته باشد، اما در مجموع با توجه به تغییر نرخ بنزین در آبان ماه، چندان نقش 
اثرگذار نداشته است. قیمت تیرآهن نمره 14 ذوب آهن در آبان ماه نسبت به مهر 
رشد 6 درصدی داشت، نمره 16 با افزایش 8.3 درصدی و نمره 18 رشد 9 درصدی 

یافت و نمره 27 ) سنگین( به میزان 5.5 درصدی رشد را نشان می دهد.
نرخ تیرآهن نمره 14 آبان ماه هرکیلوگرم 53 هزار و 401 ریال، نمره 16 هم 51 

هزار و 29 ریال، نمره 18 به نرخ 51 هزار و 900 ریال ثبت شد.
همچنین میلگرد آجدار نمره 12 هرکیلو گرم در آبان ماه امسال نسبت به مهر رشد 
2.4 درصدی قیمت داشت و آجدار نمره 14 هم افزایش 2.8 درصدی را تجربه کرد.
نرخ میلگرد آجدار نمره 12 هر کیلو گرم 45 هزار و 179 ریال و نمره 14 به قیمت 

44 هزار و 914 ریال عرضه شد.
کاظمی قهی شمار واحدهای صنفی فروشندگان مصالح ساختمانی در استان 
تهران که پروانه کسب دارند را بیش از یک هزار واحد عنوان کرد و گفت: علاوه بر 

این، حدود 200 تا 300 واحد نیز بدون پروانه کسب فعالیت می کنند.
وی گفت: امروز به اندازه کافی اقلام مصالح ساختمانی در کشور وجود دارد و 
نیازی به واردات نیست و سهم ناچیزی در کاشی و سرامیک ممکن است وارد شود 
که خیلی نقشی ندارد. رییس اتحادیه صنف فروشندگان مصالح ساختمانی پیرامون 
اجرای طرح ملی مسکن هم توضیح داد: این طرح می تواند بازار ساختمان سازی 

را از رکود خارج سازد، اما شوک قیمتی نخواهد داشت.
براساس آمارهای وزارت صنعت، معدن وتجارت سالیانه بطور متوسط 400 میلیون 
تن مواد معدنی از حدود پنج هزار و 500 معدن فعال کشور استخراج می شود که از 

این رقم 60 تا 65 درصد اختصاص به مصالح ساختمانی دارد.

یک کارشناس مدعی شد

شرط کاهش قیمت مسکن
 یک کارشناس حوزه مسکن با بیان این که رونق کاذب در بازار مسکن توسط یک 
جریان پرقدرت القا می شود گفت: اگر یک بسته جامع مالیاتی برای خانه های خالی 

و عایدی سرمایه تنظیم شود قیمت مسکن پایین می آید.
افشین پروین پور اظهار کرد: به نظرم  بازار مسکن وارد رونق نشده است. آماری که 
از افزایش معاملات در دو ماه اخیر  ارایه می شود هیجان کاذبی است که از طرف 
عده ای به بازار مسکن القا می شود. یک عده به  شکل هماهنگ، جوی را مطابق 
توان خود ایجاد می کنند و حتی خرید و فروش هایی بین خودشان انجام می دهند 
تا نشان دهند معاملات رونق گرفته است. خرید و فروش ها از نوع سوداگرانه است و 

سال های متمادی این وضعیت وجود داشته و ادامه دارد.
وی افزود: ورود به دوره رونق، یک علت اقتصادی جدی نیاز دارد؛ در حالی که در 
هیچ یک از شاخص های کلان اقتصاد ایران اتفاق خاصی نیفتاده است. حتی فکر 
نمی کنم قیمت ها بالا رفته باشد. در حال حاضر مالکان حاضرند از قیمت های فعلی 

پایین بیایند؛ زیرا توانی در بین متقاضیان واقعی وجود ندارد.
این کارشناس بازار مسکن با بیان این که سوداگری در بخش مسکن باید حذف 
شود گفت: این حباب قیمتی به معنای شکست بازار  مسکن است. به دلیل وجود 
جریان های پرقدرت و سوداگر در بخش مسکن، قیمت ها طی سالیان متمادی از 

حد طبیعی بالا رفته و سرمایه ها در این بخش قفل شده است.
پروین پور، راهکار کنترل قیمت ها در بخش مسکن را وضع مالیات دانست و افزود: 
باید یک بسته جامع مالیاتی شامل مالیات بر خانه های خالی، عایدی سرمایه، 
املاک دوم و بیشتر، معاملات مکرر و مالیات املاک لوکس طراحی شود تا مسکن 
از حالت سرمایه ای به حالت مصرفی تغییر کند. اگر این اتفاق بیفتد حباب قیمتی 

از بین می رود و شاهد روند منطقی در بخش مسکن خواهیم بود.
وی درباره پیش بینی قیمت مسکن در سال 1399 گفت: اگر یک مجلس مردمی، 
قوی و کارآمد سر کار بیاید می تواند و موضوع طراحی بسته های مالیاتی را جدی 
بگیرد مسکن از این وضعیت بیرون  می آید. اما اگر این اتفاق نیفتد همین وضعیت  

فعلی ادامه می یابد و رکود سنگین تر می شود.
به گفته پروین پور، رکودی که در حال حاضر در بخش مسکن دیده می شود آن قدر 
سنگین است که فقط یک اتفاق اقتصادی بسیار بزرگ مثل بهمن نقدینگی 97 

می تواند این بخش را وارد رونق کند.

رئیس سازمان خصوصی سازی مطرح کرد

علت واریز سود سهام عدالت در اسفند
 رئیس سازمان خصوصی سازی گفت: در دوره مدیریت قبلی سود سهام عدالت 
آذر به حساب مشمولین واریز می شد اما شرکت های سهام عدالت تا اسفند برای 

واریز سود مهلت دارند.
علیرضا صالح درباره سود سهام عدالت، اظهار داشت: سهام عدالت به میزان 
26 هزار میلیارد تومان برای 49 میلیون و 226 هزار و 193 مشمول است که پس 
از جمع آوری سود از 49 شرکت سرمایه پذیر، به تناسب ارزش برگه های سهام به 

حساب مشمولین مبلغی به عنوان سود واریز می شود.
رئیس سازمان خصوصی سازی گفت: مشمولین باید توجه داشته باشند که در 

صورت اعلام شماره شبای بانکی، سود سهام عدالت را دریافت می کنند.
وی در مورد اینکه چرا خلاف دوره مدیریت قبلی، سود سهام عدالت به جای آذر 
در اسفند واریز خواهد شد، افزود: شرکت های سهام عدالت، شرکت های بورسی 
هستند و طبق قانون بورس از زمانی که سود تقسیم می شود 8 ماه فرصت دارند تا 
سود را واریز کنند. صالح ادامه داد: مجمع عمده شرکت ها 31 تیر ماه برگزار می شود 
و با توجه به 8 ماه فرصتی که دارند، آخرین فرصتشان برای واریز سود اسفند ماه 

می شود.
وی تصریح کرد: وقتی شرکت ها می توانند تا اسفند ماه سود دهند، چرا باید در 
ماه آذر سود را تنها به بخشی از مردم بپردازیم و زمان واریز سود باقی مشمولین را به 

سال بعد موکول کنیم؟
معاون وزیر اقتصاد یادآور شد: به هر حال ما منتظر می مانیم تا تقریباً فرصت 
شرکت ها برای واریز سود به اتمام برسد و پس از تحقق کامل ارقام، سود سهام عدالت 

را از سوم اسفند ماه به حساب مشمولین واریز می کنیم.

رییس اسبق کانون صرافان اعتقاد دارد اگر از همین فردا سیاست چند نرخی ارز 
برچیده شود، گامی مثبت به نفع اقتصاد کشور برداشته خواهد شد.

علی اصغر سمیعی درباره وضعیت بازار ارز اظهار داشت: بعد از پایان یافتن سال 96 
و ظاهرا به بهانه خروج غیراخلاقی آمریکا از برجام، در سال 97 قیمت ارز دچار تلاطم 

شدید شد و قیمت دلار آمریکا تا بالای 18 هزار تومان هم معامله شد.
وی افزود: هر چند با دخالت دیرهنگام ولی شتاب زده بانک مرکزی، باز هم طی 
تلاطماتی، به زیر 10 هزار تومان هم رسید، ولی در آن نرخ چندان طاقت نیاورد و باز 
به بالای 13 هزار تومان هم رسید و متاسفانه همراه نوسانات و البته با تلاطم کمتر ادامه 

یافت.
رییس اسبق کانون صرافان با بیان این که از اول سال 98 سعی شد جلوی نوسان 
شدید گرفته شود و بازار آزاد تا حدی اداره شد، تصریح کرد: هرچند باز هم بین کمترین 
و بیشترین قیمت ها در سال 98 هم گاهی بیش از 30 درصد اختلاف بوده که برای ارز 
مقدار نامتعارفی  محسوب می شود؛ مخصوصا که بارها جای کمترین قیمت و بیشترین 
قیمت عوض می شد که خود این به نوعی ایجاد رانت می کرد و باعث تشویق سفته بازان 

و بورس بازان به دخالت در این بازار می شد.
سمیعی عنوان کرد: همان طور که قبلا هم گفته بودم، اگر در سال 96 قیمت دلار 
واقعی تر عرضه می شد و به ضرب تزریق بیش از تقاضا قیمت را پایین نگه نمی داشتند 
و در اول سال 97 هم به قیمت غیرواقعی 4200 تومان اصرار نمی ورزیدند، و اجازه 
می دادند بازار قیمت را تنظیم کند، تا آخر سال 97  قیمت دلار نمی توانست  از مرز 9 

هزار تومان عبور کند.
درصدی   40 اعلامی  تورم  نرخ  همین  با  حتی  هم   98 سال  در  داد:  ادامه  وی 
می توانست با شیب ملایم تا حداکثر 13 هزار تومان بالا برود، و البته بدون نوسان، 
ولی به هر حال ناخدایان کشتی اقتصاد کشور، افکار دیگری داشتند و دارند. از طرفی 
علاقه مند به نرخ های متنوع برای ارز هستند، و از طرف دیگر، آرزوهای خود را که البته 
آرزوی همه ما هست، به عنوان تحلیل و پیش بینی ارائه می کنند؛ در حالی که علم 

اقتصاد به بی رحمی معروف است و با هیچ کس رودربایستی ندارد.
آسیب چند نرخی بودن ارز

رییس اسبق کانون صرافان در ادامه گفت: البته گاهی با سخن نامهربان و غیرقانونی 
یک کشور زورمند، ممکن است جوی منفی ایجاد شود و در عین حال ممکن است با 
لبخندی دیگر از سوی مسوولی دیگر، جو قدری مثبت شود، ولی واقعیت های اقتصادی 
در اثر هیچ جو مثبت و یا منفی تغییر جدی نمی کند، وظیفه اصلی بانک های مرکزی هم 

در همه جای دنیا ایستادگی در مقابل این جوسازی های عمدی یا اتفاقی است.
سمیعی افزود: به عبارتی، باید در موقع مناسب با تزریق های مثبت و در زمان دیگر با 
تزریق منفی جلوی بالا رفتن ها یا ریزش مصنوعی قیمت ها را بگیرند؛ نه این که یک جا 
خودشان را ببازند و بگویند ما درب خزانه بانک مرکزی را قفل می زنیم و یک جا ذوق زده 
شوند و همراه بازار شروع به تزریق بیش از تقاضا کرده و از پایین آمدن مقطعی قیمت ها 

استقبال و اظهار شعف کنند.
وی عنوان کرد: در هر حال باز هم جای شکر دارد که در سال 98 با تمهیداتی جلوی 

تلاطمات شدید گرفته شده؛ هر چند که کماکان چند نرخی بودن ارز همچون زخمی بر 
پیکر اقتصاد ما باعث خونریزی و صدمه دائم بر پیکر نحیف اقتصاد کشور است.

رییس اسبق کانون صرافان تصریح کرد: اگر از همین فردا سیاست چند نرخی 
برچیده شود، گامی مثبت به نفع اقتصاد کشور برداشته شده می شود. گام های مهم 
دیگری که می شود برای بهبود وضعیت اقتصادی برداشت، کنترل نرخ تورم، اصلاح 

نرخ بهره و مخصوصا اصلاح نظام مالیاتی کشور است.
سمیعی متذکر شد: نظام مالیاتی کشور هنوز با همان روش زمان قبل از انقلاب اداره 
می شود؛ در حالی که مترقی ترین روش اخذ مالیات در فقه پویای شیعه موجود است. 
شاید برخی فکر کنند، روش اخذ مالیات و تعرفه گمرک یا عوارض خروج از کشور، چه 
ربطی به قیمت و وضعیت ارز دارد؟ ولی باید دانست در جهان امروز مسائل اقتصادی 

کاملا و زنجیروار به یکدیگر وصل و مرتبط است.
عاقبت نرخ های غیرواقعی

مغازه  شخصی  گفتند  کنم.  تعریف  داستانی  پایان  در  بدهید،  اجازه  گفت:  وی 
چلوکبابی داشت، مدیر چلوکبابی بررسی کرد و دید با توجه به قیمت گوشت و برنج 
و روغن و اجاره مغازه و حقوق کارمندها و کارگرها روزانه هزار چلوکباب پرسی 8 هزار 
تومان تمام می شود. گزارش قیمت تمام شده را به صاحب چلوکبابی اعلام کرد و 
نظر کارشناسی خود را مبنی بر اینکه خوب است هر پرس چلوکباب را 10 هزار تومان 

بفروشیم، اعلام داشت.
رییس اسبق کانون صرافان افزود: نظر صاحب چلوکبابی این نبود. دستور داد هر 
پرس چلو کباب به قیمت 5 هزار تومان قیمت گذاری شود و به فروش برسد، و چون آدم 
ثروتمندی بود، روزانه 3 میلیون تومان زیان حاصل را از جیبش پرداخت می کرد، ولی 
به این هم بسنده نکرد و دستور داد به رفقای نزدیکش که مثلا 100 نفر می شدند، هر 
پرس چلوکباب به قیمت 3 هزار تومان فروخته شود. قیمت دیگری هم برای اقوام در نظر 
گرفت و خلاصه مابه تفاوت آن قیمت ها را خودش پرداخت می کرد. ولی دو اتفاق باعث 
عدم موفقیت او شد، یکی اینکه ثروت و درآمدهای او دچار نقصان شد و دیگر این که، 
هر روز به مشتری های این چلوکبابی اضافه می شد، یعنی کسانی که مصرفشان مثلا 
هفته ای یک چلوکباب بود، چون چلوکباب با قیمت غیرواقعی و ارزان عرضه می شد، هر 
روز اقدام به خرید چلو کباب می کردند، کسانی هم پیدا شدند که شروع کردند چلوکباب 
10 هزار تومانی را پنج هزار تومان بخرند و ببرند، 7 هزار تومان بفروشند، و البته اقوام 
و دوستان هم که سود مضاعف می بردند، خوب می شود حدس زد که بعد از مدتی 

سرنوشت این چلوکبابی به کجا می رسد.
ارزان فروش بی منطقی همین خواهد بود،  سمیعی گفت: در واقع سرنوشت هر 
باعث  باعث گمراهی مردم می شود، هم  باعث اسراف در جامعه می شود، هم  هم 
را  اجتماعی  از همه مهم تر اخلاق  بی منطق می شود.  ورشکستگی قیمت گذاران 

تضعیف می کند، و معمولا عاقبت این کارها هم به خیر نمی انجامد.
وی عنوان کرد: فرقی نمی کند این نرخ غیرواقعی برای ارز باشد یا حامل های انرژی، 
برای تعرفه های گمرکی باشد یا اخذ مالیات بر درآمد، در واقع، قیمت در همه جا به معنی 
علامت است. علامت غلط چه برای ارز باشد چه برای بنزین، چه برای حقوق کارمندان 
و کارگران باشد، چه برای مالیات و عوارض خروج از کشور، سم مهلک است و باعث 

گمراهی فعالان اقتصادی و نهایتا صدمه به اقتصاد کشور خواهد شد.

تحلیل رییس اسبق کانون صرافان از چند نرخی بودن ارز در اقتصاد ایران

عاقبت ارزان فروشی ارز چه می شود؟

 کارمندان دولت و بازنشستگان کشوری و لشکری حدود نیمی 
از هزینه های جاری دولت و 32 درصد از بودجه عمومی سال آینده 
و  کارمندان  مزایای  و  حقوق  سهم  داده اند.  اختصاص  خود  به   را 
بازنشستگان از پرداخت های عمومی دولت در کشورهای توسعه یافته 

نسبت به کشورهای در حال توسعه کمتر است.
از  بیش  کشور،  کل  بودجه 1399  لایحه  در  هزینه ای  اعتبارات 
367 هزار میلیارد تومان برآورد شده است. یکی از فصل های هزینه  
جاری در بودجه، مربوط به جبران خدمات کارکنان یا همان حقوق 
و دستمزد است که در سال آینده، برای این فصل بیش از 113 هزار 
میلیارد تومان در نظر گرفته شده است. حدود 30 درصد از هزینه های 
جاری پیش بینی  شده در بودجه سال 1399 صرف پرداخت حقوق 

کارکنان دولت خواهد شد.
حقوق  نیست.  بودجه  در  دولتی  کارکنان  سهم  تنها  این  البته 
جاری  هزینه های  از  بخشی  نیز  لشکری  و  کشوری  بازنشستگان 
صندوق  پوشش  تحت  بازنشستگان  می دهد.  تشکیل  را  بودجه 
بازنشستگی کشوری بیش از 45 هزار میلیارد تومان و بازنشستگان 
سازمان تأمین اجتماعی نیروهای مسلح بیش از 23 هزار میلیارد 

تومان از این بودجه را به خود اختصاص خواهند داد.
اگر هزینه های مربوط به حقوق بازنشستگان را نیز در نظر بگیریم، 
سال آینده تقریباً نیمی از هزینه های جاری دولت به کارمندان فعلی 
و قبلی دولت تخصیص پیدا خواهد کرد. در مجموع، پرداخت حقوق 
و مزایای کارمندان و بازنشستگان در سال آینده، حدود 32 درصد از 

بودجه عمومی کشور را به خود اختصاص می دهد.
سهم هزینه های حقوق و مزایای شاغلان و مستمری بازنشستگان 
در هزینه های جاری دولت از حدود 40 درصد در بودجه سال 1398 

به حدود 50 درصد در لایحه بودجه سال 1399 رسیده است. جبران 
دیگر  کشورهای  در  بازنشستگی  پرداخت های  و  کارکنان  خدمت 
نیز سهم قابل توجهی از پرداخت  های دولتی را به خود اختصاص 
می دهد، اما این نسبت در ایران، از میانگین جهانی بالاتر است. بر 
اساس داده های بانک جهانی، این نسبت در سطح کشورهای جهان 

به طور میانگین، حدود 21 درصد بوده است.
دولت ها چقدر برای کارمندانشان خرج می کنند؟

که  است  این  دولتی  کارمندان  حقوق  درباره  توجه  قابل  نکته 
نسبت این مبلغ به کل پرداخت های دولت، در کشورهای در حال 
توسعه بیشتر از کشورهای توسعه  یافته است. عربستان سعودی از 

کشورهایی است که حقوق و مزایای کارمندان دولتی و بازنشستگان، 
بیش از نیمی از پرداخت های دولت را به خود اختصاص می دهد. این 
نسبت در عربستان در سال 2017 حدود 58 درصد بوده است. در 
کشورهای آفریقایی سومالی و گابون نیز بیش از نیمی از پرداخت های 
عمومی دولت مربوط به حقوق و مزایای کارمندان و بازنشستگان 

است.
هستند  کشورهایی  جمله  از  درصد  حدود 6  با  بلژیک  و  آلمان 
که پایین ترین نسبت حقوق و مزایای کارمندان و بازنشستگان به 
پرداخت های عمومی دولت را دارند. در ژاپن، سوئیس، فنلاند، هلند، 

سوئد، هند و آمریکا نیز این نسبت کمتر از 10 درصد است.

این نسبت در بین کشورهای همسایه ایران با توجه به وضعیت 
درصد   12 آذربایجان  در  است.  متفاوت  کشورها  این  اقتصادی 
پرداخت های عمومی دولت صرف حقوق کارمندان و بازنشستگان 
ارمنستان  و  ترکیه  و در  این نسبت در روسیه 13 درصد  می شود. 
حدود 22 درصد است. 34 درصد از پرداخت های عمومی دولت در 
افغانستان و 37 درصد در امارات متحده عربی، صرف پرداخت حقوق 

و مزایای کارمندان و بازنشستگان می شود.
چرا کاهش هزینه های جاری به نفع اقتصاد کشور است؟

سهم بالای هزینه  حقوق و دستمزد در بودجه، موجب می شود سهم 
هزینه های جاری در بودجه افزایش یابد. در شرایط محدودیت منابع، 
دولت ها بین هزینه های جاری و عمرانی دست به انتخاب می زنند. از 
آنجایی که ملاحظات رفاهی و معیشتی کوتاه مدت به دلیل اجتناب از 
اعتراضات اجتماعی در اولویت دولت ها قرار می گیرند، از هزینه های 
عمرانی کاسته می شود. این راه حلی است که شاید پاسخ کوتاه مدتی 
به چالش دولت ها درباره تأمین هزینه های نیروی انسانی در استخدام 
خود باشد، اما در بلندمدت هزینه طرح های عمرانی به  تعویق افتاده 
را افزایش می دهد. از طرف دیگر، تأخیر در طرح های زیربنایی و 

اساسی، کشور را در مسیر توسعه متوقف می کند.
درس های کشورهای توسعه  یافته در کاهش این بخش از هزینه ها 
می تواند علاوه بر اصلاح بودجه، بر سیاست های بازار کار و اشتغال 
نیز تأثیرگذار باشد. سهم پایین حقوق و دستمزد در پرداخت های 
عمومی دولت در کشورهای توسعه  یافته نه به معنای کاهش حقوق 
و  دولتی  بخش  در  استخدام  کاهش  معنای  به  بلکه  دستمزد،  و 
بنگاه های خصوصی  برای فعالیت  زمینه سازی محیط کسب وکار 

است.

چرا کاهش هزینه های جاری به نفع اقتصاد کشور است؟

مقایسه سهم کارمندان ایرانی از بودجه با سایر کشورها

مدیرعامل شرکت مهندسی و توسعه گاز ایران از بهره برداری و اجرای 23 طرح عظیم گازرسانی در دهه فجر امسال خبر داد.
بهرام صلواتی، با اعلام این خبر افزود: همزمان با آغاز دهه مبارک فجر و در آستانه چهل و یکمین سالروز پیروزی انقلاب اسلامی، 
بهره برداری و عملیات اجرایی 23 طرح گازرسانی با 2700 میلیارد تومان و 900 میلیون یورو هزینه ازسوی شرکت مهندسی و توسعه گاز 

ایران آغاز شد.
وی افزود: در دهه فجر امسال، هفت طرح احداث خطوط انتقال گاز با مبلغی معادل 833 میلیارد تومان و 285 میلیون یورو به بهره برداری 

می رسد.
صلواتی با اعلام اینکه عملیات اجرایی پنج طرح احداث خطوط انتقال گاز نیز با مبلغ 1380 میلیارد تومان و 418 میلیون یورو آغاز خواهد 
شد گفت: در این ایام با شکوه، 4 ایستگاه تأسیسات تقویت فشار گاز با هزینه ای بالغ بر 10 میلیارد تومان و 99 میلیون یورو و نیز، عملیات 

اجرایی 5 ایستگاه دیگر با هزینه ای حدود 490 میلیارد تومان و بیش از 61 میلیون یورو آغاز خواهد شد.
مدیرعامل شرکت مهندسی و توسعه گاز ایران تصریح کرد: در این ایام، بهره برداری از یک واحد دیسپچینگ و مخابرات و یک واحد ابنیه، 

راه و مراکز بهره برداری با هزینه ای حدود 30 میلیارد تومان و بیش از 8 میلیون یورو نیز آغاز خواهد شد.

 سرپرست وزارت جهاد کشاورزی گفت: با وجود تحریم های ظالمانه دشمن و جنگ اقتصادی که علیه ایران به راه انداخته اند، 
اوضاع و احوال کشاورزی در میهن اسلامی خوب است.

عباس کشاورز روز سه شنبه در آیین بهره برداری از 98 طرح تولیدی عمرانی بخش کشاورزی قزوین به مناسبت دهه مبارک 
فجر گفت: انواع محصولات کشاورزی با کیفیت و تنوع بالا به وفور در بازار موجود و در دسترس مردم کشور است و هیچ کمبودی 
در بازار وجود دارد. سرپرست وزرات جهاد کشاورزی قزوین گفت: در برخی محصولات مانند گوشت قرمز و سفید و حبوبات 
نسبت به سال گذشته با کاهش قیمت روبرو بوده ایم.  کشاورز با بیان اینکه دولت دغدغه زیادی برای حمایت از بخش کشاورزی 
دارد و همه توان خود را برای پشتیبانی از این بخش به کار گرفته است،افزود: مجلس نیز در کنار دولت  نیز حمایت های زیادی 
از بخش کشاورزی به عمل آورده که جای تقدیر دارد. وی در بخش دیگری از صحبت های خود گفت: قزوین از نظر کشاورزی 
مدلی خاص و الگویی برای کشاورزی کشور به شمار می رود. کشاورز با بیان اینکه باید کمک کنیم کشاورزی قزوین بیش از پیش 
توسعه پیدا کند،گفت: حدود 130 میلیون تن محصولات کشاورزی سالانه در کشور تولید می شود که چهار درصد آن مربوط به 

قزوین است اما مدل کشاورزی قزوین خاص و اثرگذار است و باید این مدل در کشور توسعه یابد.

مدیرعامل شرکت مهندسی و توسعه گاز ایران خبرداد

بهره برداری و اجرای 23 طرح عظیم گازرسانی
سرپرست وزارت جهاد کشاورزی:

حال کشاورزی کشور با وجود تحریم ها خوب است

نقاط حادثه خیز در شبکه جاده ای جزو متهمان ردیف اول مرگ بیش از 17 هزار ایرانی در 
سال گذشته و بیش از 7 هزار نفر در شش ماه اول امسال محسوب می شود.

جدیدترین محاسبات 33 دستگاه درگیر با بحث تصادفات جاده ای  نشان می دهد که هر 
نفر که در تصادف جان خود را از دست می دهد، تقریبا 5.2 میلیارد تومان هزینه مستقیم و 
غیرمستقیم به کشور تحمیل می کند، حال اینکه این رقم تا پیش از افزایش نرخ ارز و قیمت 

بنزین چیزی بین دو تا سه میلیارد تومان براورد می شد.
در تصادفات جاده ای بیشترین خسارت واردآمده به کشور از دست رفتن سرمایه انسانی 
است. هر چند که جان افراد قابل ارزش گذاری نیست، اما این بخش چه در تصادفات فوتی 
و چه در تصادفات جرحی بیشترین سهم را در خسارت ایجاد شده به بار می آورد. علاوه بر 
این، هزینه  سنگین معنوی و مالی، در وقوع سوانح جاده ای خسارت به زیرساخت ها از جمله 

زیرساخت شبکه راهی سهم عمده ای در این محاسبات جدید دارد.
طبق یک تعریف جهانی از بین عوامل مختلف در وقوع یک سانحه جاده ای سه عامل 
خطای انسانی، خودرو و جاده )محیط( نقش اصلی را ایفا می  کنند که البته در کشورهای 
مختلف درصدهای سهم این عوامل متعدد است. آنچه از گذشته در ایران مطرح بوده 
عامل انسانی با سهم 70 درصدی بیشترین و عامل جاده کمترین سهم را دارد. اما برخی از 
دستگاه ها و بسیاری از کارشناسان این سهم بندی را قبول ندارد و مدعی هستند با توجه به 
وضعیت جاده های کشورمان این عامل سهم بالایی در وقوع تصادفات می تواند داشته باشد.  
نقاط پرتصادف یا همان حادثه خیز در شبکه جاده ای جزو متهمان ردیف اول مرگ بیش 
از 17 هزار ایرانی در سال گذشته و بیش از 7 هزار نفر در شش ماه اول امسال محسوب 
می شود. نقاط حادثه خیز به نقاطی گفته می شود که تکرار تصادفات در یک بازه زمانی در آن 

منطقه بالا باشد که معیار تشخیص این نقاط دستورالعمال ویژه ای دارد.
تاکنون اعداد و ارقام متفاوتی از تعداد نقاط حادثه خیز در سطح جاده های کشور اعلام 
شده است. طبق گفته یک نهاد تعداد این تله های مرگ به بیش از 10 هزار نقطه رسیده است 
و دستگاه دیگر هم با رد این عدد مدعی است بیش از 3 هزار نقطه پرتصادف در شبکه 
جاده ای وجود دارد. حال اینکه سه هزار نقطه پر تصادف هم عدد بسیار قابل توجهی است 
و هر کدام از این نقطه ها می توانند کمین گاه مرگ مسافران باشند. به طوری که طبق اعلام 

رییس پلیس راهور 56درصد تصادفات، مربوط به نقاط حادثه خیز در جاده ها است.       
 تشریح نقشه شبکه جاده ای با بیشترین نقاط حادثه خیز  

طبق اعلام پزشکی قانونی در سال گذشته 17 هزار و 183 نفر در حوادث رانندگی 
ترافیکی کشته شدند که بیشترین تصادفات های فوتی در مسیرهای برون شهری رخ داده 
است.این تصادف سهم  64.2 درصدی از میان تمام تصادفات رخ داده دارد و 24.9 درصد 
تصادفات هم در راه های درون شهری، 6.4 درصد هم در جاده های روستایی و یک درصد 

هم در راه های اختصاصی و 3.5 درصد  تصادفات هم در سایر راه ها رخ داده است.

براساس این آمار می توان گفت در سال گذشته 11 هزار و 31 نفر در تصادفات مسیرهای 
برون شهری و 4 هزار و 278 نفر در تصادفات مسیرهای درون شهری، هزار و 99 نفر در 

تصادفات مسیرهای روستایی جان باخته اند.
بنا بر گزارش های رسمی در سال گذشته استان های فارس ، تهران و اصفهان بیشترین 
تصادفات منجر به فوت سرنشینان را داشتند و از استان های پرتصادف محسوب می شوند. 
تا منظر راه ها در محل وقوع  هر چند عوامل بسیار متعددی از خستگی راننده گرفته 
تصادفات نقش دارند، اما می توان ادعا کرد بخشی از دلایل تعدد این تصادفات و افزایش آنها 

در یک استان یا یک مسیر به بحث نقاط حادثه خیز برمی گردد.
در حالی که »کمال هادیان فر« رییس پلیس راهور ناجا اعلام کرده است 10هزار نقطه 
حادثه خیز در سطح جاده های کشور وجود دارد. سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای 
این تعداد را با احتساب راه های درون شهری 5هزار نقطه می داند. طبق گزارشی که سازمان 
راهداری و حمل و نقل جاده ای در اختیار خبرگزاری ایرنا قرار داده، بر اساس دستورالعمل 
ابلاغی کمیسیون ایمنی راه های کشور تعداد 3392 نقطه پرحادثه شامل 1585 نقطه 
پرتصادف و 1807 نقطه دارای تصادف شناسایی و طرح ایمن سازی این نقاط به ادارات 
کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان ها ابلاغ شد. مرحله بعد از شناسایی این نقاط، 
آشکارسازی است، به این معنا که با نصب تابلوهای هشدار دهنده و ... رانندگان را از 
وجود این نقاط در چند متر بعد مطلع می سازند و  در مرحله اول 1585 نقطه پرتصادف 

آشکارسازی شده اند.  
هر چند که سازمان راهداری به عنوان متولی نگهداری و تعمیر بیش از 200 هزار کیومتر 
شبکه جاده ای کشور تا کنون نسبت به انتشار نقشه مسیرهای دارای بیشترین نقطه 
پرتصادف اقدام نکرده است. اما براساس گفته سردار حمیدی،معاون اجرایی پلیس راهور 
ناجا استان های شمالی، غربی و مرکزی بیشترین نقاط حادثه خیز را دارد و این نقاط در 

سامانه پلیس به طور آنلاین و لحظه ای قابل رصد هستند.
  دولت برای رفع نقاط حادثه خیز چقدر باید خرج کند؟

طبق نقشه ای که پلیس راهور از نقاط حادثه خیز دارد 500 نقطه در شرایط قرمز و بحرانی 
هستند و وزارت راه و شهرسازی و سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای رفع و اصلاح این 

نقاط پرتصادف را باید در اولویت هزینه ها و خرج های خود قرار دهد.     
براساس اعلام سازمان راهداری به خبرگزاری ایرنا، برآورد تقریبی اعتبار مورد نیاز برای 
اصلاح و رفع 3392 نقطه پرتصادف و دارای تصادف که در اولویت کار هستند،  مبلغ 6 هزار 
میلیارد تومان است که در سال جاری نزدیک به 3 هزار میلیارد تومان اعتبار برای رفع نقاط 
پرحادثه ابلاغ شده است. از این رو با توجه به اعتبارات،  187 نقطه به صورت زودبازده و 
291 نقطه نیمه تمام، ساماندهی شش پاسگاه پلیس راه و ایمن سازی 20 نقطه کولاک گیر 
و رفع و اصلاح 329 نقطه پرتصادف در دستور کار قرار گرفته و در مجموع در سال جاری 

تعداد 366 نقطه دارای تصادف و پرتصادف برطرف شده است که 124 نقطه آن جزء نقاط 
پرتصادف هستند.

پلیس راهور مدعی است که اگر فقط 10 درصد نقاط حادثه خیز اصلاح و نواقص آن 
برطرف شود، چیزی بیش از 30  درصد از حوادث منجر به فوت جاده ها در این نقاط کمتر 
خواهد شد و با تامین 6 هزار میلیارد تومان مورد نیاز می توان در طول 6 سال تمام نقاط 

حادثه خیز کشور را رفع و اصلاح کرد.   
البته از آنجایی که دولت در تنگنای مالی شدیدی قرار دارد و زور پول نفت به غول پروژه های 
عمرانی نمی رسد، تزریق قطره چکانی این اعتبارات به طور قطع باعث تطویل کار و پیشرفت 
فیزیکی پروژه هایی مانند رفع نقاط پرتصادف می شود، بنابراین دولت باید به فکر ایجاد 
جذابیت در این پروژه ها و جلب نظر بخش خصوصی باشد که یکی از این راهکارها دادن 
امتیازاتی مانند ارایه مجوز احداث مجتمع خدمات مسافرتی به سرمایه گذارانی است که در 

آن محدوده نسبت به آشکارسازی یا رفع نقاطه حادثه خیز اقدام کنند.

دولت برای رفع نقاط حادثه خیز چقدر باید خرج کند؟
نقاط حادثه خیز؛ تله های مرگ در جاده ها
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وضعیت پرسپولیس و استقلال پیش از دربی چگونه است؟

نبردی برای قهرمانی

ورزشی6

علی کفاشیان: 

میزبانی را بگیرند از لیگ قهرمانان
 کناره گیری می کنیم

رییس اسبق فدراسیون فوتبال گفت:در صورتی که تصمیم کنفدراسیون فوتبال آسیا 
مبنی بر میزبانی نمایندگان ایران در لیگ قهرمانان آسیا تغییر کند از لیگ قهرمانان 

کناره گیری می کنیم.
»علی کفاشیان« دیروز در جریان مراسم آیین »پهلوانی سرود« افزود: یک تصمیم در 
هیات رییسه کنفدراسیون فوتبال آسیا گرفته شده تا رای تغییر کند اما قول شفاهی 
به ما دادند که میزبانی را به باشگاه های ایرانی بازگردانند. در واقع این به نفع خود 
AFC  هم هست. اگر کنفدراسیون فوتبال آسیا میزبانی را در دور برگشت به ایران ندهد 

تیم های کشورمان از حضور در مسابقات کنارگیری می کنند.
رییس سابق فدراسیون فوتبال در رابطه با روند طولانی انتخاب سرمربی تیم ملی 
فعلی  ویژه ای هستیم. مسوولان  در شرایط  در حال حاضر  داشت:  اظهار  فوتبال 
فدراسیون در حال انتخاب سرمربی هستند و به دنبال کسی هستند که شناخت 
خوبی از تیم ملی و فوتبال ایران داشته باشد. رقابتهای انتخابی  جام جهانی 2022 

قطر را پیش رو داریم که این نیز بسیار مهم است.
کفاشیان درباره انتخابات فدراسیون فوتبال گفت: انتخابات بدین معنا است که 
افرادی که واجد شرایط هستند می توانند در آن حضور پیدا کنند. من خودم بازنشسته 
بودم که از فدراسیون بیرون آمدم اما اگر بازنشسته ها هم  بتوانند بیایند من نامزد 

نخواهم شد.
وی درباره کرسی ایران در کنفدراسیون فوتبال آسیا گفت:AFC با اجماع نظر و آرای 

افراد اداره می شود و تنها یک فرد نمی تواند در آن تاثیر زیادی داشته باشد.
کفاشیان همچنین در خصوص مراسم تجلیل از ورزشکاران و افتخار آفرینان گفت: 
به نظر من یکی از کارهایی که سال های سال در ورزش ما باید انجام می شد، احداث 
موزه ملی ورزش بود. همیشه به دنبال این بودیم که آثار ارزشمند ورزشکاران جمع آوری 
شود و در همین راستا به همت کمیته ملی المپیک این موزه افتتاح شد و الان هم باید 

توسعه یابد.
وی اظهار داشت:در مقطع کنونی هم مراسم خوبی برای تجلیل از پیشکسوتان 

برگزار شد که در هیچ برهه ای از زمان نظیر نداشت.

 پزشک استقلال:

 دیاباته علاوه بر شهرآورد، سه هفته قادر به 
بازی نیست

پزشک تیم فوتبال استقلال تهران گفت: شیخ دیاباته با کشیدگی روبه رو شده و تا سه 
هفته از میادین دور خواهد بود.

کاوه ستوده در حاشیه تمرین دیروز استقلال در جمع خبرنگاران اظهار داشت: 
کادر پزشکی باشگاه استقلال تمام تلاش خود را می کند تا در سریع ترین زمان ممکن 
بازیکنان مصدوم را به تمرینات برگرداند تا آنها با تمام قوا در کنار استقلال بزرگ باشند.

وی ادامه داد: ماهیت مصدومیت ها با یکدیگر متفاوت است و ما در خصوص دیاباته 
از روز اول واقعیت را گفتیم و متاسفانه خبرهای خوبی در مورد او نداشتیم. او تقریبا 5 
سانت دچار کشیدگی عضله شده و ممکن است دست کم تا 3 هفته نیاز به کار درمانی 

داشته باشد.
پزشک تیم فوتبال استقلال تهران در خصوص مصدومان زیاد این تیم تصریح کرد: 
ما امسال نسبت به سال های گذشته مصدومان کمتری داشتیم اما فراموش نکنید 

مصدومیت بخشی از فوتبال است.
وی افزود: متاسفانه در کنار دیاباته، فرشید اسماعیلی هم نخواهد رسید. در این مدت 

فشار زیادی به خاطر مسابقات روی تیم بوده و باید به بازیکنان خسته نباشید بگویم.
 

میلیچ : 

از پیروزی در شهرآورد مطمئنم
 بازیکن کروات تیم فوتبال استقلال گفت: همه تمرکزمان معطوف به موفقیت در 

شهرآورد است و به طور حتم این مسابقه را با برتری پشت سر خواهیم گذاشت.
»هرویه میلیچ« روز سه شنبه در حاشیه تمرینات استقلال در جمع خبرنگاران در مورد 
شهرآورد نود و دوم پایتخت و شرایط استقلال در آستانه این دیدار حساس افزود: همه 
بازیکنان برای شهرآورد  آماده هستند و می دانیم چه بازی مهمی را پیش رو داریم و به 

خاطر موفقیت در این دیدار تلاش می کنیم.
وی اظهار داشت: این دیدار برای هواداران 2 تیم خیلی مهم است. ما برای پیروزی در 

این دیدار حاضر می شویم و از پیروزی در این دیدار مطمئن هستم.
بازیکن کروات تیم فوتبال استقلال اضافه کرد: در ایتالیا و کرواسی شهرآوردهای 
زیادی را تجربه کردم اما حضور در تهران تجربه جدید و خاصی بود. به دلیل اینکه 

هواداران زیادی در ورزشگاه هستند و شرایط خوبی را رقم می زنند.
میلیچ تاکید کرد: برای من مهم این است که تمرکز خود را برای این بازی حفظ کنیم 
تا بازی را ببریم. وی در مورد تقابلش با بازیکنان پرسپولیس اضافه کرد: من چند بازی 
پرسپولیس را دیدم. این تیم بازیکنان تکنیکی و سرعتی در  کناره دارد و تعداد زیادی 
از بازیکنان آنها هم ملی پوش هستند اما اطمینان دارم »فرهاد مجیدی« و کادر فنی 
استقلال تیم را برای این دیدار آماده خواهند کرد. وی در مورد غیبت »شیخ دیاباته« 
در دیدار شهرآورد اظهار داشت: برای دیاباته متاسفم هستم. اما تیم ما بازیکنانی مانند 
ارسلان مطهری، مهدی قائدی و مرتضی تبریزی را در خط حمله دارد. سایر نفرات هم 

برای این بازی آماده هستند.
هافبک کروات آبی پوشان در مورد پیش بینی اش از نتیجه شهرآورد تصریح کرد: 

استقلال با نتیجه  2 بر صفر در این دیدار به پیروزی می رسد.

مجبور شدم به پرسپولیس بروم

نیکبخت واحدی: خون من آبی است
بازیکن سابق آبی ها می گوید علاقه شدید قلبی به استقلال دارد و شرایطی باعث شد 

به رقیب سنتی این تیم بپیوندد.
علیرضا نیکبخت بازیکن سابق استقلال پس از حضور در تمرین این تیم اظهار کرد: 
من مدیون استقلال هستم و برای استقلال هم گل زدم. خون ما آبی است اما گاهی 
اوقات شرایطی پیش می آید تیمت را عوض کنی. خدا را شکر با این که مربی تیم عوض 

شده است اما همان روند ادامه دارد.
 وی ادامه داد: مجیدی سرمربی جوان است و فکر می کنم باید این سنت شکنی 
انجام می شد و به مربی جوانی چون مجیدی اعتماد می شد. انگیزه ای که جوانان 
دارند، بقیه ندارند. ما می بینیم لیگ ما این طور شده است که هر مربی برکنار می شود، 

تیم دیگری به او می دهند و راه برای جوانان باز نمی شود.
نیکبخت واحدی ادامه داد: مدیریت باشگاه باید به فرهاد مجیدی اعتماد کند و او 
می تواند بهترین نتیجه را بگیرد و با این بضاعت بازیکن و مصدومیت و شرایط آسیایی 
دیدید که تیم چگونه نتیجه گرفت. وقتی مربی از جنس بازیکنان باشد، آن ها جانشان 

را هم برای مربی می دهد.
او در خصوص شرایط پرسپولیس گفت: شرایط پرسپولیس خوب است و چون پیکره 
تیم دست نخورده، وضعیت بهتری دارد اما شرایط داربی متفاوت است و بسته به 
شرایط روحی دو تیم دارد. شما یک بار این بازی را انجام می دهید و یک سال چه در 

بازی های دیگر و چه در تمرین نان آن را می خورید.

ویسی سرمربی پیکان شد
جایگزین »حسین فرکی« در تیم فوتبال پیکان مشخص شد.

در پی شکست خانگی تیم فوتبال پیکان مقابل تیم قعر نشین شاهین شهرداری 
بوشهر در هفته هجدهم لیگ برتر، »حسین فرکی« از سمت خود در تیم فوتبال پیکان 

استعفا داد.
در همین راستا مسوولان باشگاه پیکان در راستای انتخاب سرمربی جدید این تیم با 
علیرضا منصوریان، فراز کمالوند و عبدالله ویسی مذاکراتی را انجام دادند و سرانجام با 

ویسی برای قبول هدایت پیکانی ها به توافق رسیدند.
»عبدالله ویسی« پس از جلسه روزدوشنبه با مسوولان پیکان روزسه شنبه قراردادش 
را تا پایان فصل با این باشگاه امضا می کند تا هدایت خودروسازان را به عهده بگیرد. 

همچنین ویسی قرار است از امروز در تمرینات خودرو سازان حضور پیدا کند.
پیکان بحران زده هم اکنون با 13 امتیاز در رده چهاردهم لیگ برتر قرار دارد. این تیم 

روز جمعه در هفته نوزدهم لیگ برتر در تبریز میهمان ماشین سازی تبریز خواهد بود.

فرهاد مجیدی: 

جای خالی »دیاباته« را پر می کنیم
سرمربی تیم فوتبال استقلال گفت: با توجه به بازیکنان بسیار خوبی که در اختیار 

داریم جای خالی شیخ دیاباته را پر خواهیم کرد.
فرهاد مجیدی روز سه شنبه در حاشیه تمرین تیم فوتبال استقلال تهران در جمع 
خبرنگاران و در رابطه با شهرآورد 92 اظهار داشت: شهرآورد بازی بسیار حساسی برای 

2 تیم است و بی تردید همه ما با انگیزه زیاد وارد این مسابقه خواهیم شد.
وی در مورد نرسیدن دیاباته به شهرآورد تاکید کرد: دیاباته یکی از بهترین بازیکنان 

استقلال است و تاثیر زیادی در موفقیت های ما دارد.
سرمربی تیم فوتبال استقلال در مورد اینکه آیا می توان جای دیاباته را پر کرد یا خیر، 
گفت: بی تردید این اتفاق رخ خواهد داد زیرا ما بازیکنان بسیار خوبی در خط حمله 

داریم که جای او را پر خواهند کرد.

اولین کاپیتان پرسپولیس در شهرآورد گفت: برای اینکه استقلالی نشوم شبانه از تهران 
به آبادان فرار کردم و تا مدت ها خودم را آفتابی نمی کردم تا مبادا پیراهن آبی را بپوشم.

حمید جاسمیان، اولین کاپیتان تاریخ باشگاه پرسپولیس محسوب می شود، مدافع 
مستحکم و قلدری که اجازه نفوذ به هیچ مهاجمی را نمی داد و در پست خود آن قدر 

عالی و بی نقص بازی می کرد که به او لقب سیم خاردار را داده بودند.
جاسمیان در مصاحبه با خبرنگار ورزشی ایرنا حرف های جالبی را بر زبان آورد که متن 

آن را در زیر می خوانید.
اولین سیم خاردار فوتبال ایران؛ این لقب برای شما چه احساسی دارد؟

یک حس عجیب و دوست داشتنی که قابل توصیف نیست،  این لقب برای من دنیایی 
خاطره به همراه دارد، مرا به گذشته های دور بردید، به روزهایی که هنوز فوتبال بازی 
می کردم و هواداران برایم شعر سیم خاردار کیه » حمید جاسمیانه« ، گل به خار کیه » 

حمید جاسمیانه«  را زمزمه می کردند.
این لقب »سیم خاردار« چرا به شما داده شد؟

من مدافع آخر بودم و فوتبال را خیلی سفت و محکم بازی می کردم و اجازه نمی دادم 
مهاجم به سادگی از کنار من عبور کند، به قول معروف یا توپ از من رد می شد و یا بازیکن 
، برای همین هواداران به من لطف داشتند و لقب سیم خاردار را دادند. تا فراموش نکردم 

موضوع دیگری را نیز باید به شما بگویم.
چه موضوعی؟

اینکه من علاوه بر اینکه فوتبال بازی می کردم قهرمان دومیدانی بودم و در رشته های 
100- 200 متر قهرمان آبادان بودم و حتی در سطح کشوری نیز روی سکو رفته بودم. 
چند دوره نیز به تیم ملی دعوت شده بودم اما به خاطر فوتبال قید حضور در تیم ملی 

دو میدانی را زده و ترجیح دادم رشته ای را دنبال کنم که عاشق آن هستم و دیوانه وار 
دوستش دارم.

اولین کاپیتان پرسپولیس نیز شما محسوب می شوید؟
بله و حتما ماجرای جدایی من و چند بازیکن دیگر از شاهین را بهتر می دانید، در آن 
برهه زمانی و پیش از بازی شاهین و تهرانجوان بین دکتر اکرامی و رییس وقت فدراسیون 
فوتبال درگیری پیش آمد و بنا به دلایلی من و هادی طاووسی، محراب شاهرخی، بیوک 
وطنخواه، حمید شیرزادگان ، همایون بهزادی را کنار گذاشتند. ما نزد علی عبده رفتیم و 

پیشنهاد دادیم یک تیم فوتبال تاسیس کند.
او قبول کرد؟

او رییس دفترش را صدا زد و از او خواست کتاب حافظ را بیاورد، بعد فال گرفت و دقیقا 
یادم نیست چه شعری باز شد اما به پاسارگاد و تخت جمشید ارتباط داشت و عبده 

تصمیم گرفت نام تیم تازه تاسیس را پرسپولیس بگذارد.
چطور شد بازوبند را شما بر دستان خود بستید؟

بازیکنان بهتری  نسبت به من همچون همایون بهزادی ، حمید شیرزادگان، محراب 
شاهرخی بودند اما این عزیزان با توجه به اینکه دفاع آخر بودم و قدرت رهبری داشتم 

تصمیم گرفتند بازوبند کاپیتانی را من بر دستان خودم ببندم.
اولین بازی پرسپولیس مقابل دارایی بود، درست است؟

بله ، بازی را 2 بر صفر بردیم و توانستیم با پیروزی استارت بزنیم، با توجه به اینکه برخی 
از ستارگان آن زمان فوتبال در پرسپولیس حضور داشتند این تیم به سرعت جای خود را 

در قلب هواداران باز کرد و محبوب مردم شد.
اولین دربی را به خاطر دارید؟

فروردین سال 1347 بود که در پایان دو تیم به تساوی رسیدند. یک بازی پر برخورد که 
فوتبال جذابی را به دنمایش گذاشتند، ا» روزها مثل الان نبود که فوتبالیست ها از ترس 

شکست فقط زیر توپ بزنند.
اولین شهرآوردها جذابیت داشت؟

اگر بگویم آن دربی ها جذابیت و حساسیت زیادی داشت سخت بیراه نگفته ام، آن 
روزها در فوتبال پول نبود اما بازیکنان با جان و دل برای تیم هایشان بازی می کردند. 
تعصب حرف اول و آخر را در فوتبال می زد اما متاسفانه امروز همه چی در مسائل مالی 
خلاصه شده است. من در تمام دورانی که فوتبال بازی کردم یک ریال نیز نگرفتم. امروز 
یک دوچرخه و ماشین به اسم خودم ندارم اما فوتبالیست هایی هستند که با یک فصل 
بازی در پرسپولیس ماشین میلیاردی سوار می شوند بدون اینکه کوچک  ترین بازدهی 

را داشته باشند.
چند سال کاپیتان پرسپولیس بودید؟

چهار سال بازوبند کاپیتانی پرسپولبیس را بر دستان خود بستم و بعد به خاطر مشکلات 
خانوادگی که داشتم فوتبال را برای همیشه کنار گذاشتم. در این چهار سالی که در 

پرسپولیس حضور داشتم سه بار عنوان قهرمانی ایران را به دست آوردیم.
جای خالی دوستانی نظیر جعفر  کاشانی، ناظم گنجاپور، محراب شاهرخی 

و... برای شما سخت نیست؟
خیلی سخت است شاید باور نکنید اما خیلی وقت ها وقت یاد دوستان و همبازیان 
قدیمی می افتم گریه می کنم و اشک می ریزم، یک روز من حمید شیرازدگان و همایون 
بهزادی در کافه ای حوالی خیابان حافظ نشسته بودیم. من دیدم همایون بهزادی طور 
خاصی به من نگاه می کند، به او گفتم چرا اینطوری نگاهم می کنی، با ناراحتی گفت 
دیشب خواب دیدم از ما سه نفر اول تو فوت می کنی بعد حمید شیرزادگان و بعد من با 
خنده جواب دادم خواب تو اشتباه است، اول تو می میری، بعد حمید )شیرزادگان( و من 
زنده می مانم! متاسفانه این اتفاق تلخ رخ داد و عزیزترین و بهترین دوستانم به رحمت 

خدا رفتند، همین پریشب وقتی به آلبوم ورزشی ام نگاه می کردم کلی اشک ریختم.
زمانی از استقلال  پیشنهاد داشتید؟

من زمانی در مسافرخانه فروردین در میدان توپخانه که بعد از انقلاب به میدان امام 
خمینی )ره( تغییر نام داده است زندگی می کردم ، شبی سه ریال اجاره بهای آن بود، 
یک روز فردی به نام جلالی که معاون ورزشی استقلال بود درب اتاقم را زد و گفت تیمسار 
خسروانی می خواهد تو را  ببیند، با او به دفتر خسروانی رفتیم، پذیرایی مفصلی انجام داد 

و گفت تمایل داریم بازیکن استقلال شوی.
جواب شما چه بود؟

جواب دادم من فکر می کنم و جواب آن را به شما خواهم داد، شب نزد پرویز دهداری که 
مرا به تهران آورده بود رفتم و کل ماجرا را برایش توضیح دادم، پرویز خان گفت نظر خودت 

چیست؟ گفتم من دوست ندارم به استقلال بروم . بعد از تهران فرار کردم.
فرار کردید؟

پول نداشتم و از پرویز دهداری 20 تومان قرض گرفتم، 15 ریال پول بلیت اتوبوس دادم 
و شبانه تهران را به مقصد آبادان ترک کردم تا استقلالی نشوم. بعد از مدتی دکتر اکرامی 
زنگ زد و گفت حمید کجایی؟ چرا تهران نیستی ؟ وقتی داستان را تعریف کردم گفت 

برگرد تهران. به استقلال هم نرو، هیچ کسی نیز با تو کاری ندارد.
چند وقت پیش گفته بودید دوست دارم ایستاده بمیرم؟

این آرزوی قلبی من است، دوست ندارم در بستر بیماری بمیرم و یا اینکه هر روز مرا با 
عصا به دکتر ببرند و در بیمارستان بستری شوم تا لحظه مرگم فرا برسد، مرگ حق است، 
دوست دارم شب بخوابم و دیگر بلند نشوم و یا سکته کنم، مرگ اینچنینی آرزوی قلبی 

من است.

اولین کاپیتان تاریخ پرسپولیس:

شبانه از تهران فرار کردم تا استقلالی نشوم

آخرین  اعلام  ضمن  فوتبال  فدراسیون  رئیسه  هیات  عضو 
کارلوس  دادن  دست  از  ملی،  تیم  سرمربی  انتخاب  وضعیت 
از  بعضی  گفت:  و  دانست  استراتژیک  اشتباهی  را  کی روش 

دولتمردان برای رفتن کی روش فشار آوردند.
محمود اسلامیان عضو هیات رئیسه فدراسیون فوتبال ضمن 
اشاره به مخالفت کارخانه فولاد مبارکه با حضور امیر قلعه نویی 
در تیم ملی ایران، به احتمال انتخاب وحید هاشمیان به عنوان 

سرمربی تیم کشورمان واکنش نشان داد.
را اشتباهی  اسلامیان همچنین جدایی کارلوس کی روش 
از  بعضی  فشار  با  که  دانست  ایران  فوتبال  برای  استراتژیک 
دولتمردان و عوامل داخلی رقم خورد. این عضو هیات رئیسه 
فدراسیون فوتبال به شکایت مارک ویلموتس از ایران در فیفا هم 

اشاره کرد و گفت که این مربی بلژیکی نمی تواند کاری کند.
مشروح گفتگوی اسلامیان در ادامه می آید:

چرا انتخاب سرمربی تیم ملی فوتبال و معرفی امیر 
قلعه نویی تا این حد پیچیده شده است؟

- محمود اسلامیان: انتخاب سرمربی تیم ملی در حال بحث 
است. ان شاءالله که به نتیجه برسد. نمی توانم خبر دقیقی 

بدهم.
 هیات رئیسه فدراسیون فوتبال چطور روی انتخاب 
حتی  که  حالی  در  بود  رسیده  توافق  به  نویی  قلعه  امیر 

کارخانه فولاد مبارکه هم مخالف این انتخاب است؟
- دارد بحث می شود و چیزی قطعی نیست. آقای قلعه نویی 

هم تیم دارد. سپاهان در کورس قهرمانی است.
ممکن است باتوجه به سابقه ای که در سپاهان دارید 
خودتان به این موضوع ورود کنید و برای حضور قلعه نویی 

در تیم ملی وساطت کنید؟
- من دو هفته مسافرت بودم و در جریان جزئیات نیستم. درباره 

این مسائل آقای علوی یا بهاروند باید صحبت کنند.
آیا ممکن است وحید هاشمیان به عنوان سرمربی 

موقت انتخاب شود؟
- در این مورد تصمیم گیری نشده است. در این شرایط هر 
حرفی بزنیم روی تیم ملی اثر منفی می گذارد. همه چیز در چند 

روز آینده مشخص می شود.
شکایت مارک ویلموتس از فدراسیون فوتبال به کجا 

رسید؟
- یک دعوایی هست ولی مبنای ما قرارداد است. ویلموتس 

نمی تواند کاری کند.
ویلموتس  مارک  نام  تابلوی  که  هستید  جریان  در 

از جلوی درختی که در کمپ تیم های ملی کاشته بود، 
برداشته شده است؟

- خیر، در این مورد هم خبری ندارم.
فکر می کنید چرا مارک ویلموتس نتوانست با تیم ملی 

ایران موفق باشد؟
کشوری  ولی  بخورد  اروپا  فوتبال  درد  به  شاید  ویلموتس   -
مثل ایران مربی خاص خودش را می خواهد. خیلی از مربیان 
خارجی آمدند و موفق نبودند. خیلی ها هم به موفقیت رسیدند. 

مربی خارجی باید به شرایط ما بخواند.
آیا فدراسیون فوتبال می تواند طبق ادعایی که دارد 

پول اضافه ای که به ویلموتس داده را پس بگیرد؟

- این یک دعوا است و در بند  قرارداد همه چیز مشخص آمده 
است. وقتی قرارداد وجود دارد نمی توان خلاف آن عمل کرد.

شما به موفقیت مربی خارجی در فوتبال ایران اشاره 
از  آرامش  روش  کی  دادن  دست  از  با  دارید  قبول  کردید. 

فوتبالمان رفت؟
- کی روش بهترین مربی خارجی ایران بود. اگر می گذاشتند 
این مربی را حفظ می کردیم، الان این مشکلات نبود. یک عده 
انداختند که کی  راه  را  بازی  این  و  آوردند  از دولتمردان فشار 
روش برود. حتی اگر 6 ماه پول کی روش را دیر می دادیم قبول 
می کرد. دو، سه مربی خارجی به خاطر تحریم ها از ایران فرار 
کردند ولی کی روش موقعی که تحریم می شدیم می ایستاد و 
از ورزش و کشور ایران دفاع می کرد. کی روش می دانست که 
این حرفها برایش تبعات دارد و ممکن بود از سوی عربستان، رژیم 
صهیونیستی و آمریکا دچار مشکل شود ولی آنقدر مرد بود که سر 
این قضایا می ایستاد و بیانیه می داد. ببینید با این آدم موفق 

چه کار کردند.
چرا فدراسیون فوتبال زیر بار فشار قطع همکاری با کی 

روش رفت و همان موقع این فشارها را رسانه ای نکرد؟
- وقتی فشار از حد می گذرد، کار سخت می شود. این یک 
اشتباه استراتژیک بود که رخ داد. خیلی ها از داخلی ها هم در 
این اتفاق بی تاثیر نبودند. کی روش دلش با این کشور )ایران( 
بود و به ما خدمت کرد. او با هر شرایطی می ساخت. زمانی که 
مهدی تاج سکته کرده بود و من برای مذاکره با کی روش برای 
حضورش در جام ملت های آسیا مذاکره کردم، پیشنهادمان 6 
ماهه بود. تصور کنید کی روش در آن سطح با پیشنهاد 6 ماهه 
مواجه شد ولی در نهایت راضی شد و ایران را رها نکرد. او همه 
جوره با ما راه می آمد بخصوص در بحث مقابله با تحریم ها که 

خیلی از ایران حمایت کرد.

اسلامیان عضو هیات رئیسه فدراسیون فوتبال:

از دست دادن کی روش بزرگترین اشتباه بود

روز پنج شنبه از ساعت 15:30 تیم های پرسپولیس و استقلال به مصاف هم خواهند رفت 
که با توجه به شرایط دو تیم در جدول، جدالی حساس در راه قهرمانی به حساب می آید. در 
مهم ترین بازی هفته نوزدهم لیگ برتر، روز پنجشنبه تیم های استقلال و پرسپولیس به مصاف 
هم خواهند رفت. این دیدار در شرایطی برگزار می شود که هردو تیم در این فصل به دنبال کسب 
عنوان قهرمانی هستند و کسب نتیجه مناسب در این بازی برای آن ها از اهمیت بالایی برخوردار 
است. در حال حاضر در جدول رده بندی پرسپولیس با انجام 18 بازی 40 امتیازی است و 
استقلال که یک بازی کمتر دارد، با 32 امتیاز به دنبال کم کردن فاصله خود با رقیب سنتی 
است. هر دو تیم در شرایطی پا به این مسابقه می گذارند که در هفته های اخیر نتایج مناسبی 
کسب کرده اند و کاملا آماده برگزاری این دیدار حساس هستند؛ نکته جالب درباره این بازی 
این است که سرمربیان دو تیم نسبت به دربی رفت امسال تغییر کرده و هردو کادرفنی جدیدی 
را روی نیمکت خود می بینند. در بازی رفت این پرسپولیس بود که توانست مقابل حریفش به 

برتری برسد و حالا استقلال برای جبران شکست بازی رفت به زمین خواهد رفت.
در مسیر قهرمانی چهارم!

پرسپولیس که در هفته های ابتدایی فصل نتایج خوبی کسب نکرده بود، این روزها وضعیت  
بسیار خوبی دارد و حتی تغییر مربی هم نتوانسته روند خوب سرخپوشان را با مشکل مواجه 
کند. قرمزها در شرایطی پا به این مسابقه می گذارند که هفت بازی آخر خود در لیگ را برد پشت 
سر گذاشته و با 5 امتیاز بیشتر نسبت به تیم دوم، یعنی سپاهان صدرنشین جدول هستند. 
پرسپولیس در پنج بازی آخر خود گل نخورده و در شرایط خوبی آماده این بازی می شود. برتری 
در این بازی به شاگردان گل محمدی کمک می کند وضعیت خود را در صدر جدول تثبیت کنند 

و در بهترین شرایط ممکن برای چهارمین قهرمانی پیاپی قرار بگیرند ولی کسب نتیجه تساوی 
هم برای قرمزها نتیجه بدی به حساب نمی آید. مهم ترین غایب تیم پرسپولیس برای دربی روز 
پنج شنبه شجاع خلیل زاده است که با دریافت کارت زرد در بازی قبلی تیمش مقابل صنعت 
نفت آبادان، این بازی حساس را از دست داد؛ به جز شجاع، سیامک نعمتی و آنتونی استوکس 

هم هنوز در شرایط مطلوبی قرار ندارند و حضورشان مقابل استقلال مشخص نیست.
با توجه به عملکرد خوب پرسپولیس در دو بازی اخیر تحت هدایت گل محمدی، بعید است 
این سرمربی تغییر خاصی در ترکیب خود ایجاد کند و تنها تغییر احتمالی حضور محمدحسین 
کنعانی زادگان به جای خلیل زاده خواهد بود. بزرگترین مشکل گل محمدی برای دربی، مسائل 
مربوط مربوط به مطالبات بازیکنان پرسپولیس است که اعتراض متحد آن ها را هم در پی داشته  

و یحیی امیدوار است این مسائل در آستانه دربی روی عملکرد تیمش تاثیر منفی نگذارد.
به دنبال بازگشت به کورس قهرمانی

استقلال که توانسته حواشی جدایی استراماچونی را پشت سر بگذارد تا به اینجا با مجیدی 
نتایج خوبی کسب کرده و به دنبال این است که بر برتری مقابل رقیب سنتی فاصله اش با صدر 
جدول را کاهش دهد. آبی ها در هر سه بازی خود با حضور مجیدی به برتری رسیده اند و حالا 
به دنبال چهارمین برد پیاپی خود با سرمربی جدیدشان هستند. شاگردان مجیدی برخلاف 
چند هفته گذشته این روزها بدون حاشیه خود را آماده دربی می کنند و تنها مشکل مجیدی 
برای بازی روز پنج شنبه مصدومیت چند بازیکن تاثیرگذار استقلال از جمله شیخ دیاباته است. 
دیاباته که در ماه های اخیر درخشش قابل توجهی در ترکیب استقلال داشته و مصدومیت او در 
بازی مقابل نفت مسجدسلیمان نگرانی زیادی را به وجود آورده است و احتمال حضور او مقابل 

پرسپولیس کم است. به جز دیاباته فرشید اسماعیلی، سیاوش یزدانی و عارف غلامی هم از 
دیگر مصدومان تیم استقلال هستند که غیبت یزدانی و غلامی تردیدها درباره خط دفاعی 
استقلال را افزایش می دهد؛ در غیاب این دو نفر احتمالا شاهد حضور طاهرخانی یا بودوروف 

خواهیم بود که هردو در صورت بازی کردن اولین دربی خود را تجربه خواهند کرد.
استقلال در بازی رفت هم دیاباته و اسماعیلی را در اختیار نداشت که در نهایت هم شکست 
خورد و احتمالا غیبت همزمان این دو بازیکن در بازی برگشت هم تکرار خواهد شد. با این حال 
مجیدی به خوبی می داند که برتری مقابل پرسپولیس آخرین شانس او برای نزدیک شدن به 
صدر جدول رده بندی خواهد بود و استقلال در صورت شکست یا حتی تساوی مقابل رقیب، 

شانس بسیار کمی برای قهرمانی خواهد داشت.

رئیس پیشین فدراسیون کشتی با انتقاد از رویه ای که در ورزش وجود دارد گفت: افتخارات را کشتی کسب می کند اما پولش را فوتبال 
می گیرد.

محمدرضا طالقانی در مراسم رونمایی از دسته نوشته های غلامرضا تختی که با رونمایی از تندیس خودش هم همراه شد گفت:  من با 
همین پیشکسوتان شروع کردم و به خاطر علاقه زیاد به ورزش و مخصوصا کشتی تمام نقدها را به جان خریدم و کار کردم.

وی ادامه داد: با این حال مرا از کشتی بیرون کردند ولی باز هم سعی کردم کمک کشتی باشم.
این پیشکسوت ادامه داد: کار صالحی امیری و موزه ورزش بسبار سازنده و فرهنگی بود فقط یک انتقاد دارم. سالها در ورزش بودم و هستم 
و هر دری را می زدم می دیدم همه ورزشی هستند.  در ورزش باید همه ورزشی باشند و از قهرمانان باشند. باید مدیران ورزش چکیده ورزش 

باشند. چرا باید برخی از بزرگان و قهرمانان ورزشی ما کنار باشند.
طالقانی با انتقاد از شرایط موجود گفت: افتخارات برای ورزش ایران را کشتی کسب می کند اما پولش را فوتبال می گیرد. آقای صالحی 

امیری در همین مراسم چندین قهرمان هستند که چه پول هایی برایشان خرج شده تا به اینجا برسند. 
وی ادامه داد: ورزش ما هم اکنون المپیکی نیست. غرورم در این مدت خیلی لکه دار شده است. چرا باید تیم ملی فوتبال ایران به عراق 

ببازد. اما در مقابل کشتی گیران ما افتخارات زیادی کسب می کنند.
پیشکسوت ورزش خطاب به صالحی امیری ادامه داد: تو را به خدا ورزش ایران را المپیکی ببینید و داد مرا به همه برسانید. چرا باید الان 
پیش خودمان بگوییم چه کنیم تا بتوانیم امثال حسن یزدانی دوباره طلا بگیرند؟ اگر مدال می خواهیم باید تفکرات ما هم المپیکی باشد.

با توجه به عدم حضور ژیمناست های ایران در مسابقات استرالیا، ملی پوشان ایرانی کار بسیار سختی برای کسب سهمیه 
المپیک توکیو خواهند داشت. عدم حضوری که در نتیجه اشتباه مسلم فدراسیون ژیمناستیک رخ داده است.

به گزارش ایسنا، فدراسیون ژیمناستیک اخیرا مدعی شده بود که دولت استرالیا در صدور روادید ملی پوشان ایران برای حضور 
در رقابت های جام جهانی این کشور اختلال ایجاد کرده این درحالی است که کمیته ملی المپیک رسما اعلام کرد که مقصر 
این ماجرا فدراسیون ژیمناستیک است نه دولت استرالیا. رقابت های استرالیا فرصت خوبی بود تا ژیمناست های ایران با توجه به 

امتیازات شان زمینه کسب سهمیه المپیک را برای ژیمناستیک ایران تسهیل کنند.
با توجه به شرایط موجود در رنکینگ فدراسیون جهانی ژیمناستیک، نفر اول رنکینگ FIG در پایان چهار رقابت پیش روی 
شانس حضور در المپیک 2020 توکیو را خواهد داشت. چهار نفر اول رنکینگ در مسابقات تیمی موفق شدند که سهمیه 
المپیک را کسب کنند و فقط برای افزایش تجربه و تمرین در مسابقات پیش رو شرکت می کنند. سعیدرضاکیخا با قرار داشتن 
در رتبه پنجم رنکینگ جهان از شانس های کسب سهمیه المپیک 2020 است. نکته قابل ملاحظه این است که نفرات بالای 
سعیدرضا کیخا از طریق مسابقات گذشته و به صورت انفرادی و یا تیمی جواز حضور در المپیک 2020 را کسب کرده اند اما 
ژیمناست قدرتمند ارمنی همچنان پشت سر نماینده ایران امید به کسب سهمیه المپیک دارد. این ژیمناست ارمنی با اختلاف 
دو امتیاز که در ژیمناستیک اختلاف ناچیزی است، در رده ششم قرار دارد. قرار است این ژیمناست در مسابقات استرالیا شرکت 

کند. درصورتی که کیخا به مسابقات استرالیا نرسد در مسابقات بعدی برای کسب سهمیه، کار بسیار مشکلی خواهد داشت.

محمدرضا طالقانی:

افتخارات را کشتی کسب می کند پولش را فوتبال می گیرد
تاوان سنگین اشتباه فدراسیون ژیمناستیک

سهمیه المپیک پرید!
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آیا دغدغه های فنی و زیرساختی در طول چهار سال گذشته قابل رفع نبود ؟

انتخابات و شمارش آرا؛ باز هم دست ها به 
جای دستگاه

سیاست های کلی و قوانین انتخاباتی، به صراحت از ضرورت الکترونیکی شدن 
انتخابات سخن گفته اند. این در حالی است که هنوز اختلاف نظرها میان وزارت 

کشور و و شورای نگهبان در این باره پابرجا است.
»حسن روحانی« رئیس جمهوری در ادامه نقطه نظرات انتخاباتی و طرح انتقاداتش 
از مشکلات موجود و عملکردهای نامطلوب در زمینه انتخابات به ویژه نظارت بر آن، 
روز دوشنبه هفتم بهمن در همایش سراسری استانداران و فرمانداران با بیان اینکه 
صندوق آرا به شکلی کنونی را نمی پسندد، گفت: به وزیر کشور در هر دوره ای تاکید 
کردیم و ایشان نیز این موضوع را دنبال کردند اما نشد. این انتخابات را الکترونیکی 
کنید. افغانستان هم این کار را کرد. مردم رای را روی کاغذ می نویسند، توی صندوق 
می اندازند، فردی آن رای را می خواند و فرد دیگری آن را علامت می زند و البته معلوم 
نیست این فرد چه می خواند و آن یکی کجا را علامت می زند، هم اینکه علامت زدند 
در پایان، نوبت به تجمیع آرا می شود که چه بساطی پیش می آید که باید همه آنجا 

مراقب باشیم.
انتقاد روحانی در حالی مطرح شده که مجلس شورای اسلامی هم وزارت کشور را 
ملزم به برگزاری انتخابات الکترونیکی کرده است. در قانون انتخابات مجلس شورای 
اسلامی مصوب 7/ 9/ 1378  در فصل دوم که مربوط به کیفیت انتخابات است در 
تبصره های اصلاحی سال 95 این مساله مورد تاکید قرار گرفته است. از سوی دیگر 
رهبر انقلاب هم در سیاست های کلی انتخابات بر برگزاری الکترونیکی انتخابات 

توجه کرده و آن را یکی از بندهای این سیاست ها قرار داده اند.
طبق تبصره 6 ماده 9 قانون انتخابات کشور » وزارت  کشور موظف است ظرف 
مدت شش ماه از زمان تصویب این قانون، نسبت  به نوین  سازی شیوه  های اخذ رای 
و شمارش آرا، به  منظور دقت، سلامت و نظارت بهتر در اخذ، شمارش و اعلام نتایج و 
همین  طور استانداردسازی صندوق  های اخذ رأی در حدود اعتبارات مصوب و پس از 

تایید شورای نگهبان اقدام کند.«
تبصره 7 همین ماده که اصلاحی سال 95 است بیان داشته است »وزارت  کشور 
موظف است با هماهنگی و موافقت شورای نگهبان تمام مراحل انتخابات را در حدود 
اعتبارات مصوب با استفاده از روش  ها و فناوری  های نوین برگزار کند.« در تبصره 
8 الحاقی 3/3/1395 هم آمده است »در انتخابات الکترونیکی با تایید شورای 
نگهبان از امضاهای الکترونیکی مجریان و ناظران استفاده می  شود. همچنین در 
صورت برگزاری  هم زمان چند انتخابات، در هر شعبه  ی اخذ رای از یک دستگاه 
به  طور مشترک برای تمامی انتخابات در اخذ رای و شمارش آرا با تایید شورای نگهبان 

استفاده می  شود«
بند 12 سیاست های کلی  انتخابات مجلس شورای اسلامی،  قانون  بر  علاوه 
انتخابات، دولت را مکلف به بهره گیری از فناوری های نوین در جهت حداکثرسازی 
شفافیت، سرعت و سلامت در اخذ، شمارش آرا و اعلام نتایج کرده است. در واقع این 
مساله امروزه در راستای راهبردهای اصلی ساختار سیاسی کشور در حوزه انتخابات 
است چرا که همواره رای مردم به عنوان »حق الناس« از سوی رهبری مورد توجه قرار 

گرفته و خدشه در آن حرام اعلام شده است.
علاوه بر متون قانونی و اسناد بالادستی، مسئولان برگزاری انتخابات هم تجربه های 
عملی را در این زمینه پشت سرگذاشته اند. برای اولین بار رای گیری الکترونیکی در 
سال 1396 در انتخابات شورای اسلامی شهر و روستا به  صورت محدود برگزار شد. 
هر چند تا به امروز شورای نگهبان مخالف برگزاری الکترونیکی انتخابات سراسری و 
مهم در کشور بوده است اما بررسی نتایج و دستاوردهای برگزاری آمایشی انتخابات 
شورای شهر و روستا نشان می دهد که می توان با ایجاد زیرساخت ها لازم از این امکان 
بهره گرفت. تجربه دوم در کشور در حوزه برگزاری انتخابات به صورت الکترونیک در 
9 مرداد امسال رقم خورد و انتخابات شورایاری شهر تهران به صورت تمام الکترونیک 

در 352 محله این شهر برگزار شد.
با همه این اوصاف و وجود تجربه عملی و نیز مترتب بودن مزایای بسیار بر انتخابات 
الکترونیک، اما تحقق قوانین در این زمینه با مشکلاتی مواجه است. با وجود اعلام 
آمادگی وزارت کشور اما هنوز شورای نگهبان در این زمینه نظر مثبت خود را اعلام 
نکرده و از آن جایی که اجرایی شدن این فرایند در قانون منوط به تایید شورای نگهبان 
است فعلا این مساله مسکوت مانده و بعید است به یازدهمین دوره انتخابات مجلس 

شورای اسلامی برسد.
علاوه بر بسترهای زیرساختی که برای برگزاری الکترونیک انتخابات باید آماده 
ضروری  زمینه  این  در  شورا  این  مساعدت  و  نگهبان  شورای  نظر  جلب  شود، 
است. مواضع اعضای شورای نگهبان نشان می دهد این نهاد در زمینه انتخابات 
الکترونیک دارای ابهاماتی است که باعث شده همچنان اجازه تحقق آن را ندهند. 
30 دی 1394 »نجات الله ابراهیمیان« عضو وقت شورای نگهبان در زمانی که 
بحث ها پیرامون برگزاری الکترونیکی انتخابات مجلس داغ بود، در گفت و گویی 
رسانه ای بیان داشت: شورای نگهبان با برگزاری انتخابات الکترونیکی به دو دلیل 
مخالفت کرد؛ موادی که مربوط به انتخابات بود از طرح اصلاح قانون انتخابات 
را  قانون  نمی تواند جای  آیین نامه  و  اسلامی حذف شد  توسط مجلس شورای 

بگیرد.
این عضو حقوقدان شورای نگهبان درباره دلیل دوم نیز بیان داشت: مراجعی که 
قرار بود امنیت سیستم انتخابات الکترونیکی را تایید کنند پس از دریافت پاسخ ها 
مشخص شد آن ها نیز بدون قید و شرط امنیت سیستم را تایید نمی کنند، به همین 

دلایل شورای نگهبان با برگزاری انتخابات الکترونیک مخالفت کرد.
 از سخنان »سیامک ره پیک« عضو شورای نگهبان که در این زمینه اظهارنظر 
کرده این گونه بر می آید که شورای نگهبان نگران اعمال نظارت خود در انتخابات 
الکترونیک است. به گفته وی، شورای نگهبان نه تنها از این دوره بلکه از دوره های 
گذشته با فناوری نوین موافق است و در این رابطه قانون هم داریم. اصل الکترونیکی 
شدن انتخابات برای هیچ کس قابل مخالفت نیست. ...اگر آن شرایط مبنی بر اینکه 
نظارت شورای نگهبان را مخدوش نکند، امنیت انتخابات رعایت شود و همچنین 
مشارکت وجود داشته و به مشارکت و صحت انتخابات و شرایط دیگر خدشه ای وارد 

نشود، شورای نگهبان با الکترونیکی شدن انتخابات موافق است.
»عباسعلی کدخدایی« سخنگوی شورای نگهبان،  22 دی ماه در پاسخ به یکی 
الکترونیکی  هویت  احراز  از  الکترونیک  انتخابات  برگزاری  درباره  خبرنگاران  از 
رأی دهندگان به طور صد درصدی خبر داد و افزود: در حوزه های دیگر، مسئولان 
شورای نگهبان برای برگزاری انتخابات الکترونیکی تلاش کردند و ما هم آمادگی 

داشتیم، اما به علت مسائل فنی در حوزه های دیگر، الکترونیکی برگزار نمی شود.
با وجود تاکید رهبری و قانون در مورد ضرورت الکترونیک شدن انتخابات، اما با 
دور شدن از هر انتخاباتی این مساله به فراموشی سپرده می شود و تا آستانه انتخابات 
بعدی کسی چندان سخنی از آن نمی گوید. بحث ها در آستانه انتخابات سال 94 
مجلس در زمینه انتخابات الکترونیک تا به امروز که چهار سال گذشته به نتیجه 
نرسیده است. اکنون این پرسش مطرح است آیا دغدغه های فنی و زیرساختی در 
طول چهار سال گذشته قابل رفع نبود که امروز انتخاباتی دیگر با تحمیل هزنیه های 

گزاف به کشور برگزار نشود؟

 معاون اول رییس جمهور با تاکید بر اینکه بار اصلی مسئولیت تربیت نیروی انسانی ماهر 
برای فعالیت در بازار کار بر عهده دانشگاه ها و به خصوص دانشگاه فنی و حرفه ای است، گفت: 
باید روحیه ریسک پذیری و عدم ترس از شکست را در دانشجویان تقویت کنیم تا پس از فارغ 

التحصیلی به کارآفرینانی موفق تبدیل شوند. 
و  از ظهر دیروز در اجلاس سراسری روسای دانشکده ها  پیش  دکتر اسحاق جهانگیری 
آموزشکده های دانشگاه فنی و حرفه ای کشور که در دانشگاه فنی و حرفه ای دخترانه شریعتی 
برگزار شد،  با تبریک چهل و یکمین سالگرد دهه فجر انقلاب اسلامی اظهار داشت: پیروزی 
انقلاب اسلامی در زمان خود یکی از بزرگترین اتفاقات دنیا بود و ملت بزرگ ایران با دست خالی 
اما با اتحاد، هماهنگی و انسجام توانست با رهبری امام خمینی )ره( یک انقلاب بزرگ مردمی را 

در قرن بیستم به پیروزی برساند.
معاون اول رییس جمهور افزود: انقلاب اسلامی با جهت گیری اسلامی و به منظور تحقق 
خواسته های یکصد سال گذشته ملت ایران به پیروزی رسید تا مطالبات و خواسته های مردم 

یعنی آزادی،  استقلال،  پیشرفت و حاکمیت قانون را محقق سازد.
وی ادامه داد: امروز پس از چهل و یک سال از پیروزی انقلاب اسلامی همچنان به دنبال تحقق 
همان آرمان ها هستیم و این مسیر باید نسل به نسل ادامه پیدا کند تا این آرمان ها به طور کامل 

محقق گردد.
دکتر جهانگیری با تاکید بر اینکه مردم باید بتوانند در تعیین سرنوشت خود موثر باشند و 
احساس کنند که روز به روز به آرمان های نظام و انقلاب اسلامی دسترسی بیشتری پیدا می 
کنیم، اظهار داشت: مردم باید احساس کنند که نقش آنها در اداره کشور تعیین کننده است و 
اگر خدای ناکرده این احساس در مردم ایجاد شود که حرکت به سمت آزادی و دخالت مردم در 
تعیین سرنوشتشان کمرنگ شده، مأیوس می شوند و احساس می کنند که از آرمان های اولیه 

نظام و انقلاب فاصله گرفته ایم.
معاون اول رییس جمهور در ادامه با بیان اینکه استقلال کشور از ابعاد مختلفی برخوردار است، 
تصریح کرد: از ابتدای شروع انقلاب اسلامی این موضوع مطرح بود که مداخلات خارجی نباید 
در کشور وجود داشته باشد و بدون حضور خارجی ها اقتصاد کشور باید بتواند روی پای خود 

بایستد.
وی ادامه داد: دانشگاه های کشور به عنوان مهمترین مراکز تحقیقی و پژوهشی باید این 
مطالب را آسیب شناسی کنند که چقدر در تحقق آرمان های انقلاب و نظام موفق بوده ایم و نقاط 

ضعف و کاستی ها کجا بوده است.
ادعای آمریکایی ها درباره عدم تحریم غذا و دارو دروغ است 

دکتر جهانگیری با اشاره به فشارها، جنگ هشت ساله و اتفاقات فضای بین المللی در چهل 
سال اخیر خاطر نشان کرد: کشور امروز گرفتار سخت ترین و بی سابقه ترین تحریم هایی است 

که آمریکا در طول تاریخ علیه یک کشور اعمال کرده است.
معاون اول رییس جمهور همچنین با اشاره به ابعاد مختلف وضع تحریم علیه کشورهای 
مختلف گفت: گاهی به نظر می رسد که سخت ترین تحریم ها، تحریم هایی هستند که مصوبه 

شورای امنیت دارد چرا که تمام کشورها ملزم به همراهی با این تحریم ها هستند.
وی افزود: برخی تحریم ها ممکن است از سوی آمریکا، اتحادیه اروپا و یا شورای امنیت باشد 
و اینکه چه کسی یا سازمانی پیگیری اجرای تحریم را دنبال می کند از اهمیت فراوانی برخوردار 

است. گاهی یک کشور تحریم می شود اما تحریم به صورت جدی پیگیری نمی شود.
دکتر جهانگیری با اشاره به اینکه فروش نفت ایران از ابتدای انقلاب و از سال 59 تحریم بوده 

است خاطر نشان کرد: با وجود این تحریم ها هیچ گاه مانعی جدی برای فروش نفت وجود 
نداشته زیرا اگرچه برخی کشورها خریدار نفت ما نبودند اما ده ها و صدها مشتری دیگر نفت ما را 

می خریدند و هیچ کس هم متعرض آنها نمی شد.
معاون اول رییس جمهور ادامه داد: امروز با نوعی از تحریم های آمریکا روبرو هستیم که تقریبا 
بزرگترین و قوی ترین پیگیری ها برای اجرای این تحریم در سراسر دنیا دنبال می شود تا جایی که 
حتی یک کشتی نفتی را رصد می کنند و با مقامات کشورهای مقصد حرکت کشتی تماس می 

گیرند و دخالت هایی را اعمال می کنند.
وی از تحریم های آمریکا علیه ملت ایران بعنوان تحریم هایی بی سابقه یاد کرد و افزود: آمریکا 
دروغ می گوید که محدودیتی برای واردات دارو و مواد غذایی به کشورمان اعمال نکرده است. 
میلیاردها دلار پول خودمان را که در کشورهای مختلف داریم وقتی می خواهیم از محل این پول 

ها یک دلار برای خرید دارو و مواد غذایی جا به جا کنیم، آمریکا اجازه نمی دهد.
واردات دارو از کانال مالی سوئیس موضوعی تبلیغاتی است 

دکتر جهانگیری واردات دارو از کانال مالی سوئیس را موضوعی تبلیغاتی توصیف کرد و گفت: 
اینکه برای واردات دو میلیون دلار دارو از طریق کانال مالی سوئیس اجازه داده می شود این یعنی 
اقتصاد بزرگ و کشور ما را به درستی نشناخته اند. میزان واردات دارو به ایران فقط در سال جاری 

بیش از 3 میلیارد دلار بوده که برای آن پول پرداخت کرده و واردات انجام داده ایم.
معاون اول رییس جمهور اضافه کرد: در همین شرایط تحریم، حجم تجارت ایران با دنیا در ده 
ماهه ابتدایی سال جاری بیش از 70 میلیارد دلار بوده است و این یعنی اقتصاد بزرگی مانند ایران 

را نمی توان حبس کرد.
وی افزود: ایران از اقتصادی بزرگ برخوردار است و نیروی انسانی توانمند، مرز مشترک با 
15 کشور همسایه و حوزه نفوذ قوی دارد و می تواند در همین محدوده و از طریق همکاری با 

کشورهای اطراف همه مسائل خود را به صورت جدی حل کرده و نیازها را تامین کند.
دکتر جهانگیری با اشاره به دستاوردهای کشورمان در بخش های مختلف که در چهل سال 
اخیر محقق شده است، گفت: تا اواخر دهه 60 مهمترین اقلام صادرات غیرنفتی کشور فرش 
و پسته بود اما امروز که به زعم خود آمریکایی ها فروش نفت ایران را صفر کرده اند، باید از آنها 
پرسید که اقتصاد ایران که جزو بیست اقتصاد برتر دنیا است چگونه اداره می شود. با پیشرفت ها 
و دستاوردهای حاصل شده مجموعه بزرگی از کالاهای صنعتی در کشور تولید و به اقصی نقاط 

دنیا صادر می شود و اداره کشور از طریق ارز حاصل از این صادرات صورت می گیرد.
امروز توانمندی صنعتی کشور متحول شده است

معاون اول رییس جمهور با تاکید بر اینکه باید بتوانیم اداره کشور را بدون اتکا به نفت دنبال 
کنیم، گفت: کشورهایی که توسعه خود را بر مبنای منابع طبیعی قرار داده اند به جز موارد استثنا 
مانند نروژ، نتوانسته اند از روند مناسبی در توسعه برخوردار باشند و بیشتر مصرف کننده بوده 
اند. وی با اشاره به سابقه ایجاد حساب ذخیره ارزی و تبدیل آن به صندوق توسعه ملی، افزود: 
اگر شرایط فروش نفت خوب بود، طبق برنامه باید 36 درصد از درآمد نفت به صندوق توسعه ملی 
واریز می شد و بخشی از این درآمد نیز در بودجه دولت قرار می گرفت و به مرور سهم این صندوق 

افزایش پیدا می کرد تا سهم درآمدهای نفتی در بودجه کمتر شود.
دکتر جهانگیری اضافه کرد: در مقطعی برای تامین نیازهای صنعت نفت به تجهیزات مختلف 
و نیز برای احداث کارخانه های صنعتی ابتدایی باید منتظر شرکت های خارجی می بودیم اما 
امروز توانمندی صنعتی کشور متحول شده و بسیاری از این نیازها با اتکا به توانمندی داخلی 

تامین می شود.

معاون اول رییس جمهور با یادآوری اجرای فاز 11 پارس جنوبی که شرکت توتال این پروژه 
را قبول کرده و قرار بود سکویی 20 هزار تنی در این پروژه نصب شود گفت: شرکت توتال پس 
از بررسی و ارزیابی های مختلف در خصوص پیمانکارهای کشورهای دیگر، سرانجام بهترین 
پیمانکار و مجری برای نصب این سکو را شرکت های ایرانی تشخیص داد که این نشان دهنده 

توانمندی گسترده کشورمان است.
وی با تاکید بر اینکه ایران دیگر کشوری نیست که برای تامین نیازهای ابتدایی خود منتظر 
کشورهای خارجی باشد گفت: امروز شرکت ها و پیمانکاران ایرانی در طراحی، مهندسی، 
ساخت و اجرای پروژه های بزرگ صنعتی، پتروشیمی و نیروگاهی زبانزد هستند و در بسیاری از 
مناقصه ها با وجود آنکه شرکت های خارجی نیز حضور دارند، پیمانکاران و شرکت های ایرانی 

برنده می شوند.
دکتر جهانگیری با تاکید بر اینکه اتفاقات و تحولات مهمی در توانمندی و کیفیت نیروی انسانی 
و نحوه اجرای پروژه های صنعتی کشور رخ داده است، گفت: اگر مزاحمت ها، موانع و فشارها 
علیه ملت ایران وجود نداشت، قطعاً  امروز موقعیت برتری از بسیاری از کشورهای مدعی در زمینه 

توسعه داشتیم.
دانشگاه ها برای افزایش امید و اعتماد مردم برنامه ریزی کنند 

معاون اول رییس جمهور با بیان اینکه شرایط مطلوب کشور در تربیت نیروی انسانی و بالا رفتن 
توانمندی مدیون چند بخش است که یکی از مهمترین آنها دانشگاه های کشور هستند، گفت: 
در سال 57 تعداد کل دانشجویان کشور 170 هزار نفر بود و این در حالی است که در مقاطعی 
پس از سال 92 تعداد دانشجویان به بیش از 4.5 میلیون نفر رسید و این یعنی جمعیت بزرگی 
از نیروی انسانی تحصیلکرده در کشور وجود دارد که البته ایجاد فرصت های شغلی برای آنها نیز 

یک دغدغه برای دولت است.
وی با تاکید بر اینکه منابع انسانی مهمترین عامل توسعه است گفت: اگر منابع انسانی کارآمد 
در یک کشور وجود نداشته باشد حتی بهترین امکانات و موقعیت های جغرافیایی نیز نمی تواند 

آن طور که باید مورد بهره برداری قرار گیرد.
دکتر جهانگیری با تاکید بر اینکه باید توسعه کشور را مورد بررسی و آسیب شناسی قرار دهیم 
به موضوع نیروی انسانی در بنگاه های اقتصادی اشاره و خاطر نشان کرد: ساختار بنگاه های 
اقتصادی نیازمند اصلاح است چرا که بسیاری از این بنگاه ها توجهی به آموزش نیروی انسانی 
خود ندارند و بعضا نیروی انسانی فعال در این بنگاه ها از دانش و آموزش های جدید بهره مند 
نیستند و این موضوعی است که در گذشته در طرح بازسازی صنعتی کشور نیز مورد تاکید قرار 

گرفته بود.
معاون اول رییس جمهور با بیان اینکه بنگاه های اقتصادی نیازمند آن هستند که تولیدات آنها 
در بازارهای بین المللی قابل رقابت باشد، گفت: بنگاه هایی می توانند ادامه حیات دهند که 
ساختار مناسب داشته، از نیروی انسانی کارآمد برخوردار باشند و بتوانند محصولات و خدمات با 

کیفیت و با قیمت مناسب که در بازارهای بین المللی قابل رقابت باشد، ارائه دهند.
وی با اشاره به برگزاری چندین جلسه با روسای 13 دانشگاه بزرگ کشور، افزود: در این جلسات 
از دانشگاه ها خواسته ایم که به دنبال ارائه راهکار برای حل مهمترین مسائل و چالش های 
پیش روی نظام باشند چرا که برای بالا بردن سرمایه اجتماعی و افزایش امید و اعتماد مردم هیچ 

مجموعه ای نمی تواند بهتر از دانشگاه ها برنامه ریزی کند.
دکتر جهانگیری با تاکید بر اینکه جهت گیری های دولت تا حد زیادی در بخش اقتصادی نیز 
روشن است،  اظهار داشت: یکی از این جهت گیری ها استفاده از ظرفیت های طبیعی کشور 
برای جذب گردشگران است اما اینکه می گوییم باید چند میلیون گردشگر را به کشور جذب 
کنیم، ابتدا باید بررسی کنیم که چه میزان نیروی انسانی مناسب برای ارائه خدمت به گردشگران 
در کشور وجود دارد و آیا دانشگاه های کشور این موضوع را در اولویت برنامه های خود قرار داده 

اند؟
نیروی انسانی باید متناسب با تحولات و آینده کشور تربیت شود

معاون اول رییس جمهور با بیان اینکه باید نیروی انسانی متناسب با آینده کشور و تحولات 
پیش رو تربیت شود، بر ضرورت هدایت نیروی انسانی به سمت فناوری های نوین تاکید کرد و 
افزود: اینکه بر اساس گزارش های رییس دانشگاه فنی و حرفه ای 62 درصد از فارغ التحصیلان 
دانشگاه فنی و حرفه ای در سال 92 و 93 وارد بازار کار شده اند افتخاری بزرگ است ضمن آنکه 
بسیاری از این فارغ التحصیلان می توانند پس از اتمام تحصیلات دانشگاهی، کارآفرینی کنند.

وی بر ضرورت ارائه تسهیلات دولتی به کارآفرینان و فارغ التحصیلان دانشگاه فنی و حرفه ای 
تاکید کرد و افزود: فارغ التحصیلان دانشگاه فنی و حرفه ای نباید از شکست بترسند چرا که 

ترس از شکست خودکشی است.
دکتر جهانگیری از وزیر علوم، تحقیقات و فناوری خواست که از ظرفیت های بخش خصوصی 
نیز در دانشگاه ها بیش از پیش استفاده شود و گفت: اگر در انتخاب اعضای هیئت امنای 
دانشگاه ها از بخش خصوصی پر انگیزه نیز استفاده شود این موضوع می تواند تحولی در 
توانمند سازی فارغ التحصیلان موثر باشد به گونه ای که پیش از اتمام دانشگاه، بخش خصوصی 
به سراغ دانشجویان دانشگاه فنی و حرفه ای بیایند و آنها را جذب صنایع و فعالیت های خود 

کنند.
وزیر علوم، تحقیقات و فناوری هم در این مراسم گزارشی از فعالیت مراکز علمی و ارتقا جایگاه 
علمی کشورمان در سال های اخیر ارائه کرد و گفت: دانشگاه جامع علمی کاربردی و دانشگاه 
فنی و حرفه ای دو دانشگاه مهارتی کشور هستند که در اکثر نقاط کشور به تقویت مهارت و 
تربیت نیروی انسانی ماهر می پردازد و تلاش ما این است که این آموزش ها به استانداردهای 

بین المللی نزدیک شود. 

معاون اول رییس جمهوری:

باید نقش مردم در اداره کشور تعیین کننده باشد

 جبهه پایداری که طیفی از الگوهای متنوع کنشگری سیاسی 
در ارتباط با اصولگرایان را در کارنامه دارد، می تواند نتایج انتخابات 
پیش روی مجلس را از رویکرد و روش سیاست ورزی خود متاثر کند. 
این بار پایداری ها مانند انتخابات مجلس نهم به رقابت با اصولگرایان 
می پردازند یا مانند دوره دهم الگوی رفاقت نسبی با اصولگرایان را 

به کارخواهندبست؟
جریان راست سیاسی از سال های نخست انقلاب تاکنون با تجربه 
مداوم زایش ها و ریزش های درون جریانی، روند پر فراز و نشیبی را طی 
کرده است؛ رویش و ریزش هایی که از تفاوت دیدگاه و نظر طیف های 
مختلف این جریان در مسایل اقتصادی، سیاسی و فرهنگی و البته 
تفاوت روش در اجرایی سازی این ایده ها نشات گرفته و زمینه  ایجاد 

تشکل های تازه در عرصه سیاسی را فراهم کرده  است.
سال های  در  که  راست  جناح  از  مشتق  تشکل های  از  یکی 
ابتدایی دهه 90 با کسب مجوز از وزارت کشور، رسما وارد عرصه 
فعالیت سیاسی شد، »جبهه پایداری« است؛ حزبی که ریشه های 
زمانی  یعنی  دهه 80  میانی  سال های  در  باید  را  آن  شکل گیری 
جست که »محمود احمدی نژاد« ذیل حمایت جمعی اصولگرایان 
در نهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری ) سال 84( به پیروزی 
رسیده و همچنین در سایه رد صلاحیت اصلاح طلبان، نتیجه قطعی 
هشتمین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی )اسفند 86( هم به 

نفع اصولگرایان رقم خورده بود.
حدود 74 درصد از نامزدهای راه یافته به مجلس هشتم در زمره 
نامزدهای »جبهه متحد اصولگرایان« و »ائتلاف فراگیر اصولگرایان« 
قرار داشتند. نمایندگان حامی احمدی نژاد هم در قالب بخشی از 

جبهه متحد اصولگرایان به مجلس راه یافته بودند.
از نیمه های سال 87، جمعی از حامیان تمام قد احمدی نژاد در 
به  را  اسلامی«  »انقلاب  فراکسیون  عنوان  ذیل  تشکلی  مجلس، 
ریاست »روح الله حسینیان« تشکیل دادند؛ فراکسیونی که با تاکید 
بر هویت و پیشینه اصولگرایانه اعضایش، حمایت جدی از دولت 
احمدی نژاد را در دستور کار خود داشت. در واقع فلسفه تشکیل 
این فراکسیون را باید در عزم جدی تعدادی از نمایندگان اصولگرای 
مجلس هشتم در حمایت بی دریغ از رئیس دولت نهم جستجو کرد.

نپایید. رویدادهای  اما دیری  از رئیس جمهوری،  این پشتیبانی 
سیاسی در اواخر دهه 80 و سال های ابتدایی دهه 90 چنان رقم 
خورد که این گروه، بنابر اعلام برخی از سرانش از احمدی نژاد فاصله 
گرفت و به جای پشتیبانی از احمدی نژاد، هویت خود را در پایبندی 

به »ارزش های انقلابی«  بازتعریف کرد.
 پس از برگزاری دهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری )1388( 
و اصرار احمدی نژاد بر قرار دادن »اسفندیار رحیم مشایی« در سمت 
معاونت ریاست جمهوری و پس از آن، اعتراض تلویحی )خانه نشینی 
11 روزه( احمدی نژاد به مخالفت رهبری با عزل »حیدر مصلحی« 
از  رئیس جمهوری  پیشین  دوآتشه  حامیان  وقت،  اطلاعات  وزیر 
او فاصله بیشتری گرفتند. بر این مبنا، جمعی از نمایندگان عضو 
فراکسیون انقلاب اسلامی در مجلس، گروهی از اعضای جدا شده 
از دولت های نهم و دهم، برخی از اعضای قرارگاه »عمار« و تعدادی 
از چهره های سیاسی با حمایت معنوی آیت الله »محمدتقی مصباح 
یزدی« تشکیلاتی با عنوان »جبهه پایداری« را در سال 1390 بنیان 
نهاده و خود را به عنوان یک جریان فکری و ارزشی با کارکردهایی 
سیاسی معرفی کردند که بیش از هرچیز به دنبال ایجاد »وحدت« در 

میان »گروه های انقلابی« و »ارزشی« است.
این تشکیلات با تاکید بر مرزبندی مشخص با »جریان انحرافی« 
منسوب به برخی یاران نزدیک احمدی نژاد، هدف وجودی خود را 
جلوگیری از سرخوردگی نیروهای »جبهه انقلابی« معرفی کرد که 
در سال 1384 و 1388 از احمدی نژاد حمایت کرده بودند. از دید 
بنیانگذاران جبهه پایداری، این نیروها، اکنون در سایه رویگردانی از 

هدف اولیه، به ساماندهی مجدد نیاز داشتند.
نخستین عرصه کنشگری سیاسی جبهه پایداری به نهمین دوره 
انتخابات مجلس در سال 1390 برمی گردد. اگرچه در این دوره 
جبهه پایداری هنوز از وزارت کشور مجوز فعالیت دریافت نکرده بود، 
ولی در چارچوب »جبهه متحد اصولگرایان« به کنشگری پرداخت. 

در جریان انتخابات مجلس نهم جبهه متحد اصولگرایان با محوریت 
جامعتین )جامعه روحانیت مبارز و جامعه مدرسین حوزه علمیه قم( 
با هدف ایجاد وحدت در میان شاخه های مختلف جریان اصولگرایی 

وارد عرصه فعالیت انتخاباتی شده بود.
از یک سال پیش از انتخابات مجلس نهم، اقداماتی از سوی جامعه 
روحانیت مبارز برای تعیین ساز و کاری جهت ایجاد وحدت رویه میان 
اصول گرایان صورت پذیرفت. نتیجه این اقدامات با محوریت مرحوم 
آیت الله »محمدرضا مهدوی کنی« دبیر کل وقت جامعه روحانیت، 
منجر به شکل گیری جبهه متحد اصولگرایان با الگوی » 7+8 « شد 
که در آن 7 نفر به عنوان کمیته داوری و 8 نفر به عنوان نمایندگان 
گروه های مختلف سیاسی حضور داشتند تا از طریق جلسات این 
فهرست های  کشور  مختلف  شهرستان های  و  تهران  در  کمیته، 

انتخاباتی تعیین شود.
پس از اعلام موجودیت جبهه پایداری در مرداد ماه 90، »کامران 
نمایندگان  عنوان  به  هم  زارعی«  »علی اصغر  و  لنکرانی«  باقری 
جبهه پایداری به ترکیب کمیته وحدت اصولگرایان و کمیته 8+7 
بیشتر  سهم خواهی  از  زمزمه هایی  روزها  همان  از  شدند.  اضافه 
اعضای جبهه پایداری در کمیته یادشده به گوش می رسید. به ویژه 
آنکه حضور نمایندگانی از طیف نزدیک به »محمدباقر قالیباف« و 
»علی لاریجانی« در جبهه متحد اصولگرایان به مذاق پایداری ها 
چندان خوش نمی آمد. در نتیجه اختلاف نظرها و سهم خواهی ها 
، مجموعه اصولگرایان از دست یابی به فهرست انتخاباتی مشترک 
بازماندند. نتیجه روندهای واگرایانه ناشی از سهم خواهی پایداری ها، 
نهم  مجلس  انتخابات  در  متفاوت  انتخاباتی  فهرست های  ارایه 
فهرست  از  اصولگرایان  مجموعه  انتخابات،  از  دوره  این  در  بود. 
»جبهه متحد اصولگرایان« با سرلیستی »غلامعلی حداد عادل« 
و »سیدمحمدحسین ابوترابی فرد« حمایت کردند و پایداری ها از 
فهرستی ذیل عنوان »جبهه پایداری انقلاب اسلامی« با سرلیستی 
»مرتضی آقاتهرانی« دبیرکل این تشکل. با این  حال جبهه پایداری 
برای بهره گیری از وجهه اصولگرایانه خود، تعداد انگشت شماری 
از شخصیت های اصولگرا چون حداد عادل را هم در فهرست خود 
گنجانده بود. اصولگرایان بر اساس الگوی مشابه در شهرستان های 

مختلف هم فهرست های متفاوتی ارایه دادند.
اگرچه در این انتخابات در نتیجه خارج نگه داشتن اصلاح طلبان 
از گود رقابت های انتخاباتی اصولگرایان توانستند نتیجه را از آن خود 
کنند، ولی از همان ابتدا شکافی محسوس میان طیف های مختلف 
نمایندگان راه یافته به مجلس وجود داشت؛ شکافی که خود را به 
وضوح در مساله انتخابات ریاست مجلس و رقابت »علی لاریجانی« و 

»غلامعلی حدادعادل« بر سر ریاست مجلس نشان داد.

این انشقاق فکری میان اصولگرایان در جریان یازدهمین دوره 
انتخابات ریاست جمهوری در سال 1392 هم بروز پیدا کرد. تاکید 
جبهه پایداری و رهبر معنوی آنان بر گزاره »نامزد اصلح«، با رویکرد 

عمده اصولگرایان مبنی بر »نامزد صالح رای آور« تفاوت داشت.
پایداری ها بر همین مبنا ابتدا حمایت از باقری لنکرانی را در دستور 
کار خود قرار دادند. کناره گیری لنکرانی از رقابت ها، »سعید جلیلی« 

را در جایگاه نامزد اصلح پایداری قرار داد.
گزینه های متعدد اصولگرایان در این انتخابات، در برابر »حسن 
اصلاح طلبان،  و  اعتدال گرایان  حمایت  مورد  نامزد  روحانی« 
شکست خوردند. بعدها نزدیکان قالیباف مدعی شدند اگر جلیلی 
به عنوان نامزد مورد حمایت پایداری ها از گود رقابت ها کنار می رفت 
به  احتمالا سردار  نظر می کرد،  قالیباف  به  پایداری  اگر جبهه  یا 
ریاست جمهوری می رسید. این در حالی است که قالیباف، هرگز در 

جایگاه نامزد »گزینه اصلح« پایداری ها قرار نگرفته است.
بعد از روی کار آمدن روحانی، نامزدهای جبهه پایداری در مجلس، 
رویکرد بسیار سختگیرانه ای را در قبال دولت و سیاست های دستگاه 
اجرایی در پیش گرفتند؛ رویکرد تقابل جویانه ای که در جریان رای 
اعتماد گرفتن برای وزیران پیشنهادی و مذاکرات هسته ای بسیار 
محسوس بود. اطلاق عنوان »دلواپسان« به نمایندگان این جریان در 

مجلس نهم، ناشی از رویکرد و عملکرد آنان بود.
حزب جبهه پایداری و انتخابات ریاست جمهوری دهم

جبهه پایداری در سال 1393 از وزارت کشور مجوز فعالیت دریافت 
کرد. از این پس این تشکل در قالب یک حزب، به فعالیت پرداخت. 

هرچند نام جبهه را بر خود دارد.
دهمین دوره انتخابات مجلس در سال 94، اولین انتخاباتی بود که 
جبهه پایداری در قامت یک حزب به رقابت انتخاباتی پرداخت. در 
سایه فقدان چهره های وحدت بخشی چون آیت الله مهدوی کنی و 
»حبیب الله عسگر اولادی«، اصولگرایان سازوکار وحدت خود را ذیل 
»شورای هماهنگی اصولگرایان« با هدایت جامعه روحانیت مبارز 
ساماندهی کردند. هرچند اصولگرایان نتیجه انتخابات را به ائتلاف 
اصلاح طلبان و میانه روها واگذار کردند و در تهران همه 30 کرسی را 
باختند، ولی بررسی روند وحدت میان اصولگرایان، نکات جالبی از 

کنشگری پایداری ها را به دست می دهد.
مختلف  طیف های  همه  سر  بر  هماهنگی  شورای  چتر  اگرچه 
اصولگرا گسترده شده بود، ولی سهم خواهی پایداری در این تشکل 
جمعی را می توان از بررسی ترکیب فهرست 30 نفره ائتلاف بزرگ 
اصولگرایان در تهران به سرلیستی حداد عادل دریافت؛ 7 نفر یعنی 
بیشترین سهم در این فهرست به جبهه پایداری اختصاص داده شد.
 این در حالی بود که به جز جبهه پایداری، مشخصا پنج تشکل 

ایثارگران  »جمعیت  اسلامی«،  »موتلفه  شامل  دیگر  اصولگرای 
»جبهه  اسلامی«،  انقلاب  رهپویان  »جمعیت  اسلامی«،  انقلاب 
یکتا«، »جمعیت پیشرفت و عدالت ایران اسلامی« در این ائتلاف 

حضور یافته بودند.
مصاحبه های  در  بعدها  پایداری  جبهه  نمایندگان  حال،  این  با 
نشاندن  »کنار هم  بر  مبنی  »اشتباه« خود  از  رسانه ها،  با  متعدد 
ابراز پشیمانی کردند و به  موافقان و مخالفان برجام« در مجلس 
عبارتی از تاکتیک خود مبنی بر ائتلاف با اصولگرایان ابراز نارضایتی 
کردند. حتی برخی از اعضای جبهه پایداری ادعا کردند در مجلس 
نهم که فهرست جداگانه ای ارائه کرده بودند، می توانستند نمایندگان 

بیشتری از همفکران خود را وارد مجلس کنند.
جبهه پایداری در دوازدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری در 
سال 1396 به عنوان آخرین تجربه انتخاباتی کشور هم در قالب 
سازوکار جمعی اصولگرایان موسوم به »جمنا« به فعالیت پرداخت؛ 

فعالیتی که بعدها مورد شبهات و انتقادات بسیاری قرار گرفت.
مدتی بعد از انتخابات، نزدیکان قالیباف و حتی برخی اعضای 
جامعه روحانیت مبارز، سازوکار تصمیم گیری در جمنا را زیر سوال 
بردند و از وزن و سهم نابرابر احزاب در تصمیم گیری های جمعی 
پرده برداشتند. در این میان، جبهه پایداری در صف اول متهمان 

قرار گرفت.
کنار رفتن یک باره قالیباف از عرصه رقابت های انتخاباتی در حالی 
که نظرسنجی ها از پیشتازی او در برابر دیگر نامزدهای اصولگرایان 
خبر می داد، تعجب بسیاری را برانگیخت. این در حالی بود که جبهه 
پایداری از همان ابتدا »سید ابراهیم رئیسی« را به عنوان نامزد اصلح 
خود معرفی کرده  بود؛ چهره ای که بعدها به عنوان نامزد جمعی 

اصولگرایان معرفی شد.
اظهارنظر » ناصر ایمانی« تحلیلگر اصولگرا در این باره قابل تامل 
است. به گفته ایمانی، وزن کشی ها در جمنا منطقی نبود؛ یعنی 
برخی طیف های اصولگرا عملا نقشی را ایفا کردند که خیلی بیشتر 
از وزنشان بود. این مجموعه تحت تاثیر حرکت ها و مواضع سیاسی 

طیف پایداری قرار گرفت.
یازدهمین دوره انتخابات مجلس

در آستانه یازدهمین دوره انتخابات مجلس در اسفند پیش رو، 
اصولگرایان یک بار دیگر برای هماهنگ سازی استراتژی انتخاباتی 

خود، سازوکاری جمعی تعبیه کرده اند؛ »شورای وحدت«.
تلاش  برای گستراندن چتر وحدت بر سر اصولگرایان ذیل شورای 
وحدت، این بار هم با چالش هایی جدی مواجه است. بعد از مدتها 
اصولگرایان توانستند پایداری ها را هم به جلسات شورای وحدت 
بکشانند. در حال حاضر طیف نزدیک به قالیباف در شورای وحدت 
پایداری ها  نیست  برخوردار است. مشخص  توجهی  قابل  از وزن 
چگونه می خواهند با نزدیکان قالیباف در این سازوکار تعامل کنند. 
از دید برخی ناظران، اگر پایداری ها بخواهند با فهرست ائتلافی 
اصولگرایان وارد عرصه رقابت ها شوند، از سهمی به مراتب کمتر از 

یاران قالیباف و طیف سنتی اصولگرایان برخوردار خواهند بود.
این در حالی است که پایداری ها به تک روی، چانه زنی فراوان و 
سهم خواهی در عرصه سیاسی معروفند. مسوولان این جریان معتقد 
هستند »ائتلاف به هرقیمتی« برای آنان مقبول نیست. از کنار هم 
در  اصولگرایان  با  ائتلاف  از  پایداری ها  پشیمانی  اظهار  گذاشتن 
مجلس نهم و اظهارات چندی پیش دبیر کل جبهه پایداری مبنی 
بر اینکه »اصولگرایی منسوخ شده و دیگر با آن کاری نداریم«، بوی 
وحدت و همراهی به مشام نمی رسد. اظهارات اخیر »مجید متقی 
فر« سخنگوی جبهه پایداری مبنی بر اینکه »از ابتدا هم درباره ورود 
به این لیست صحبتی نشده بود، البته ما هنوز هم ترجیحمان ارائه 
لیست واحد است و اگر هم نشد بهتر است اشتراکات لیست هایمان 
بسیار زیاد باشد.« موید این ادعا است. در حالی که تعداد قابل 
توجهی از نامزدهای همفکر و همسو با جبهه پایداری در فهرست 
تایید صلاحیت شده های شورای نگهبان به چشم می خورد، باید دید 
این بار جبهه پایداری مانند تاکتیک انتخاباتی خود در مجلس نهم، 
راه خود را از اصولگرایان جدا می کند یا مانند انتخابات مجلس دهم، 

در هماهنگی و همراهی با اصولگرایان گام بر می دارد.

پایداری ها از فعالیت جبهه ای تا تولد یک حزب

»جبهه پایداری« رفیق اصولگرایان می شود یا رقیب؟



زمان آغاز پیش ثبت نام عتبات نوروزی
 معاونت امور عتبات عالیات سازمان حج و زیارت در اطلاعیه ای اعلام کرد که پیش ثبت نام عتبات نوروزی 
از امروزچهارشنبه آغاز خواهد شد و متقاضیان فرصت دارند تا به نام نویسی در سامانه عتبات اقدام کنند. در 
اطلاعیه سازمان حج و زیارت که روز سه شنبه انتشار یافته، آمده است: متقاضیان محترم تشرف به عتبات 
عالیات که مایل به تشرف در دوره 24 اسفند ماه 98 لغایت 30 فروردین ماه 99 هستند، با رعایت موارد 
مشروحه ذیل و با تکمیل فرم مربوطه در سایت )http://atabat.haj.ir( می توانند برای خود و همراهانشان 
پیش ثبت نام نمایند.شروع پیش ثبت نام از ساعت 9 صبح روز چهارشنبه 16 بهمن ماه 98 لغایت ساعت 16 
روز جمعه 25 بهمن ماه 98 خواهد بود.زمان اعلام نتایج قرعه کشی متعاقباً اعلام و نتایج آن بر روی سایت 

پیش ثبت نام )http://atabat.haj.ir( قابل رویت خواهد بود.

وزیر احمدی نژادی: خبر نداشتم در لیست پایداری هستم 
رضا تقی پور، وزیر احمدی نژاد درباره حضور همزمانش در لیست شورای ائتلاف و پایداری ها به خبرآنلاین 
گفت: تا لحظه انتشار نمی دانستم در این لیست ها هستم چون نه در جلسات شورای ائتلاف حضور داشتم 
نه در جلسات جبهه پایداری. من و جمع دیگری در جبهه پایداری مصاحبه انجام دادیم و نهایتا خودشان 
تصمیم گرفتند که ما را در لیست قرار دهند. شورای ائتلاف و پایداری ها به ما گفتند می خواهیم شما را در 
لیست قرار دهیم، من هم با این موضوع مخالفتی نکردم. تلاش ها در جهت رسیدن به لیست واحد است 
اما اگر این اتفاق هم نیفتد، تلاشششان رسیدن به افراد مشترک در لیست هاست. جبهه پایداری و شورای 
ائتلاف پیش از این توافق کردند که حداکثر اعضای مشترک در لیست ها را داشته باشند مگر اینکه توافق 

جدیدی صورت بگیرد. 

موسی پو:از شهر قم کاندیدا می شوم
 عضو شورای مرکزی جامعه روحانیت مبارزه در با تایید خبر تغییر حوزه انتخابیه اش از تهران به قم گفت:  بنده  
به دعوت جمعی از علما و بزرگان و اقشار و گروه های مختلف مردم شریف قم حوزه انتخابیه خود را از تهران به 
قم تغییر داده ام و در تماس با آقای دکتر حداد رئیس شورای ائتلاف، از حضور در فرآیند ائتلاف در رسیدن به 
فهرست نهایی تهران عذرخواهی کردم. موسی پور در پاسخ به این سوال که آیا زمان نهایی شدن لیست شورای 
ائتلاف اصولگرایان درتهران مشخص شده یا خیر؟ اظهار داشت: ظاهراً تلاش دوستان در شورای ائتلاف این 
است که تا 18 بهمن )جمعه( بر روی  فهرست نهایی توافق کنند که با اوصاف و در صورتی که فهرست مورد 

توافق همه گروه های ائتلاف باشد، علی القاعده روز 19 بهمن، از این فهرست رونمایی خواهد شد.

سازمان هواپیمایی آگاهانه دروغ گفته است
پارسایی سخنگوی کمیسیون اصل 90 مجلس گفت: پخش صدای ضبط شده خلبان هواپیمای 
آسمان در مسیر شیراز به تهران که از برج مراقبت گرفته شده، صراحتا نشان می دهد سازمان هواپیمایی از 
دلایل وقوع حادثه خبر داشته و ابهامی در این موضوع وجود ندارد. تا قبل از این تصور می شد که سازمان 
هواپیمایی، کارشناسان و کمیته بررسی سانحه به صورت شتابزده و غیرحرفه ای اظهارنظر کردند، اما آنچه 
دیروز منتشر شد نشان می دهد آنها آگاهانه و خلاف واقع سخن گفتند و علاوه بر اعتماد عمومی به اعتبار 

کشور به عنوان یکی از اعضای ایکائو صدمه زدند. 

دورهمی از امشب به آنتن برمی گردد 
 شهادت سپهبد قاسم سلیمانی و ایام فاطمیه، کنداکتور شبکه نسیم را تغییر داد و سری جدید برنامه 
دورهمی روی آنتن نرفت. این برنامه تلویزیونی از امشب به آنتن برمی گردد؛ روز های چهارشنبه، پنجشنبه و 
جمعه پخش خود را از سرمی گیرد.علیرضا بیرانوند دروازه بان پرسپولیس، میرطاهر مظلومی بازیگر سینما، 
تئاتر و تلویزیون، نسیم ادبی، آریا عظیمی نژاد و یک خلبان زن از میهمانان این هفته "دورهمی" شبکه نسیم 

اند.»دورهمی« هر هفته چهارشنبه، پنجشنبه و جمعه ساعت 22 روی آنتن شبکه نسیم می رود.

رأی دیوان عدالت اداری به نفع صدا و سیما
روابط عمومی دیوان عدالت اداری اعلام کرد با درخواست رئیس و 90 نفر ازقضات دیوان عدالت اداری 
برای اعمال ماده 91 قانون تشکیلات و آئین دادرسی دیوان عدالت اداری نسبت به دادنامه شماره 2745 
مورخ 26/9/98 هیات عمومی، اعضای هیات در نشست مورخ 15 بهمن 98 با اعمال ماده 91 قانون 
مذکور موافقت کردند و بر این اساس انتشار و پخش برنامه های صوتی و تصویری فراگیر، منحصراً در 
صلاحیت رسانه ی ملی قرار گرفت. رای به ابطال مصوبه »کمیسیون تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی« در 
خصوص »ارائه خدمات صوتی، تصویری و پخش همگانی ماهواره ای« به عنوان بخشی از خدمات موضوع 

پروانه فعالیت اپراتور ماهواره ای مخابراتی داد.

شکایت دو دانشجوی ایرانی از وزارت امنیت داخلی آمریکا 
دو دانشجوی ایرانی که از سوی ماموران کنترل مرزی و گمرکات آمریکا در روز های اخیر از ورودشان به ایالات 
متحده منع و بازگردانده شدند، نسبت به این برخورد از وزارت امنیت داخلی آمریکا شکایت کردند. براساس 
گزارش خبرگزاری آسوشیتدپرس، »شهاب دهقانی« و »ریحانه امامی آرندی«، دو دانشجوی ایرانی دانشگاه 
»نورث ایسترن - Northeastern University« و »هاروارد« نسبت به بدرفتاری و ممانعت غیرقانونی ورود به 
آمریکا از سوی مقام های فدرال فرودگاه بین المللی لوگان )Logan( بوستون، از وزارت امنیت داخلی آمریکا 

به دادگاه شکایت بردند.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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خردمند ،
 بايد زمان خود را بشناسد .

چهارشنبه - شازنزدهم بهمن ماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4977

استاندارقم گفت: برای مجموعه مدیریت استان شنیدن خبرفوت مردم در جاده جعفریه قم 
بیش از این قابل تحمل نیست. 

بهرام سرمست روز سه شنبه درجلسه شورای اداری بخش جعفرآباد قم بیان کرد: کارگروهی 
برای حل مشکلات محور قم-جعفریه و آوه در اسرع وقت تشکیل و مشکلات کنونی رفع شود.

درسال های اخیر تصادف های زیادی دراین محور منجر به کشته و زخمی شدن هموطنان 
شده است.

وی با اشاره به مشکل آب دربخش جعفرآباد اظهار داشت: برای حل این معضل مطالبه 
تخصیص حقابه از سرشاخه های دز پیگیری خواهد شد.

استاندار قم ادامه داد: در زمینه آب درحق مردم جعفریه اجحاف صورت گرفته است، اتصال 
2 حلقه چاه منطقه علی آباد به صورت کوتاه مدت برای حل مشکل کمبود آب در این بخش 
اجرا می شود. وی افزود: درکنار اقدامات استان درانتقال آب باید اصلاح الگوی مصرف توسط 

مردم و همچنین اصلاح سیستم های آبیاری اجرا گردد.
سرمست گفت: با اصلاح الگوی کشت و آبیاری بخش قابل توجهی از کمبود آب بخش 

جعفرآباد در بخش شرب و کشاورزی حل خواهد شد.
استاندار قم افزود:  مدیران دستگاه های اجرایی برای درک کامل از مشکلات بخش های 
استان به صورت فیزیکی دربین آنها حضور پیدا کنند. سرمست بیان داشت: اگر درطول 
سال های گذشته، هر سال فقط یک یا دو مشکل این بخش حل می شد امروز با انبوهی از 

مشکلات روبه رو نبودیم.
استاندار قم گفت:  اصالت و نجابت مردم بخش های استان نباید بهانه ای برای بی توجهی 
به آنها توسط مدیران اجرایی باشد. وی خاطرنشان کرد: شرایط امروز کشور شرایط جنگ 

اقتصادی است و در این وضعیت باید نسبت به تقویت تولید توجه لازم صورت بگیرد. 
فرماندار قم:

کمبود آب مشکل اصلی بخش جعفرآباد قم است
فرماندار قم نیز دراین جلسه گفت: از 33 روستای بخش جعفریه قم 22 روستا با مشکل 

اساسی در تامین آب به ویژه در فصل تابستان روبه رو می باشند. 
مرتضی حیدری بیان کرد: از ظرفیت 112 میلیون متر مکعب آب در 65 هزار هکتار بخش 

جعفرآباد، 88 هزار میلیون متر مکعب آن صرف بخش کشاورزی می شود.
وی ادامه داد: میزان مصرف در بخش دامداری 6 میلیون متر مکعب می باشد و بخش مهم 

مصرف آب در حوزه کشاورزی است.
فرماندار قم یادآور شد: منطقه دامشهر یکی از مزیت های اقتصادی قم است و باید نسبت به 

تامین آب و ایجاد پست قرنطینه اقدام کند.
وی اضافه کرد: یکی از برنامه های درازمدت استان برای تامین آب بخش جعفرآباد وصل دو 

چاه علی آباد به این بخش استان می باشد.
فرماندار قم گفت:  برای حل اساسی مشکل آب در بخش جعفرآباد رویکرد انتقال و وصل آب 

از سرشاخه های دز در دستور کار استان قرار دارد.
وی افزود: با اتصال آب از سرشاخه های رود دز مبحث مهاجرت معکوس در این بخش 
عملیاتی شده و چاه های علی آباد و پستکان در قالب پدافند غیرعامل مورد استفاده قرار 
می گیرد. فرماندار قم گفت: از محل ارزش افزوده روستاهای فاقد دهیاری و اعتبارات سازمان 

برنامه و بودجه اصلاح شبکه آبرسانی در روستاهای استان به صورت جدی دنبال می شود.
وی اضافه کرد: با برنامه ریزی های انجام شده مشکل آبرسانی و هدر رفت آب با اصلاح 

مخازن آب تا سال 1400 به پایان خواهد رسید.
ضرورت توسعه کشت گلخانه ای و اصلاح سیستم های نوین آبیاری

حیدری خاطرنشان کرد: با توسعه کشت گلخانه ای و اصلاح سیستم های نوین آبیاری از هدر 
رفت بی رویه آب در بخش جعفرآباد کاسته می شود.

وی عنوان کرد: بخش جعفرآباد 40 هزار هکتار زمین حاصل خیز و مستعد انواع کشت های 
فصلی وجود دارد که باید برای ایجاد ارزش افزوده از آن برنامه ریزی گردد.

فرماندار قم یادآور شد: مشکل زیر گذر روستای علی آباد و پل جعفریه به زودی حل شده و زیر 
بار ترافیک خواهد رفت. وی اظهار داشت: مردم روستاهای قم در استفاده و دریافت تسهیلات 

بانکی برای بهسازی و نوسازی ساختمان روستایی با مشکل اساسی روبه رو هستند.
وی خاطرنشان کرد: همچنین 10 روستای بخش جعفرآباد با مشکل آنتن دهی مخابراتی و 

اینترنتی روبه رو می باشند.
فرماندار قم گفت: کمبود روشنایی در معابر جدید، توسعه شبکه برق در روستاهای جعفرآباد 

و طرح های هادی روستایی از دغدغه های مهم این بخش است.
حیدری افزود: برای احداث استخر سرپوشیده در بخش جعفرآباد اداره ورزش و جوانان قم 2 

میلیارد تومان اختصاص داده اما برای تکمیل و راه اندازی این رقم کافی نیست.
۵۰ هکتار گلخانه دربخش جعفرآباد احداث می شود

 امام جمعه جعفریه قم  نیز دراین جلسه گفت: سال آینده 50 گلخانه برای افزایش اشتغال در 
بخش جعفرآباد قم احداث می شود.  حجت الاسلام و المسلمین حسینعلی دهقانی بیان کرد: 
در کنار توسعه ظرفیت های گلخانه ای سیاست تجهیز کارگاه های کشاورزی به سیستم های 

نوین آبیاری در حال اجرا می باشد.

وی تصریح کرد: مردم این بخش از استان قم به دلیل نوع شغلی که دارند افرادی زحمت 
کشی هستند که در مسیر تولید حرکت می کنند.

وی اضافه کرد: مشکلات مربوط به مباحث دامداری و کشاورزی مهمترین دغدغه های مردم 
ساکن بخش جعفرآباد قم است. 

دهقانی گفت: تولید کنندگان دام سبک و سنگین در فروش دامهای پرورش داده خود با 
مشکل روبرو می باشند.

 ظرفیت های بخش جعفرآباد مغفول مانده است
بخشدار جعفرآباد نیز در این جلسه بیان کرد: این بخش با 65 هزار مساحت حاصلخیز ترین 

بخش قم است.
سید جمال موسوی اضافه کرد:  33 روستا داری سکنه که 24 روستا دارا شورا و 17 روستا 

دارای دهیاری می باشد.
وی گفت: 85 درصد از مردم این منطقه مشغول دامپروری و کشاورزی می باشد، 2.5 درصد 

از گوشت کشور در این بخش تولید می شود.
وی گفت: 60 هزار راس دام سنگین و 90 هزار دام سبک ظرفیت این بخش از استان قم 

می باشد، همچنین 11 بنای تاریخی نیز در بخش جعفرآباد وجود دارد.
موسوی خاطرنشان کرد: هنوز ظرفیت های مذهبی و تاریخی موجود در بخش جعفرآباد به 

مرحله استفاده اقتصادی و ایجاد اشتغال نینجامیده است.
وی گفت: دو باند کردن جاده قم-جعفریه به طول 25 کیلومتر و اجرای سیستم های نوین 
آبیاری به میزان 5 هزار هکتار در این بخش از مهمترین اقدامات سال های اخیر است. وی 
ابراز کرد: بهره برداری بی رویه از منابع آب های زیرزمینی یکی از چالش های پیش روی بخش 

جعفرآباد می باشد.
وی تصریح کرد: در6 سال گذشته 13 پارک وبوستان شهری در بخش جعفرآباد احداث و دو 

دکل مخابراتی نصب شده است.
موسوی بیان کرد: احداث 10 پل در نقاط حادثه خیر و راه اندازی 10 پایگاه هلال احمر به 
همراه اجرای 50 هزار متر مربع آسفالت در روستاهای این بخش از اقدامات استان از ابتدای 

دولت تدبیر و امید می باشد.
وی گفت: 15 هزار متر مربع اصلاح شبکه فرسوده آب و فاضلاب در 6 سال گذشته در این 

بخش از استان انجام گرفته است.
بلاتکلیفی احداث پل جعفریه ۲۰ ساله شد

عضو شورای بخش جعفرآباد نیز عنوان کرد: تکمیل جاده قم-جعفریه و پل این محور 
مهمترین دغدغه و نیاز مردم بخش جعفرآباد قم می باشد.

محسن روح پرور اضافه کرد: احداث این پل در بر روی جاده جعفریه با وجود اینکه 20 سال 
از آغاز عملیات عمرانی آن گذشته همچنان بلاتکلیف است.

وی تصریح کرد: برخی از روستاهای بخش جعفرآباد به آب شرب شهری متصل نبوده و این 
معضل در فصل تابستان بسیار آزار دهنده تر می شود.

وی اظهار کرد: با توجه به وجود دامشهر در این بخش و تراکم بالای دام سبک و سنگین باید 
نسبت به تامین آب مورد نیاز برنامه ریزی شود.

روح پرور تاکید کرد: تولیدکنندگان دام جعفرآباد قم به دلیل واردات گوشت از کشورهای 
خارجی در معرض ورشکستگی قرار گرفته اند.

وی اظهار داشت: تولیدکنندگان دام جعفرآیاد ابزار دست دلالان گوشت شده اند و باید 
زیرساخت های فروش مستقیم گوشت سنگین در این بخش راه اندازی شود.

شهردار بخش جعفریه قم نیز بیان کرد: درآمد شهرداری جعفرآباد از 3 میلیارد 400 میلیون 
تومان در سال 97 به 9 میلیارد و 500 میلیون تومان در سال جاری افزایش یافته است.

جهانبخش نجف زاده گفت: بودجه شهرداری سال 99  جعفرآباد 15 میلیارد تومان درنظر 
گرفته شده است. استاندار قم دیروز  از پروژه تقاطع غیرهمسطح بزرگراه قم- آوه، افتتاح پل آبرو 
بزرگراه قم-آوه، پروژه محور جعفریه- آوه، افتتاح ساختمان جدید شهرداری جعفرآباد بازدید 

کرد و در منزل یکی از خانواده های شهدا حضور یافت.

معاون خدمات شهری شهرداری قم خبرداد

ایجاد ساز و کار پرداخت سنوات 
کارگران پیمانکاران 

معاون خدمات شهری شهرداری قم از ایجاد ساز و کار پرداخت سنوات کارگران 
شرکت های پیمانکاری طرف قرارداد شهرداری قم خبر داد. سید امیر سامع در 
یکصد و سی و یکمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم در خصوص 
عدم تمایل همکاری و فعالیت شرکت های خدماتی با شهرداری قم گفت:  چون در 
موضوع پایه سنواتی، کارگران باید به صورت مستقیم به حق و حقوق خود دست 
پیدا کنند، باید برای تحقق این امر ساز و کاری را بگذاریم. معاون خدمات شهری 
شهرداری قم با اشاره به لایحه پایه سنواتی کارگران، خاطرنشان کرد: به تازگی 
بحث هایی پیش آمده که مباحث بیمه نیز به آن دامن می زند و باعث می شود که 
برای کارکردن شرکت ها در شهرداری مشکلاتی بوجود آید. سامع اظهار داشت: 
موضوع پرداخت حق سنوات به کارگران از قبل وجود داشته و هر کارگری که 
درکارگاهی کار می کند، از ماه سیزدهم باید ماهیانه حدود 700 هزار ریال به عنوان 
سنواتی دریافت کند ولی چون این بحث اجرایی نشده  بود، شرکت های خدماتی 
نیز در آنالیزهای هزینه ای خود ندیده بودند. وی یادآور شد: ما در قراردادهای 
خدمات شهری در پیوست مناقصه دقیقا آنالیز می گیریم، و شرکت طرف قرارداد 
در خصوص تامین تعداد کارگر و حقوق مزایا آنها و همچنین تهیه ماشین آلات 
و تجهیزات متعهد می شود. معاون خدمات شهری شهرداری قم یادآور شد: در 
قرارداد فی مابین شهرداری و شرکت های خدماتی، یک بند وجود دارد که مطابق 
آن اگر موضوعی پیش بینی نشده باشد، پس از بررسی توسط کارفرما، می تواند 
مصوب و به آن اضافه شود، بنابر در تلاش هستیم تا با اضافه شدن ساز و کاری 

جهت پرداخت سنوات کارگران این موضوع را حل کنیم.
 

مدیرکل انتقال خون استان قم هشدارداد

کاهش ذخایر خون در استان قم 
مدیرکل انتقال خون استان قم از کاهش هفت درصدی مراجعه برای اهدای 
خون در سال جاری خبر داد و آن را هشداری برای کاهش ذخایر خون استان 

برشمرد. 
نوریان درگفت و گویی با اشاره به اینکه 34 هزار اهداکننده خون در قم حضور 
دارند اظهارداشت:60 درصد این افراد اهداکننده مستمر بشمار میروند که هرساله 

دو بار خون اهدا میکنند، اما امسال با کاهش تعداد مراجعات روبرو شده ایم.
مدیر کل انتقال خون استان، اهدای خون را صدقه ای جاریه عنوان کرد و افزود: 

مردان سالانه تا 4 بار و زنان سالانه تا 3 بار میتوانند خون خود را اهداکنند.
مدیرکل انتقال خون استان قم در عین حال تصریح کرد: در زمان هایی که بیش 
از نیاز استان خون و فراورده های خونی در اختیار داریم بیست درصد آن را به 
سایر استان ها ارسال میکنیم.  نوریان با اشاره به اینکه هر 10 دقیقه یک فرآورده 
خونی در استان به مصرف میرسد یادآورشد: خون و فرآورده های خونی در زمان 
تصادفات، اعمال جراحی، سوختگی ها و سایر موارد مشابه لازم است از اینرو 
اهداکنندگان خون باید نسبت به این مهم اهتمام جدی داشته باشند. مدیرکل 
انتقال خون استان قم یادآورشد: با وجود کاهش مراجعات همچنان 100 درصد 
خون مورد نیاز استان از داخل استان تامین میشود و در صورت ضرورت از استا 

نهای معین استا ن قم خون و فراورده های خونی مورد نیاز را تامین خواهیم کرد.
 

مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم خبرداد

شناسایی ۱۷ نقطه برای رفع آب گرفتگی 
در سطح شهرقم

مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم از شناسایی 17 
نقطه برای رفع آب گرفتگی در سطح شهر خبر داد.

 سید محسن میرهادی با انجام اقدامات و برنامه های پیشگیرانه جهت رفع 
آب گرفتگی های سطح شهر قم گفت: بر اساس آسیب شناسی که در تمامی نقاط 
شهر داشتیم به این نتیجه رسیدیم که 17 نقطه در مواقع بحرانی دچار آب گرفتگی 
می شوند.  وی افزود: پس از برررسی و کارشناسی این نقاط جمع بندی این شد 
که طرح جمع آوری آب های سطحی مجدد بازنگری شود و مطالعات از سر گرفته 
شود. مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم ادامه داد: یکی 
از دغدغه های مسئولین خدمات شهری قدیمی بودن طرح جمع آوری آبهای 
سطحی شهر است، در همین راستا مشاوری از طرف معاونت فنی و عمرانی 
به  برگزار شده مقرر شد، طرح مذکور  انتخاب گردید و طی جلسات مختلف 
روزآوری و نوین  سازی شود. میرهادی با اشاره به طرح جمع آوری آب های سطحی 
در سال های گذشته، خاطرنشان کرد: در طرح جدید، محدوده منطقه پردیسان را 

به طور ویژه دیدیم تا بتوانیم بخشی از مشکلات ساکنین این منطقه را رفع کنیم.
وی با بیان اینکه اولویت های مناطق به مشاور معرفی شده است، افزود: تلاش 

داریم با طراحی جدیدی مشکلاتی آب گرفتگی در سطح شهر را رفع کنیم.
 

شهردار منطقه پنج قم مطرح کرد

خط  کشی گذرگاه های عابرین پیاده و 
رنگ آمیزی سرعت کاه ها 

شهردار منطقه پنج قم گفت :به منظور تأمین امنیت عابران پیاده و جلوگیری 
از تصادف وسایل نقلیه، در اکثر مسیرهای اصلی و فرعی سطح منطقه پنج، 
خط کشی گذرگاه های عابرین پیاده و رنگ آمیزی سرعت کاه ها انجام شده که 

باعث افزایش ایمنی و سهولت در تردد وسایل نقلیه در سطح منطقه شده است.
 علیرضا اقبالیان با اعلام این خبر افزود: خط کشی گذرگاه های عابرین پیاده در 

بلوار شهید محلاتی و بلوار آیت الله بهاالدینی در روزهای اخیر انجام شده است.
وی خط کشی  معابر و گذرگاه های عابر پیاده را از مهمترین علائم ترافیکی 
برای  آگاهی و اطلاع رانندگان و عابران پیاده دانست و اضافه کرد: انتظام بخشی 
و انضباط در تردد خودروها از مهمترین اهداف اجرای این خط کشی هاست که 
می تواند بسیاری از مشکلات و مخاطرات احتمالی را از بین بردارد. شهردار منطقه 
پنج قم گفت: خط سفید گذرگاه های عابر پیاده، خط قرمز قانون است و همه باید 
بر اساس قوانین به این مهم توجه داشته و قانون را رعایت کنند و بر همین اساس 
سعی شده است تا خطوط گذرگاه های عابر پیاده را که در برخی مسیرها به مرور 
زمان از بین رفته و یا قبلًا اجرا نشده است را اصلاح و در صورت لزوم و بر اساس 
طرح ابلاغی اجرا گردد. اقبالیان در پایان گفت: اجرای طرح های ایمن سازی، 
نصب علائم ترافیکی و هشداری تا پایان سال جاری در تمام سطح منطقه صورت 

خواهدگرفت.
 

رئیس پلیس فتا استان قم هشدارداد

سوء استفاده تبهکاران سایبری از 
اعتماد رانندگان تاکسی های اینترنتی

رئیس پلیس فتا استان قم از ترفند جدید تبهکاران سایبری برای به دام انداختن 
رانندگان تاکسی های اینترنتی خبر داد. 

 سرهنگ علی موالی اظهارداشت: اخیراً گزارش هایی مبنی بر سوءاستفاده 
شیادان سایبری از اعتماد رانندگان تاکسی های اینترنتی به دست کارشناسان این 
پلیس رسیده که در آن ها از شیوه جدیدی از کلاهبرداری ها استفاده شده است.

و  داده  درخواست  اینترنتی  تاکسی  کلاهبردار  فرد  روش  این  در  افزود:  وی 
مسیرهای دور و با نرخ کرایه بالا را انتخاب می کند، سپس با درخواست شماره 
کارت از راننده برای پرداخت کرایه، به وی پیشنهاد می دهد که بدون اینکه به سمت 
مقصد حرکت کند، درصدی از مبلغ کرایه را برداشته و مابقی را به فرد کلاهبردار 
برگرداند. کارشناس پلیس فتا استان قم بیان کرد: در صورت موافقت راننده، 
کلاهبردار پول های سرقت شده از حساب قربانیان دیگر را به حساب وی واریز 

کرده و سپس سهم خود را دریافت کرده و به سراغ قربانی بعدی می رود.
سرهنگ موالی گفت: در این شیوه رانندگانی که به شیادان اعتماد کرده و با آنها 
همکاری می کنند قربانیان اصلی هستند زیرا مبالغ سرقتی به حساب آن ها واریز 

شده و دیر یا زود به پلیس و مراجع قضائی احضار می شوند.
چه  و  اینترنتی  چه  تاکسی ها،  رانندگان  گفت:  قم  استان  فتا  پلیس  رئیس 
تاکسی های تلفنی دقت کنند که تا حد امکان از مسافران کرایه نقدی دریافت کنند 
و در صورت درخواست مسافر برای پرداخت غیر نقدی، حتماً از حساب کاربری 
خود مبلغ کرایه را پرداخت کنند، همچنین به هیچ وجه به اشخاص ناشناس 

اعتماد نکرده و درخواست های غیرموجه را قبول نکنند.
 

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم خبرداد

توقیف کامیون حامل کالای قاچاق
مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم از ضبط کامیون یخچال دار و جریمه 12.5 

میلیارد ریالی پرونده متهم خبر داد.
مهدی ریاضی در خصوص این پرونده اظهار کرد: مامورین اداره مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز استان قم در سه راهی سلفچگان قم به ساوه به یک دستگاه خودروی 
کامیون یخچال دار مظنون و در بازرسی از آن، مقادیر قابل توجهی خوار و بار، لوازم 
الکتریکی، لوازم بهداشتی، پوشاک، نوشیدنی انرژی زا و انواع لوازم یدکی خودرو 
کشف شد. وی افزود: مرجع کاشف پس از تشکیل پرونده، با تشکیل پرونده 
و بررسی شعبه ویژه رسیدگی به تخلفات قاچاق کالا و ارز تعزیرات حکومتی قم، 
تخلف محرز اعلام و متهم به ضبط خودرو و کالای قاچاق مکشوفه و  پرداخت 12 

میلیارد و 532 میلیون ریال جزای نقدی در حق دولت محکوم شد.

استاندارقم درجلسه شورای اداری بخش جعفرآباد:

تصادفات فوتی محور جعفریه قابل تحمل نیست

طرح:سجادجعفری

قیمت خودرو فضايی شد

الخصال : ص 525 ح 

رئیس پلیس امنیت عمومی استان قم  خبرداد

پلمب 24 قهوه خانه متخلف
رئیس پلیس امنیت عمومی استان قم از شناسایی و پلمب 24 قهوه خانه متخلف با هدف ساماندهی 

این صنف و برخورد با ناهنجاری ها خبرداد. 
 سرهنگ پیام کاویانی اظهارداشت: در راستای طرح ارتقای امنیت عمومی و جلوگیری از بروز 
تخلفات صنفی، ماموران اداره نظارت بر اماکن عمومی استان کنترل و نظارت بر صنوف را با جدیت و با 

بکارگیری تمام توان و استعداد موجود در دستور کار قراردادند.
وی افزود: در ساماندهی اصناف و برخورد با ناهنجاری ها، طی یک ماه گذشته تعداد 74 قهوه خانه 
در عرضه قلیان بازدید شده و به تعداد 51 قهوه خانه اخطار پلمب و تعداد 24 قهوه خانه متخلف پلمب 
شدند . سرهنگ کاویانی ایجاد فضایی امن و تامین آرامش شهروندان را مهمترین هدف در اجرای 
طرح های امنیت اجتماعی عنوان کرد. رئیس پلیس امنیت عمومی از شهروندان خواست به تعامل و 
همکاری با پلیس ادامه دهند تا هنجارشکنان و مجرمان فضای امنی برای ارتکاب تخلف نداشته باشند.
رئیس پلیس امنیت عمومی استان قم از مردم خواست تا در صورت مشاهده هر گونه تخلف در 

واحدهای صنفی، مراتب را به مرکز فوریت های پلیسی 110 اعلام کنند.

سرپرست پلیس راهور استان قم  خبرداد

فوت 4۱ نفر عابرپیاده در تصادفات شهری
سرپرست پلیس راهور استان قم از فوت 41 نفر عابر پیاده در تصادفات طی سال جاری در قم خبر 

داد. 
 سرهنگ علی حسن قیصری اظهارداشت: از ابتدای سال جاری متأسفانه 41 نفر عابرپیاده بر اثر 

تصادفات رانندگی فوت کردند که نسبت به مدت مشابه سال قبل 8 نفر افزایش داشته است.
سرپرست پلیس راهور استان قم گفت: بر اساس تحلیل وضعیت تصادفات، حدود 40 درصد از 
تصادفات منجر به فوت اختصاص به عابران پیاده دارد. وی با بیان اینکه از این تعداد 25 نفر یعنی 
حدود 60 درصد متوفیان را افراد بالای گروه سنی 60 سال به خود اختصاص داده است، اضافه کرد: 
این عزیزان به علت کهولت سن و ضعف سیستم بیناییف شنوایی و نداشتن چابکی لازم به هنگام تردد 
در خیابان بیشتر از دیگران در معرض خطر حوادث رانندگی هستند که نیازمند توجه و مراقبت بیشتر از 

طرف خانواده هستند، تا ایمنی آن ها به هنگام تردد در معابر تأمین شود.

قم  استان  کشاورزی  جهاد  سازمان  اراضی  امور  مدیر   
گفت: در سال جاری، 428 مورد تغییر کاربری غیرمجاز 
این  برای  و  شناسایی  استان  این  در  کشاورزی  اراضی 

تخلفات پرونده قضایی تشکیل  شده است.
محمدابراهیم نجابت روز سه شنبه در حاشیه آیین معارفه 
فرمانده یگان حفاظت از اراضی،در گفت وگو با خبرنگاران  
افزود: 297 مورد نیز اخطار توقف عملیات تغییر کاربری 
صادر شده است که در صورت بی توجهی، پرونده ای در این 
زمینه تشکیل می شود و دادگاه رای به قلع  و قمع خواهد 
داد. وی اضافه کرد: مساحت قم یک میلیون و 200 هزار 
اراضی  شامل  آن  هکتار  هزار   100 که  می باشد  هکتار 

کشاورزی و باغات است.
وی با اشاره به صدور مجوز برای تغییر اراضی کشاورزی،  
گفت: در این راستا 97 مجوز برای حدود هفت و نیم هکتار 

از اراضی قم صادرشده و معمولا شامل اراضی کشاورزی 
تغییر  غیرکشاورزی  طرح های  به  که  می باشد  آب  فاقد 
برای 86  نیز  مجوز  داد: 310  ادامه  نجابت  است.  یافته 
هکتار مربوط به تغییر کاربری اراضی به طرح های وابسته 
به کشاورزی از جمله مرغداری، دامداری و  گلخانه صادر 
شده است. وی خاطرنشان کرد: صاحبان اراضی قبل از 
اقدام به تغییر کاربری باید طرح پیشنهادی را به سازمان 
جهاد کشاورزی ارائه دهند و در صورت تایید مجوزهای لازم 
را دریافت کنند.  وی درادامه با اشاره به تشکیل فرماندهی 
فرماندهی  این  بیان کرد:  قم،  در  اراضی  یگان حفاظت 
بر اساس قانون حفظ کاربری اراضی زراعی و باغات و در 

راستای حفاظت از این اراضی تشکیل شد.
مدیر امور اراضی قم با بیان این که درگذشته نیز گشت های 
امور اراضی در سطح استان فعال بود،  ادامه داد: نیروهای 

گشت امور اراضی با استفاده از توان بخش خصوصی تامین 
می شد، ولی با شکل گیری یگان حفاظت، از توان سازمان 
افزایش  راستای  در  انتظامی  نیروی  و  کشاورزی  جهاد 

بازدهی استفاده خواهد شد.
اراضی  حفاظت  یگان  وظیفه  این که  به  اشاره  با  وی 
است،   اراضی  غیرمجاز  کاربری  تغییر  از  جلوگیری 
خاطرنشان کرد: در صورت مشاهده تخلف،  ابتدا به فرد 
خاطی هشدار داده می شود و در صورت ادامه تخلف، فرد 
از مردم درخواست کرد:  به دادگاه معرفی می شود. وی 
گزارش های خود درباره تخلفاتی از جمله تغییر کاربری 
زمین های  کردن  خرد  و  تفکیک  باغ ها،  و  زراعی  اراضی 

کشاورزی را از طریق سامانه 131 اعلام کنند.
در این آیین سرهنگ بهروز ایزدی به عنوان فرمانده یگان 

حفاظت اراضی سازمان جهاد کشاورزی قم معرفی شد.

مدیر امور اراضی سازمان جهاد کشاورزی استان قم  خبرداد

شناسایی 42۸ مورد تغییر کاربری غیرمجاز اراضی 

مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم گفت : درراستای صیانت و توسعه ابنیه 
جاده ای و به منظور رفع نقاط پرحادثه و افزایش ضریب ایمنی کاربران جاده ای با هزینه ای 
بالغ بر 40 میلیارد ریال ،  پل طغرود، با عرشه ای به طول 60 مترو عرض عبور 12 متر )باسه 

دهانه 20 متری( ، درمحور قم جعفریه به  بهره برداری رسید. 
ابوالفضل جمالی اظهارداشت :به دلیل نقش کریدری محور قم – جعفریه و همجنین جایگاه 
این بخش که از قطبهای مهم کشاورزی – دامداری استان قم می باشد ، پروژه احداث پل 

طغرود )واقع در کیلومتر 30 محور قم – جعفریه ( از سال 1397 اجرایی گردید . 
وی افزود: هم اینک درسطح راههای استان پروژه احداث چند دستگاه  پل دیگر درحال 
مطالعه و  اجرا می باشد. جمالی  درخصوص ویژگی های فنی این پل نیز توضیح داد : طول  

عرشه پل طغرود 60 مترو عرض معبر آن نیز 12متر می باشد.
مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم  افزود : این پل دارای سه دهانه بزرگ 

20 متری می باشد وسازه آن بصورت یکپارچه، با شمع- ستون و عرشه دال مجوف احداث 
گردیده است وی ادامه داد : پلهایی که سازه آنها یکپارچه وبدون درزانبساط بوده دارای 
شالوده انعطاف پذیری با  شمع می باشند.  جمالی  درتکمیل توضیح خود تصریح کرد 
: احداث  پلهای یکپارچه و بدون درز انبساط ضمن آنکه در کاهش هزینه های ساخت و 
نگهداری موثراست   ، موجب کاهش صدا در هنگام عبور وسایط نقلیه و همچنین افزایش 
درجه نامعیني سازه پل )به دلیل اتصال یکپارچه عرشه به کوله( نسبت به پلهای معمولي 
میگردد. وی خاطرنشان ساخت  : ازدیگر ویژگی های بهره مندی از این روش دراحداث پل 
میتوان به  افزایش ضریب  ایمنی وسایل نقلیه عبوری و کاهش تنش خودرو با سطح که آرامش 
کاربران رادرپی دارد اشاره نمود .  جمالی  هزینه اجرایی این پروژه را بالغ بر 40 میلیارد ریال واز 
محل اعتبارات سازمان راهداری وحمل ونقل جاده ای    عنوان کرد و تصریح نمود : بازه زمانی 

تکمیل این طرح 1.5 ساله بوده است .

همزمان بادهه مبارک فجر و با حضور استاندار قم صورت گرفت: 

بهره برداری از   پل بزرگ طغرود محور قم – جعفریه 


